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Musím přiznat, že mě léta pronásleduje jedna otázka. Ta obsese došla až tak 
daleko, že jsem ji nyní dokonce propašoval ne dvě čísla jako téma do sekce 
Fenomén. Kdo je osobnost? Co je její podstatou?

Možná vás to netrápí, ale zkuste se na chvilku zastavit a zamyslete se. Určitě se i vám 
stalo, že jste potkali někoho a měli jste jasno: Tohle je fakt Osobnost! Jenže… Jaká je 
vlastně definice osobnosti? A je vůbec nějaká?
Zkusil jsem za bernou minci vzít slova osobností, která ony samy na téma Osobnost 
pronesly, ale nikam to nevedlo – výsledkem byla mnohotvarost tak složitá, že fraktál 
je proti ní naprosto primitivní.
Odpověď mi nedala ani soukromá anketa, někdo vidí osobnost jako vůdčí typ, někdo 
jako morální autoritu, jiný především jako někoho, kdo má charisma. Takže rozpětí 
od Hitlera přes Dalajlámu až po Brada Pitta? Upřímně, to mě úplně neuklidňuje.
Stejně jako mě neuklidňuje fakt, že tu odpověď – jak jsem zjistil – nemá vlastně ani 
žádná věda. Osobnost ve své podstatě není kategorie filozofická, psychologická, 
psychiatrická, sociologická, pedagogická, kriminalistická, biologická, fyzikální, ba ani 
chemická. Byť všechny tyhle obory s pojmem Osobnost pracují.
A přece jsem odpověď dnes našel. Je stručná. Esenciální. A obecně platná. Takže – 
díky moc, Walte!
Jen jsem teď někdy trochu smutný z toho, že ve světě kolem nás je tolik postav…  

DOKUD SE POSTAVA NESTANE OSOBNOSTÍ, 
NELZE JÍ UVĚŘIT.
Walt Disney, americký producent animovaných filmů (1901–1966)
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POLITICKO-EKONOMICKÁ DIAGNÓZA ČESKA: 
FISKÁLNÍ ZÁVISLOST A SEBEDESTRUKCE

KOLEM SE HULÍ TRÁVA, 
ALE MY JEDEME 
V HEROINU
V čem spočívá české dilema? Proč naše mantra plné zaměstnanosti možná 
není to nejlepší? Proč je soběstačnost nebezpečná? Co chybí Číně v souboji 
o světový ekonomický trůn? A zničí Německo s Francií volný evropský trh? 
Nad tím vším se v rozhovoru zamýšlí předseda Národní rozpočtové rady 
a člen Národní ekonomické rady vlády, ekonom Mojmír Hampl.

Co v současné situaci vnímáte, z pohledu ekono-
ma, jako ten zásadní český problém?
Všechno se koncentruje ve stavu veřejných financí. 
Potkáváme se v den, kdy Eurostat vydal zprávu pro 
Česko ne úplně příznivou. Potvrzuje to, před čím my 
varujeme relativně dlouhou dobu. Ve třetím čtvrtletí 
loňského roku jsme byli jedinou zemí v Evropské unii, 
která zvyšovala svůj dluh. V té postpandemické situaci 
všechny ostatní země začaly svůj dluh snižovat nebo 
alespoň stabilizovat, my jsme na opačné straně, pořád 
přidáváme plyn. Což má negativní vliv na veřejné finan-
ce a také na inflaci.

Léta nám tvrdili, ústy bývalých ministrů financí, 
že s veřejnými rozpočty je u nás vše v pořádku, že 
jsme snad evropští premianti…
On je rozdíl, jestli se bavíme o výchozí základně nebo 
o aktuálním trendu. Výchozí základna je dobrá, máme 
z minulosti dost natrénováno, ale hrozně rychle se 
zhoršujeme. To je ten problém.

Co v této situaci může pro ozdravení veřejných financí vláda dělat?
Vy se ptáte, co může dělat, já bych spíš mluvil o tom, co by dělat měla. V každém 
případě si musí být vědoma závažnosti současné situace, což se, myslím, i děje. 
Nikdo nezpochybňuje volání Houstone, máme problém! Tedy, nikdo, s výjimkou 
té velmi pavlačové části opozice. Jiná věc ovšem je, co situace umožňuje dělat ne 
pouze současné, ale jakékoliv politické elitě. A bohužel to vypadá, že brzdit je hodně 
bolestivé. My jsme si zvykli, jak hezky nám to jede a začít brzdit nebo alespoň změnit 
polohu kniplu, abychom se dostali na nějakou udržitelnou letovou hladinu, to je fakt 
těžké…

Těžké nebo nemožné?
Těžké, nemožné to není, my sami jako Národní ekonomická rada vlády jsme dali 
na stůl celou sadu návrhů, které by se daly dělat. Ekonomicky to problém není…

Ekonomicky určitě ne, problém je v tom, co je politicky uchopitelné. A jak 
ukázal už covid-19, rozpor mezi odborným a politickým tu je a dokonce se 
možná stále zvětšuje…
Souhlas. Já tomu říkám dilema léčit nebo pokračovat v závislosti. Tahle vláda přišla 
k pacientovi, který je závislý na fiskální droze. Potřebuje ji a také ji vyžaduje. A pokud 
ji nemá, má typicky abstinenční příznaky, které se projevují politicky: nespokojeností, 
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frustrací, ničením veřejného prostoru, ničením veřejné debaty… Máte dvě možnos-
ti. Buď tomu narkomanovi dáte další dávky, to znamená, že budete zvyšovat dluh, 
i když proti tomu nestojí žádné služby, žádné zboží. To už se u nás nějaký čas děje, 
i běžné výdaje jedeme na dluh, abychom pacienta ukonejšili. Nebo můžete nasadit 
léčbu, pojmenovat ostře problém a začít s ním něco dělat. A to je české dilema. Jestli 
je politicky přijatelné přiznat si, že se musíme léčit, nebo jestli je přijatelnější podat 
další dávku drogy.

Je to české dilema nebo evropské nebo dokonce světové? Když se podíváme 
do Německa, do Francie… ti závisláci jsou přece v celé Evropě.
A zase souhlasím. Jenže tím je to vlastně horší, protože i kdyby vláda našla odvahu 
nás léčit, vždycky se zvednou hlasy, které budou poukazovat na ty okolo, že jejich 
dluh je mnohem vyšší než náš. Jinými slovy, ten problém není ekonomický, ale poli-
tický. Máme natrénováno z minulosti, ale to nezaručuje, že dnes žijeme dobře. A už 
vůbec to nezaručí, že budeme žít dobře zítra. Máme relativně dobrý základ a fakt 
to vypadá, že všichni okolo jsou na tom hůř, ale přiznejme si konečně, že nemáme 
zdravý životní styl. To je to, co musíme změnit. Když to neuděláme, budeme se zhor-
šovat ještě mnohem rychleji. Proto znovu opakuji, náš problém není výchozí hladina, 
ale trend, tempo zhoršování. Potkáváme se v den, kdy to, co mohlo vypadat jako 
abstraktní komentář Národní rozpočtové rady, potvrdil Eurostat na číslech – jsme 

jediná země Evropské unie, která ve třetím čtvrtletí 
roku 2022 zvýšila svůj dluh. Což je následek toho, že 
neustále podáváme vyšší dávku drogy. Navíc, my jsme 
přeskočili měkké drogy a rovnou jedeme v heroinu, 
zatímco vedle se hulí tráva. Přitom všichni kolem mají 
stejné exogenní šoky, inflaci, válku… My máme něco 
zkaženého uvnitř. A to je strukturální deficit. Což je ta-
kový termín, u kterého začnete zívat, ale převeďme jej 
do nul a jedniček – strukturální deficit znamená, že bez 
ohledu na to, jestli se daří, nebo ne, jestli je růst, nebo 
ne, jestli je nezaměstnanost vysoká, nebo nízká, my si 
půjčujeme na běžné výdaje.

Což se ale dlouhodobě nedá ustát… A otočit kor-
midlo je zase politicky nemožné.
Není to nemožné, je to nepopulární. Znamená to zvy-
šovat příjmy a snižovat výdaje. Ale už jen to, že se mě 
takto ptáte, a nejste první, kdo má pocit, že je to ne-
možné, obnažuje tu hrůznou změnu, kterou jsme prošli. 
Před čtyřmi, pěti lety by takhle nikdo nereagoval.
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To dilema se dá docela dobře ilustrovat na jednom z bodů vašeho návrhu. Vy 
zmiňujete privatizaci ČEZ a v současné době se naopak volá po jeho absolut-
ním zestátnění. 
Já bych ale nechtěl zůstat v detailu jednoho podniku. Podstatou je, že existuje 
prostor prodat zbytný majetek. Shodou okolností jde tento týden na vládu materiál, 
který mapuje nemovitosti, jimiž disponuje stát. Je to číslo kolem čtyř set padesáti tisíc 
kusů nemovitostí. Opravdu je potřebuje? Do roka by měl být hotov přehled, co z toho 
je zbytný majetek.

Mířil jsem k tomu, jestli berete jako ekonomové v potaz třeba strategickou 
rovinu některých statků?
Privatizaci státních sedmdesáti procent ČEZ ale nikdo nenavrhuje. Nicméně i debata 
o tom, co je a není strategické, by někde měla seriózně proběhnout.

Možná ve všech politických debatách posledních tří let se takovým svatým 
grálem stalo slovo Zaměstnanost. Je to opodstatněné? Nemáme z nezaměst-
nanosti v jednotkách procent zbytečný a přehnaný strach?
Vidíte, jak se věci otáčejí. Když v devadesátkách začala růst, tak jsme řešili, že je 
vysoká a co s tím budeme dělat. Dnes, když ji máme nejnižší v Evropě, tak nás zase 
pálí… Mantra toho, že lidé mají chodit do práce a mít práci, je v zásadě správná, 
zvláště v zemi, která nic jiného než práci nemá… Nemáme ropu, plyn, žádné nerostné 
bohatství, které by stálo za řeč.

Myšlenky?
Samozřejmě i duševní práci beru jako práci.

Obvykle když se řekne práce, vnímáme tu manuální, to vaše rovnítko jako by 
chybělo…
A to je velikánská chyba. Produkt, služba i idea jsou vždy výsledkem práce. A to je to 
jediné, co máme. Takže to, že jsou lidé zaměstnaní a drží se kultura práce, to je v zá-
sadě fajn. Otázka je, jestli nejsme daleko za hranou toho, kdy trh práce reálně funguje. 
My říkáme, že je několik let již zcela vyčerpaný, neexistuje žádná další pracovní síla, 
neumíme ji rychle a jednoduše zvýšit, a to se pak projevuje tím, že na mnoha místech 
nefunguje to, co by fungovat mělo a mohlo.

Tak umíme ji zvýšit, kdybychom dokázali motivovat mobilitu mezi regiony, 
skupiny brzkých penzistů, ženy na mateřské dovolené a lidi s exekucemi 
v šedé ekonomice…
… a zahraniční zaměstnance. Ano. Určité rezervy tu jsou, ale nejsou k dispozici tak 
rychle a tak pružně, jak je ekonomika potřebuje. K té vaší otázce. Ta modla nezaměst-
nanosti je v zásadě fajn, ale nesmí se to přehnat. Protože si musíme uvědomit, že 
vyčerpaný trh práce má svá jasná negativa. Tlačí na růst mezd, který je rychlejší než 
produktivita. Vysává lidi z nejnižších a nekvalifikovaných pozic, takže určité práce 
prostě nikdo nechce dělat. A možná to nejhorší, firmy se musejí smířit s tím, že nejsou 
schopny realizovat část potenciálního růstu, protože jim chybí práce. Lidský kapitál. 
A to je kerosin ekonomiky. Takže za dlouhodobě plnou zaměstnanost, která je daleko 
za nějakou zdravou nezaměstnaností, platíme tím, že rosteme pomaleji. Není kerosin. 
Nejsou lidi, není růst.

Jste jako ekonom pro větší otevření zahraničním zaměstnancům?
Nejenom já, po tom volají ekonomové už dávno přede mnou. Aby se trh práce otevřel 
pro ty, kteří sem opravdu přijdou pracovat. To je něco jiného, než otevřít se migraci.

Události posledních tří let akcentují jako jednu ze základních a nezbytných 
charakteristik ekonomiky její odolnost. Jak odolná může být a v čem ta odol-
nost spočívá?
To jste trefil na komoru jedno z mých témat a také jednu z mých obav. Protože nejen 
u nás, ale v celé Evropě a možná v celém světě se dnes odolnost překládá jako větší uza-
vřenost. Všechno si budeme dělat sami. Odolnost se zaměňuje za totální soběstačnost.

To máte asi pravdu…
Prožili jsme mentální transformaci, bezpochyby největ-
ší od roku 1990.

Pravda, nejčastěji skloňované slovo je kompenzace.
A vede to k takovým absurditám, jako že když je inflace, 
tak co všechno zvýšíme, aby se inflace vykompenzova-
la. K tomu já jako ekonom musím říct: Sorry, čím rychleji 
a víc budu kompenzovat vysokou inflaci, tím déle budu 
mít vysokou inflaci. To je normální přímá úměra.

Jenže proč já říkám, že změna směru je nemožná? 
Protože vzít pacientovi drogu, znamená podříz-
nout si politickou větev.
Proto my jako Národní ekonomická rada vlády říkáme 
jen to, co se má dělat. Co se může dělat, to je na ko-
mentář někoho jiného.

MY MÁME NĚCO 
ZKAŽENÉHO 
UVNITŘ. A TO JE 
STRUKTURÁLNÍ 
DEFICIT – BEZ 
OHLEDU NA TO, 
JESTLI SE DAŘÍ, NEBO 
NE, JESTLI JE RŮST, 
NEBO NE, JESTLI JE 
NEZAMĚSTNANOST 
VYSOKÁ, NEBO 
NÍZKÁ, MY SI 
PŮJČUJEME 
NA BĚŽNÉ VÝDAJE.
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Je to špatně?
Určitě. Vždycky musíte udělat reductio ad absurdum. Domysleme to do důsledků. 
My jako proexportní ekonomika s malým trhem jsme na exportu životně závislí. 
Jsme dramaticky závislí na tom, aby mezinárodní dělba práce pokračovala. Snaha 
všech se uzavřít znamená co? Že klesne zahraniční obchod. Takže budeme prodávat 
mnohem méně práce a budeme mnohem chudší. A druhý pohled – pokud si my jako 
malá země budeme chtít všechno z té globální dělby práce vyrábět tady a ve všem 
budeme chtít být soběstační, tak to znamená, že to buď nebudeme vyrábět, nebo 
to budeme vyrábět mnohem dráž a s obrovskými komplikacemi nebo v mnohem 
horší kvalitě. Soběstačnost v tomto ohledu není dobrá cesta. Ale je to teze nesmírně 
populární. Je to první intuitivní reakce – narušily se globální řetězce, globální výroba 
nefunguje, tak si všechno budeme dělat sami a budeme v pohodě. To je v extrému 
Severní Korea, naprosto soběstačný stát.

Bude mezinárodní dělba práce pokračovat, jak jsme zvyklí? Geopolitické tlaky 
jsou zcela zřejmé.
Nejlepší časy globalizace jsou za námi. Zejména napětí mezi USA a Čínou napovídá, 
že těch posledních třicet let, od pádu komunismu po covid-19, už pokračovat nebude. 
Ale volání po tom, abychom si všechno vyráběli sami, to jsou populistické nesmysly. 
Vedly by k naprosté chudobě.

První ekonomickou velmocí byla Evropa, od níž převzala žezlo Amerika. Teď 
se vláda stěhuje do Asie. Souhlasíte, že euroamerická ekonomická nadvláda 
a epocha končí a nastupuje ta asijská?
Je pravda, že Čína je první světová velmoc, která je vážným vyzyvatelem USA 
na tom ekonomickém bojišti. Rusko, nebo spíše před ním Sovětský svaz se o něco 
podobného dlouhé roky snažil, ale ekonomicky na to nikdy neměl a dojel na to, že 
nakonec na to neměl ani vojensky. Čína je ta, která sebevědomě prohlašuje, že chce 
obsadit vrchol hory místo Ameriky. A vzniklo to právě tím, že se Čína otevřela světu, 
aplikovala volný trh, volný přístup investorů, volný pohyb zboží a dělbu práce. To, 
co dříve pomohlo Západu. A jen díky tomu Čína ohromně a rychle vyrostla, šest set 
milionů lidí se tam během dvaceti, pětadvaceti let dostalo mimo hranice chudoby, 
což je ekonomický zázrak. V poslední dekádě se ale Čína zase mění, dává najevo, 
že nechce být jako západ a v důsledku toho se omezují ekonomické vazby a jsou 
znatelně silnější politické tenze. Zpátky do roku 2000 už se to nevrátí. Čína chce být 
svá a ani Západ už nebude akceptovat asymetrii minulého čtvrtstoletí, která se pro-
jevovala mimo jiné i mlčením k porušování ochrany duševního vlastnictví. Ale pozor, 
Čína jednu věc nemá, a to může být klíčové. Čína není v měkkých věcech idolem, 
který by někdo chtěl kopírovat. Nikdo nechce mít svět jako Čína. Protože ona nena-

bízí inspiraci, tou pořád zůstává Západ. Takže pořád 
máme šanci. Jen se nesmíme sami střílet do nohy.

Takže…
Nám pomohlo ohromně zbohatnout to, že padla 
berlínská zeď a dokázali jsme se integrovat do evrop-
ské ekonomiky a světového trhu. Na tom jsme určitě 
vydělali. Jestli něco nepotřebujeme, je to nová železná 
opona, určitě ne uvnitř Evropy a zvláště ne mezi Evro-
pou a Amerikou, to by byla katastrofa. Menší žiletkový 
plot mezi Evropou a Čínou asi zvládneme. Bývalá šéfka 
FED a bývalá americká ministryně financí Janet Yellen 
považuje za správnou cestu stahování výroby do zemí, 
které bereme jako přátele. To je naše šance. První 
imperativ pro Západ by měl být spolupráce. Na rozdě-
lování máme zbytek světa.

Měla by se změnit spolupráce na úrovni Evropské 
unie?
Především by měla začít. Podívejte se, co děláme. 
Věnujeme čas a sílu absurdním preskriptivním technic-
kým regulacím, jak má vypadat zásuvka nebo nabíječka 
na telefon, ale na straně druhé akceptujeme porušová-
ní pravidel jednotného trhu, protože si najednou každý 
může zadotovat domácí trh, jak ho napadne.

K tomu mířím, jestli Evropská unie nepotřebuje 
nějaký nový level, který by přál skutečně vyváže-
né a otevřené spolupráci…
Já myslím, že ano.

Poslední týden ale přinesl poměrně hodně cito-
vané jednání šéfů Německa a Francie, z něhož 
do světa letí vzkaz, že tyto dvě země chtějí být 
hnacím motorem evropské budoucnosti. Není to 
riziko?
Pokud ta jejich spolupráce povede k prohloubení 
volného trhu, tedy pokud Macron přesvědčí Scholze, 
že vymýšlet speciální národní dotační programy není 
cesta k zítřku, protože začnou ty své vytvářet všichni, 
a to společné pak logicky začne erodovat, pak je to 
dobré. Pokud ale by tím výsledkem mělo být víc orga-
nizovaného francouzsko-německého protekcionismu, 
tak z toho bych měl obavy. Reálný výsledek uvidíme 
za nějakou dobu.

Netroufnete si zavěštit?
Dlouho jsem do Bruselu jezdil, evropskou politiku mu-
sím sledovat. A co se Evropské unie týče, mám apriorní 
tendenci být skeptik. A ten mi říká, že politicky jedno-
dušší je myslet na superkrátký horizont. Macron řeší 
těžkou domácí situaci, nepopulární penzijní reformu, 
menšinu v parlamentu… Víc bodů než tlak na prohlou-
bení jednotného evropského trhu a spolupráce s Ame-
rikou mu přinese to opačné, tedy pojďme ve Francii 
zkopírovat německý model podpory, a tolerujme to 
i v rámci celé Evropské unie a pojďme bojovat s Bide-
nem, který nás chce zničit podporou vlastního průmy-
slu. Skeptik ve mně říká, že tato cesta, která se mi ale 
pranic nelíbí, je pravděpodobnější. Třeba se mýlím…  

MOJMÍR HAMPL
Český ekonom, od roku 2022 předseda Národní rozpočtové rady 
a také člen Národní ekonomické rady vlády. Od roku 2006 do roku 
2018 byl členem bankovní rady České národní banky, v níž mezi lety 
2008 až 2018 zastával funkci viceguvernéra. V letech 2019 až 2021 
působil ve společnosti KPMG Česká republika jako ředitel služeb 
pro finanční sektor. Je spoluzakladatelem a členem správní rady 
Institutu pro ekonomické vzdělávání INEV.
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PLÁNOVÁNÍ NÁSTUPNICTVÍ:

KDO JE DALŠÍ 
NA ŘADĚ?
Úspěšní vlastníci a šéfové firem vědí, že potřebují plánovat a otevřeně komunikovat o tom, jak 
zajistit kontinuitu a vedení společnosti do budoucna. Předat kontrolu někomu jinému nebývá 
vůbec snadné – to platí v životě a možná ještě více v podnikání. Ať už se jedná o vlastnictví, řízení 
nebo jinou významnou roli, je důležité, abychom se nejen naučili pustit otěže, když je to nutné, ale 
také zajistit, aby byl k dispozici někdo se správnými znalostmi a dovednostmi, kdo je připraven, 
ochoten a schopen ty otěže převzít.

   Ivan Kovář, partner BDO,  
daňové a účetní poradenství

  Shutterstock.com Přijetí některého z osvědčených přístupů k plánování nástupnictví ve firmě 
zajistí nejen to, že bude správná osoba dobře připravena převzít důležitou roli 
a pokračovat v jejím vykonávání, ale musí být také ztotožněna s vizí a cíli, aby 

dokázala firmu dále rozvíjet.

Co je plánování nástupnictví?
Při úvahách o plánování nástupnictví se často vybaví rodinné podniky. I když je to pro 
rodiny jistě klíčová otázka, je důležité, aby všechny podniky uvažovaly a plánovaly 
další generaci vedení.
Plánování nástupnictví lze rozdělit na dvě části: Nástup nictví ve vlastnictví a nástup
nictví ve vedení. Ačkoli vho dná osoba pro každou z těchto rolí může být stejná, je 
pravděpodobné, že stejná nebude – a vaše plánování by to mělo odrážet.
V obou případech by váš plán měl zmapovat, kdo a co je zapotřebí, aby se vaše 
budoucí plány mohly uskutečnit. Ať už plánujete podnik opustit, nebo jej předat 
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další generaci, plán nástupnictví zajistí, že budete mít 
ve správný čas k dispozici správné procesy a lidi.
Podniky, které to dělají dobře, mají několik klíčových 
charakteristik, především je to silná a efektivní komu
nikace a dobré postupy řízení. Chápou, že plánování 
nástupnictví, založené na předpokladech, je odsouze
no k neúspěchu, a dbají na to, aby probíhaly nezbytné 
rozhovory s příslušnými lidmi a aby se dosáhlo jasnosti 
a vzájemného porozumění.
Chápou také průnik mezi plánem nástupnictví, dalšími 
obchodními plány a osobním plánem majetku, bohat
ství a pozůstalosti – jak a kde se překrývají a kde je tře
ba je sladit. Mezi další obchodní plány patří strategický 
plán, plány rozvoje talentů a lidských zdrojů a celkový 
rámec řízení podniku i rodiny.

Klíčové otázky plánování 
nástupnictví, které je třeba zvážit
Bez ohledu na velikost nebo fázi podnikání existuje 
několik klíčových otázek, které jsou společné všem 
malým a středním podnikům, pokud jde o plánování 
nástupnictví a kontinuity.

Předběžné plánování odchodu
Zásadní je zejména znalost strategie odchodu a plá
nování jejího dosažení. Žádný majitel podniku nechce 
dospět do bodu, kdy je připraven odejít nebo předat 
vedení, ale zjistí, že nemá k dispozici ty správné lidi, 
kteří by byli schopni roli převzít.

Přenos znalostí
Mnoho majitelů a vedoucích pracovníků si ponechává 
příliš mnoho důležitých znalostí ve svých hlavách. Po
kud by se s nimi náhle něco stalo, tyto znalosti odejdou 
s nimi a firma tak zůstane v neudržitelné pozici. Je 
důležité, aby k přenosu znalostí došlo dříve, než bude 
pozdě – a to nejen ústně zamýšlenému nástupci či 
nástupcům, ale i v písemné formě včetně zdokumento
vaných procesů a důležitých formálních dokumentů.  

Identifikace budoucích vedoucích pracovníků
Správná osoba, která má nahradit majitele, manažera 
nebo jinou klíčovou funkci v podniku, nemusí být vždy 
zřejmou nebo předpokládanou volbou. A naopak, osoba, 
kterou označíte za ideálního nástupce, nemusí sdílet 
vaše nadšení pro podnikání, nebo firemní hodnoty. Při 
posuzování potenciálních nástupců buďte objektivní 
a po jejich identifikaci se ujistěte, že mají znalosti, pro
fesní schopnosti a také vůli se dále rozvíjet, aby mohli 
vykonávat příslušnou roli. Pro plánování nástupnictví je 
zásadní co nejdříve rozpoznat vhodné vůdčí osobnosti 
ve vaší firmě, nebo začít včas řešit jejich nedostatek.

Rozvoj a udržení nástupců
Jakmile majitelé podniku věnují čas a úsilí rozvoji nové 
generace vedoucích pracovníků, může být lákavé na
bídnout jim podíl v podniku jako metodu jejich udržení. 
Tento přístup není bezcenný, je však opatřen varovnou 

nálepkou. Pečlivě zvažte budoucí dopady takového kroku, a to, zda jste učinili i vše 
ostatní, abyste si tyto klíčové lidi udrželi. Staráte se o ně, jak nejlépe umíte? Je kultura 
vašeho pracoviště taková, aby v ní chtěli dlouhodobě zůstat? Komunikujete s nimi 
otevřeně a pravidelně o svých plánech a jejich cílech?

Kroky k osvědčenému plánování nástupnictví
I když je pravda, že žádné dva podniky nejsou stejné, pokud jde o zavedení osvěd
čeného přístupu k plánování nástupnictví, existují kroky, které by měly podniknout 
všechny firmy. 

Zmapujte si terén
Zapojte příslušné zainteresované strany ve vašem podniku a získejte přehled o sou
časném stavu. Jaké jsou například současné role a odpovědnosti jednotlivých klíčo
vých osob? Jaké jsou vaše a jejich budoucí plány, a to jak profesní, tak osobní? Jaké 
máte vy a oni představy o budoucnosti podniku a jejich rolích? Jak jsou v souladu se 
strategickými a provozními plány podniku? Tyto čtyři otázky jsou ideální příležitostí 
k navázání otevřené a jasné komunikace ohledně plánování nástupnictví s příslušnými 
osobami ve vaší firmě.

Identifikujte nedostatky a potřebná opatření
Mezery, o kterých zde hovořím, jsou rozdíly mezi současným stavem a vašimi cíli 
a strategií. V této fázi se snažíte identifikovat opatření, která pomohou tyto dvě 
oblasti sladit. Máte ve firmě správné lidi, nebo budete muset nějaké přijmout? Jaký 
rozvoj potřebují, aby se posunuli na vyšší úroveň? Máte popisy pozic pro jednotlivé 
role ve vašem podniku? Jsou časové rámce spojené s vašimi cíli realistické, nebo je 
bude třeba upravit?

Připravte si plán k dosažení vašich cílů
Na základě všech dosud získaných informací rozdělte své cíle do tří kategorií: Krát
kodobé, střednědobé a dlouhodobé. Vytyčte si cestu k dosažení každého z těchto 
cílů, a to zejména politiku a vývojové nebo přechodové milníky na této cestě – to 
tvoří základ vašeho plánu nástupnictví. Při realizaci plánu budete muset být flexibilní, 
abyste se mohli přizpůsobit nepředvídaným okolnostem, například odchodu poten
ciálního budoucího vedoucího pracovníka. Nezapomínejte ale, že stále jste odpovědní 
za zastřešující cíle.
Podniky, které k plánování nástupnictví přistupují na základě osvědčených postupů, 
mohou hledět do budoucnosti s větší jistotou, protože vědí, že mají k dispozici správ
né lidi a procesy, které zajistí kontinuitu, dosáhnou svých cílů a budou pokračovat 
v jejich odkazu.  

PLÁNOVÁNÍ NÁSTUPNICTVÍ LZE 
ROZDĚLIT NA DVĚ ČÁSTI: NÁSTUPNICTVÍ 

VE VLASTNICTVÍ A NÁSTUPNICTVÍ 
VE VEDENÍ. AČKOLI VHODNÁ OSOBA 

PRO KAŽDOU Z TĚCHTO ROLÍ MŮŽE BÝT 
STEJNÁ, JE PRAVDĚPODOBNÉ, ŽE STEJNÁ 

NEBUDE – A VAŠE PLÁNOVÁNÍ BY TO 
MĚLO ODRÁŽET.
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PROČ EVROPA 
V INOVACÍCH 
ZAOSTÁVÁ?
Studie Boston Consulting Group říká, že mezi padesátkou 
nejinovativnějších společností světa je jen osm firem 
z Evropy, o polovinu méně než před dvěma lety. 
Evropské společnosti tak výrazně zaostávají v inovacích 
za svými konkurenty z USA a z Asie, výrazně roste 
především zastoupení asijských firem. Sedm z pěti desítek 
nejinovativnějších společností loňského roku je z Číny 
a dalších osm pak ze zbytku asijsko-pacifického regionu. 
V roce 2018 měl přitom celý tento region včetně Číny 
v žebříčku pouhých sedm zástupců.

  David Pita         Shutterstock.com

ŽEBŘÍČEK 50 
NEJINOVATIVNĚJŠÍCH 
FIREM SVĚTA

Nejinovativnější firmou roku je stejně jako v předešlých letech společnost 
Apple. Na druhém místě skončil Microsoft, který si polepšil o dvě příčky, a tře-
tí se stejně jako vloni umístil Amazon. V první desítce jsou dále společnosti 

Alphabet, Tesla, Samsung, Moderna, Huawei, Sony a IBM. Skokanem roku jsou spo-
lečnosti Moderna, která meziročně poskočila o 35 příček, a Nvidia, která se v žebříčku 
objevila poprvé a hned se dostala na 15. místo.
Z žebříčku je patrné, že Evropa neztrácí jen z pohledu samotného počtu společností 
v pořadí nejinovativnějších firem, ale i z pohledu toho, v jaké části žebříčku se tyto 
společnosti nacházejí. V jeho první polovině jsou pouze dvě evropské společnosti – 
Siemens na 20. místě a berlínský prodejce módy Zalando na 25. místě. Oproti tomu 
na prvních 10 místech najdeme hned 7 společností z USA. „Evropské firmy dlouhodo-
bě trpí z více fragmentovaného evropského trhu, nižšího tlaku na inovace i menšího 
objemu investičního kapitálu. Nové, disruptivní obchodní modely je pak v Evropě 
výrazně těžší rychle rozšířit a kapitalizovat v porovnání s USA nebo Čínou,“ vysvětluje 
Jiří Švejcar, partner společnosti Boston Consulting Group.

Tón udávají technologické firmy
Podobně jako v předešlých letech mají v žebříčku největší zastoupení technologické 
společnosti. Čtvrtina nejinovativnějších firem (13) se zaměřuje na výrobu hardwaru 
a technologického vybavení, a další desetina (6) patří mezi výrobce softwaru. Výrazné 
zastoupení mají také firmy zabývající se velkoobchodem a maloobchodem, kterých je 

APPLE
MICROSOFT
AMAZON
ALPHABET
TESLA
SAMSUNG
MODERNA
HUAWEI
SONY
IBM
META
NIKE
WALMART
DELL
NVIDIA
LG
TARGET
PFIZER
ORACLE
SIEMENS
TOYOTA
ALIBABA
HP
LENOVO
ZALANDO
BOSCH
JOHNSON & JOHNSON
CISCO
GENERAL ELECTRIC
JINGDONG
XIAOMI
EBAY
HYUNDAI
PROCTER & GAMBLE
ADIDAS
COCA-COLA
3M
PEPSICO
HITACHI
SAP
TENCENT
GENERAL MOTORS
FORD
INTEL
BYTEDANCE
PANASONIC
PHILIPS
MITSUBISHI
NESTLÉ
UNILEVER

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.
11.
12.
13.
14.
15.
16.
17.
18.
19.
20.
21.
22.
23.
24.
25.
26.
27.
28.
29.
30.
31.
32.
33.
34.
35.
36.
37.
38.
39.
40.
41.
42.
43.
44.
45.
46.
47.
48.
49.
50.
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v žebříčku sedm. Kromě Amazonu jde například o americké řetězce Wallmart (13. mís-
to) či Target (17. místo) nebo čínské e-shopy Alibaba (22. místo) a JD.com (30. místo). 
V žebříčku se umístilo také pět automobilek, jde o Teslu (5. místo), Toyotu (21. místo), 
Hyundai (33. místo), General Motors (42. místo) a Ford (43. místo).

Všichni o ní mluví, a tím to končí
Studie, na základě které je žebříček sestaven, se tradičně věnuje také způsobu, jakým 
společnosti přistupují k zavádění inovací do praxe, s jakými překážkami se potýkají 
či jak zaměření na inovace ovlivňuje jejich byznys. Nově se však věnuje i otázkám 
ochrany klimatu a udržitelnosti. Z výsledků studie například vyplynulo, že firmy, zařa-
zené mezi největší inovátory, jsou výrazně lépe připraveny na přechod k bezuhlíkové 
ekonomice než jejich konkurenti. 
„Většina společností podle naší studie zůstává nepřipravená na budoucí transfor-
maci. Na jedné straně téměř denně slyšíme, jak se některá z velkých firem zavazuje 

k uhlíkově neutrálnímu provozu, na druhé straně ale 
80 procent z nich neví, jak toho dosáhnou. A ty, které 
už alespoň hrubé obrysy této transformace znají, se 
potýkají s celou řadou špatně řešitelných problémů,“ 
říká Jiří Švejcar. Připravenost jednat je přitom podle 
něj v inovacích zásadní. Jen asi 20 procent společností, 
které do inovací investují, jsou zároveň připraveny 
a schopny inovace provádět a přenášet do praxe. Tyto 
společnosti pak ale mají až čtyřnásobný podíl obratu 
z nových produktů či služeb oproti ostatním 80 procen-
tům. V oblasti klimatu a udržitelnosti je přitom význam 
připravenosti ještě důležitější. 

Zelenání skoro za bilion
Data o tom, jak jsou společnosti připraveny na výrazné 
snižování emisí CO2, jsou podle Jiřího Švejcara zásadní 
i pro české firmy. „Ukazuje se, že společnostem velmi 
dlouho trvá, než se jim podaří přetavit odhodlání 
ke snižování emisí v reálné a smysluplné výsledky. Jiný-
mi slovy, společnosti by měly začít tuto oblast svého 
podnikání intenzivně řešit co nejdříve. České společ-
nosti jsou totiž ve velkém zapojené do dodavatelských 
řetězců ekonomik, které jsou ve snižování emisí vý-
razně dále než Česko. Firmy z těchto ekonomik přitom 
začnou brzy vyžadovat přísnější standardy i po svých 
dodavatelích,“ vysvětluje Jiří Švejcar.
Zároveň dodává, že snižování emisí bude pro české 
společnosti velmi drahé a že na jeho financování budou 
muset kromě peněz od státu a Evropské unie využít také 
jiné formy externího financování, jako například ban-
kovní úvěry či emise dluhopisů. „Česko aktuálně v rámci 
Evropy produkuje třetí největší objem CO2 na jednoho 
obyvatele. Podle expertních odhadů tak budou české 
společnosti jenom v příštích sedmi letech nuceny inves-
tovat do zelenějších technologií přibližně 900 miliard ko-
run, přičemž předpokládáme, že pouze na polovinu této 
částky budou moci využít peníze z veřejných zdrojů,“ 
upozorňuje Jiří Švejcar s tím, že včasná příprava strategií 
a investičních podkladů zvýší šance na získání žádoucích 
dotací i financování ze strany bank.  

BOSTON CONSULTING 
GROUP 
Společnost spolupracuje s vedoucími představiteli byznysu a veřejné 
sféry na řešení jejich nejpalčivějších problémů a pomáhá jim 
maximálně využít příležitostí, které se jim naskýtají. Je průkopníkem 
v oblasti strategického poradenství s tradicí sahající do roku 1963. 
Dnes pomáhá klientům zavádět transformační přístupy, které 
přinášejí prospěch všem zainteresovaným stranám. Různorodé týmy, 
rozprostřené po celém světě, mají bohaté zkušenosti v jednotlivých 
oborech a funkčních oblastech podnikání a přinášejí šíři inspirativních 
pohledů, které zpochybňují současný stav věcí a uvádějí do pohybu 
změny. BCG nabízí moderní poradenské služby a řešení v mnoha 
oblastech včetně technologií, designu a investic do digitálních 
projektů – poradenství je založeno na jedinečném modelu spolupráce 
napříč firmou a přes všechny úrovně klientovy organizace s cílem 
pomoci klientům uspět a zlepšit svět, ve kterém žijeme.
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  Judita Hrubešová
   archiv AK EPPINGER & KOLÁROVÁ LEGAL

VE SLUŽBÁCH 
RODINNÝCH FIREM
Zapomeňte na povrchní přístup. V advokátní kanceláři EPPINGER & KOLÁROVÁ 
LEGAL nebudete jedním z mnoha anonymních klientů. Irena Kolárová i Aleš 
Eppinger přicházejí s vlastním řešením. Záleží jim na výsledku. Nikdy vás nenechají 
stát na půl cesty, protože celý proces absolvují vždy se svými klienty. Krok 
po kroku, paragraf po paragrafu. Svěřte odkaz své rodinné firmy profesionálům.

Z průzkumu, který uskutečnila agentura IPSOS  
mezi 331 rodinnými firmami v květnu roku 2018, 
vyplynulo, že nástupnický plán má pouhých 
5 procent z nich. Myslíte si, že se situace od té 
doby změnila?  
AE: Potkáváme se s první mezigenerační výměnou 
majitelů rodinných firem, kteří začali podnikat krátce 
po revoluci v 90. letech. Tehdy jim bylo kolem třiceti 
let, dnes jsou to šedesátníci, což je zhruba věk, kdy 
se skutečně zakladatelé firem rozmýšlejí, co budou 
dělat. Uplynulé období se dá rozdělit do několika 
dekád. Zatímco první dekáda byla obdobím divokého 
kapitalismu a netušených možností, ta druhá nesla 
znaky jisté konsolidace a normalizace kapitalistic-
kých a kapitálových vztahů podle západního vzoru. 
Konec druhé dekády byl charakteristický první větší 
ekonomickou krizí, která odstartovala v letech 2008 
a 2009. V další dekádě docházelo nejprve ke zotavo-
vání z krize a poté přišlo období bezprecedentního 
růstu průřezově ve všech průmyslových a ekono-
mických odvětvích. A to byla doba, kdy se třicátníci 
z 90. let dostávali na vrchol. Před pandemií koronavi-
ru v letech 2016 až 2018 identifikujeme první před-
vlnu mezigeneračního předávání rodinných firem. 
V souvislosti s tím se na trhu objevila řada úspěšných 
podniků na prodej. Ze své aktuální praxe mohu říci, 
že momentálně nastává doba, kdy šedesátníci sku-
tečně zvažují, jak s vlastní firmou naložit a v podstatě 
se rozhodují mezi dvěma kroky: mezi tím, zda firmu 
předají, nebo prodají.
IK: Povědomí o obou těchto možnostech určitě vzrůs-
tá stejně jako snaha řešit situaci včas. Momentálně 
k nám chodí daleko více klientů, zatímco před několika 
lety spoléhaly firmy spíše na to, že se situace „nějak” 
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vyřeší nebo že do firmy nastoupí děti. Dnes se často ukazuje, že majitelé firem o situ-
aci ve své firmě přemýšlí v určitém předstihu a zvažují, zdali jsou na převzetí rodinné 
firmy jejich potomci či stávající management zralí. 

Kdy by měl ideálně majitel rodinné firmy řešit ve vaší kanceláři, jakým způso-
bem naložit s firmou po svém odchodu z aktivní role majitele a šéfa společ-
nosti?
IK: To je zásadní otázka, na kterou lze nahlížet z mnoha úhlů pohledu. Pokud majitel 
tíhne k předání firmy dětem, bude o takovém kroku s největší pravděpodobností 
uvažovat už léta předem, než se tak skutečně stane. Bude totiž postupně na tuto 
roli své děti připravovat. Majitel si tak může začít utvářet svůj názor v čase a nebude 
od věci, pokud se přijde informovat nebo poradit. Jestliže už z nějakého důvodu učinil 
rozhodnutí, že k předání dětem nedojde, pak by se otázka pokračování jeho odkazu 
měla otevřít minimálně 2 až 3 roky před finálním řešením. Je třeba se například bavit 
o výchově profesionálního managementu, který by firmu převzal nebo o ustoupení 
z pozic majitele za cenu nějaké formy vlastnického držení nebo o prodeji.
AE: Nedávno za námi přišla matka s dcerou. Šlo o středně velkou firmu s pár zaměst-
nanci obratově ve vyšších desítkách milionů korun. Většinou je v rodině více zainte-
resovaných, kterých se předání firmy nebo distribuce dividend a výnosů týká. A tito 
lidé mají logicky nejrůznější zájmy. Ty se dají regulovat mnoha mechanismy, v rámci 
svěřenských fondů například orgány kontroly nebo stanovenými podmínkami pro 
předání firmy, výplaty výnosů apod. V tomto konkrétním případě byl vztah mezi mat-
kou a dcerou natolik úzký a silný, že nic z toho nebylo potřeba. Jinými slovy, matka 
měla natolik jasno, co se stane s její firmou, že byla schopná přijít a během několika 
týdnů realizovat předání firmy na dceru prostřednictvím svěřenského fondu. 
IK: Ty vztahy jsou ale častokrát komplexnější. A více potomků znamená také více 
názorů. Takové situace jsme již historicky také řešili – postupovali jsme tak, že jsme si 
s každým členem rodiny sedli separátně, abychom dopředu věděli, co vše nám bude 
do procesu předání firmy zasahovat. Vzpomínám si na jeden případ, kdy nejstarší-
mu synovi bylo 25 let a měl jasnou představu o tom, že firmu má převzít výhradně 
on a že sestry do tohoto procesu nemají vůbec zasahovat. Na tom se s nimi i shodl. 
Roztomilé bylo, že ani jedna z nich firmu sice řídit nechtěla, zato ale projevily zájem 
o konkrétní části rodinné sbírky umění, například o vycpané hlavy kance. Přestože šlo 
o komplexnější situaci, potomci se poskládali názorově tak, že nebyli v konfliktu. Celý 
proces zabral více času, protože jen rozhovory trvaly zhruba dva až tři měsíce. Navíc 
jsme řešili i nějaké pikantnější záležitosti rodiny. Někdy jsme takoví rodinní právní 
doktoři, kteří skutečně nahlédnou pod pokličku vztahů v rodině. 

Takže svou právní „intervencí” v podstatě narovnáváte rodinné vztahy…
AE: Ze strategického hlediska je vhodné, aby advokát vstoupil na hrací plochu 
ve chvíli, kdy už jsou překonány největší emocionální a ideové konflikty mezi jednot-
livými členy rodiny. Advokát na samém počátku celého procesu skutečně nesehrá-
vá žádnou právní roli, bývá případně pouze zprostředkovatelem názorů a snaží se 
o jejich „uspořádání“ či mediaci. Na tomto místě bývá občas vhodné zapojit například 
mediátory či jiné profesionály, kteří se zabývají facilitací rodinných vztahů. Vždy, když 
to bylo nutné, jsem spolupracoval s odborníky, kteří mají s rodinnými facilitacemi 
obrovské zkušenosti.  
IK: Zapojit se tak může řada odborníků a je jen na naturelu majitele firmy, jak kreativ-
ně k tomuto kroku přistoupí. Jako perličku lze například uvést možnost využití syste-
mických konstelací. Mezigenerační předávání firem v tomto kontextu řeší konkrétně 
třeba Jan Bílý. 

Máme tedy možnost buď firmu prodat s tím, že pak nad ní majitel ztrácí 
veškerý vliv, nebo podstoupit proces, kterému se říká mezigenerační předání. 
Jaké právní nástroje máme v tomto případě k dispozici? 
AE: Jednou z možností je zřízení rodinného či obchodního svěřenského fondu. Jeho 
typická role spočívá v přemostění nebo překlenutí období, kdy majitel chce z firmy 
odejít, ale v danou chvíli není nikdo z rodiny, kdo by firmu převzal. Děti jsou například 
ještě malé, případně stále studují. V praxi se též může stát, že o vedení firmy má zájem 
jak dcera, tak syn, což může vést k osobnímu konfliktu mezi členy rodiny, který vážným 

způsobem, a bohužel někdy i nevratně, může proměnit 
vztahy v rodině. V takové situaci buď dojde k nějaké 
dohodě, což není vždy možné, nebo se firma „zaparkuje“ 
do svěřenského fondu se svěřenským správcem. Tímto 
způsobem může být vytvořen právně a fakticky stav, 
kdy firmu „vlastní“ svěřenský správce, nicméně do řízení 
firmy se „na zkoušku“ mohou zapojit oba sourozenci. 
Spolu například rozhodují o určitých provozních či 
strategických otázkách, a tak se může v každodenním 
životě firmy ukázat, zda společné řízení firmy sourozenci 
dává smysl, do jaké míry se oba dokáží shodnout, nebo 
kdo se jeví při řízení firmy jako efektivnější a vhodnější. 
Případně je možné implementovat i tzv. rotační systém, 
kdy firmu půl roku vede jeden a pak druhý sourozenec. 
Během „přemostění“ prostřednictvím svěřenského 
fondu otec-zakladatel firmy vidí, které z jeho dvou dětí 
je vhodnější pro vedení firmy, a tomu ji nakonec předá. 
Druhému sourozenci pak zůstane například padesátipro-
centní podíl na zisku firmy. Oba si vzájemně nemohou 
nic vyčítat, protože se oba na řízení firmy mohli podílet 
a dobře viděli, co a kdo funguje ve vedení firmy lépe.  

Jaké jsou další výhody svěřenského fondu? 
AE: Jedním z dalších benefitů je fakt, že firma a její vý-
nosy nespadají do dědického řízení. V dědickém řízení 
narážíme na spoustu problémů, jde mnohdy o velmi 
složité právní i osobní záležitosti, například zda podíl 
na firmě přechází, nepřechází, zda se dědí a pokud 
se dědí, co se stane s výnosy. Jenže majetek ve svě-
řenském fondu vůbec neprochází dědickou sukcesí, 
nespadá do dědické majetkové podstaty. Vložením 
majetku do svěřenského fondu zaniká právní vlastnic-
tví a firma „jakoby nikomu nepatří”, a protože nikomu 
nepatří, tak ji není třeba v rámci dědictví vypořádat. 

MOMENTÁLNĚ 
K NÁM CHODÍ 
DALEKO VÍCE 

KLIENTŮ, ZATÍMCO 
PŘED NĚKOLIKA LETY 

SPOLÉHALY FIRMY 
SPÍŠE NA TO, ŽE SE 

SITUACE „NĚJAK” 
VYŘEŠÍ.
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ALEŠ EPPINGER
„Nepodcenit situaci a nebát se věci řešit! Myslet 
na všechny záležitosti včas a nedoufat v to, že se 
vyřeší samy. Velmi dlouho trvá firmu vybudovat, ale 
pak stačí málo, aby byla zničena,” vzkazuje rodinným 
firmám Aleš Eppinger. Advokát, který má tah 
na branku. Je jedním z předních odborníků v oblasti 
svěřenských fondů a mezigeneračního předávání 
firem. Zaměřuje se zejména na oblast soukromého 
práva, smluvního práva, ale i na problematiku akvizic, 
fúzí a majetkových vypořádání. Účastnil se mnoha 
přeshraničních aktivit a mezinárodních transakcí. Má 
velmi dobrý instinkt a přichází vždy s komplexním 
řešením přímo na míru.

umožňuje vlastnictví speciálních akcií či podílů. A majitelé stojí o to, aby se děti 
mezi sebou vypořádaly, většinou je chtějí spravedlivě podělit.

Svěřenský fond se jeví jako možnost, kde přichází v úvahu mnoho variací 
a konkrétních podmínek. Může být řešením pro každého?
AE: Svěřenský fond určitě není univerzálním nástrojem pro řešení mezigeneračních 
záležitostí majetkového transferu. Podle mých statistik můžeme hovořit o 20 až 
25, maximálně 30 procentech případů, kdy skutečně dojde k jeho realizaci. Na zá-
kladě dlouholetých zkušeností si troufám říci, že případů, kdy se svěřenský fond 
skutečně jako řešení nehodí, je někde kolem poloviny. Jeho realizace trvá v horizontu 
6 až 8 týdnů. V první řadě řešíme typologii fondu: tedy otázku, zde se bude zřizovat 
investiční svěřenský fond, rodinný svěřenský fond, byznys trust nebo hybridní trust. 
Na základě detailního klientského dotazníku pak získáme konkrétní cenné informace 
od majitele firmy a vypracujeme unikátní osnovu svěřenského fondu. Dále ladíme jed-
notlivé kapitoly, abychom ošetřili všechny životní situace, které v tomto konkrétním 
případě mohou nastat. Ve finále se přistoupí k implementační fázi prostřednictvím 
notářského zápisu, protože statut musí být sepsán ve formě veřejné listiny. 

Dají se v rámci svěřenského fondu právně ošetřit i určité závazky nebo nároky 
ze strany zakladatele vůči následovníkovi? 
AE: Vedle beneficientů je to další věc, která se ve statutu svěřenského fondu nejvíce 
řeší. Jde o tzv. negativní a pozitivní podmínky plnění. Ve statutu se velmi pečlivě de-
finuje, za jakých podmínek dochází k vyplácení majetku. Měl jsem klientku, která byla 
velmi náročná ve výběru partnerky svého syna a tam jsme se skutečně bavili o tom, 
že bychom do statusu dali podmínky typu … aby můj syn dostal jmění jako obmyšle-
ný, nesmí si vzít ženu, která… a musím říci, že některé z nich šly až za hranu toho, co 
je veřejný pořádek či dobré mravy. Do statutu můžete zakomponovat téměř jakou-
koliv podmínku, která musí být splněna pro to, aby majetek odešel obmyšlenému. 
Je to perfektní mechanismus pro motivaci dětí, protože podmínky, které je potřeba 
formulačně vypulírovat, jsou často o tom, že: vystuduješ, nastoupíš do zaměstnání, 
budeš se o mne starat atd. 
IK: Zatímco v cestě předání prostřednictvím převodu/darování podílů společně 
s vhodným korporátním uspořádáním společnosti a často i instrumenty dědického 
práva jsou možnosti daleko omezenější. V tomto případě, je právně daleko problema-
tičtější nastavit podmínky pro předání tak kreativně jako v případě svěřenského fondu. 

Jak dlouho je tento stav neměnný? 
AE: Samotný statut fondu řekne, kdy se firma může 
opět vyčlenit zpět ze svěřenského fondu do osobní-
ho vlastnictví obmyšlených. Princip je ale takový, že 
majetek je do té doby spravován správcem svěřenské-
ho fondu a je spravován pro tzv. obmyšlené, což jsou 
třeba děti nebo jiný člen rodiny. 

Máme kromě svěřenských fondů i jiné možnosti, 
jak předat firmu?
IK: Řešením je i klasické smluvní předání s tím, že je 
možné si „pohrát“ s korporátním nastavením ve firmě, 
a to na úrovni podílů, společenské smlouvy, interních 
směrnic a instrukcí, jak se bude chovat statutární 
orgán. Variant je více, někdy si majitel ve firmě stále 
ponechává jakousi minikontrolu, je poradním orgá-
nem s určitými výhodami plynoucími z firmy, ať už jde 
o speciální podíl nebo nastavení ingerencí, kdy bude 
nový majitel k určitým krokům potřebovat tatínkův 
nebo maminčin souhlas. Tam, kde je rodina košatěj-
ší, navíc i s nemanželskými dětmi, bude své nároky 
samozřejmě vznášet více lidí a úprava může být o to 
složitější.

V čem konkrétně bývá úskalí?
IK: Firmu může přebírat více dětí a už jenom na-
stavení vztahů mezi nimi je velmi složité z hlediska 
tzv. deadlocku, tedy patové situace, kdy v případě 
odlišného názoru dětí – nových společníků firmy – je 
společnost paralyzována. Tato situace může firmu 
hluboce poškodit, proto je důležité nastavit věci tak, 
aby k tomu nedocházelo. Zároveň je potřeba ošetřit, 
jakým způsobem budou dostávat peníze děti, které 
se na chodu firmy účastnit nechtějí, nebo z nějakého 
důvodu nemohou. Zákon v tomto případě například 
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Pokud se budeme bavit o prodeji rodinné firmy, čím je tento proces  
specifický?
IK: Jednoznačně v citové vazbě. Majitel firmu založil, dovedl na vrchol a je s ní spjatá 
většina jeho života. Najednou ji má někomu předat, což pro něj může být velmi 
emoční a citově náročná záležitost. Někteří z majitelů striktně chtějí, aby ten, kdo 
firmu koupí, pokračoval v historickém odkazu společnosti a novému majiteli odhalil, 
co s firmou plánuje dělat. Takový majitel pak hledá hodnotového kupce – následo-
vatele. Jiný zcela pragmaticky uvažuje o tom, kdo mu dá nejvíce peněz a podle toho 
hodnotí i kupce. Někdy je problém, že kupec, který se tak zpočátku nemusí jevit, 
kupuje pouze z důvodu, aby firmu zlikvidoval jako svou konkurenci, což původní 
majitel zjistí příliš pozdě. 

Jednou z variant prodeje je i tzv. Management Buyout, kdy firmu koupí někdo 
ze stávajícího managementu firmy. V čem jsou výhody takového řešení?
IK: Ve chvíli, kdy máte silného manažera, který dlouhodobě ve firmě fungoval a velmi 
dobře ji zná, je to skvělá možnost, jak zachovat kontinuitu odkazu a tradice. Nehrozí 
tím pádem, že zaměstnanci budou podávat výpovědi, protože se s novým vedením 
neztotožní a zmenší se riziko rozkolísaného období při předávání. Pro využití tohoto 
postupu musíte mít silné a kvalitní manažery. Tito manažeři, kteří se budou MBO 
účastnit, budou rozhodně potřebovat šikovné právní poradce, kteří je procesem 
nákupu firmy provedou. Při MBO je často také vyšší nárok na externí financování, 
protože jinak by manažeři nebyli schopni za podíly firmy zaplatit. Na druhou stranu 
původní majitel je mnohdy ochoten parametry kupní ceny nastavit s ohledem na to, 
že prodává někomu, kdo s ním ve firmě prožil řadu let. Pak ta cena nemusí být nejvyš-
ší a s prodejem se mohou vázat i určité další úlevy.

Jak se liší postup v případě přeshraniční akvizice? Podle práva, které země se 
hraje – práva prodejce, nebo kupujícího?
IK: V podstatě je to na dohodě jednotlivých stran s tím, že některé z částí musí nutně 
respektovat české právo. Konkrétně jde o nejrůznější korporátní nastavení v rámci 
převodů podílů nebo akcií svázaných například s registrací do Obchodního rejstříku. 

Není ale vyloučeno, že jiné aspekty smlouvy mohou být 
dohodnuty dle cizího práva. Čeští klienti standardně pre-
ferují český právní řád, protože se v něm cítí více doma. 
AE: V případě, kdy dojde ke sporům nebo nesrovna-
lostem a mohlo by přicházet do úvahy silové řešení, to 
znamená nějaká soudní ingerence, případně ingerence 
rozhodčího řízení, tak je nejlepší věc řešit v zemi, kde 
vymahatelnost konkrétního nároku dává smysl. Jde 
zejména o to, aby šlo o právní řád standardní, civilizova-
ný a ideálně praxí mnohokrát vyzkoušený. Neméně pod-
statné je, aby příslušný právní titul, který si v dané zemi 
vysoudíme, tam byl též bez problému vykonatelný. 
Pokud by naopak mohla nastat situace, kdy by mohlo 
být uplatňováno nějaké silové řešení proti našemu kli-
entovi, tak budeme samozřejmě navrhovat právní řád, 
kde klientovi zlepšíme pozici zhoršenou vymahatelností. 
Jeden příklad za vše – jako zástupce Česko-turecké 
smíšené obchodní komory, kterou jsem mnoho let vedl 
a dnes jsem v jejím představenstvu, mohu například 
konstatovat, že český rozsudek v Turecku v podstatě 
nemá šanci ve vykonávacím řízení uspět, protože tam 
nefunguje tzv. Vzájemnost – tedy vzájemné uznávání 
českých a tureckých právních titulů. Takže tam, pokud 
bych byl advokátem českého klienta, raději řeknu, pojď-
me do tureckého práva a tureckého sudiště.

A vy umíte hrát na domácí půdě i v zahraničí? 
IK: Ano, umíme. Díky naší síti partnerů a kontaktů 
na advokátní kanceláře a daňové poradce jsme schopni 
zajistit právní pomoc téměř v jakékoliv zemi. A to 
rychle a pružně.  

IRENA KOLÁROVÁ
„Buďte otevření a upřímní nejen sami k sobě. Jedině 
tak společně dojdeme k řešení, se kterým budete 
spokojeni. Nebojte se, ptejte se a informujte se,” 
vyzývá české rodinné firmy Irena Kolárová. Advokátka, 
která ovládá umění naslouchat a vnímat potřeby 
klientů s naprostou přirozeností. Má obrovské 
zkušenosti s velkými komplexními projekty, na kterých 
spolupracovala s týmy odborníků. Stála za změnami 
ve stovkách společností, a to i těch zahraničních. 
Specializuje se především na korporátní agendu, 
nemovitosti a na M&A. Podílela se také na řadě akvizic 
a fúzí. Vede upřímnou diskuzi, má výbornou intuici 
a záležitosti klientů řeší konstruktivně.
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ZA PRAMENY VĚČNÉHO MLÁDÍ
Už od 14. století krotí lázeňští mistři sílu minerálních pramenů, které 
vyvěrají z nitra země. Do tepajícího srdce lázeňství přijíždějí za odpo-
činkem i uzdravením hosté ze všech kontinentů. Brány starobylých 
lázeňských měst jsou otevřeny dokořán i vám.

WWW.ZIVYKRAJ.CZ

Tržní kolonáda, Karlovy Vary

  Ladislav Renner



Máme za sebou rok po náročném období covidové pandemie. Očekávali jsme 
určitý klid a návrat do normálu. To se ale nekonalo. Jaký byl uplynulý rok 
z pohledu generálního ředitele největší oborové zdravotní pojišťovny u nás – 
Zdravotní pojišťovny ministerstva vnitra České republiky?
Dovolil bych si poznámku k otázce. Nemohli jsme čekat návrat. Svět se vyvíjí a ty dva 
roky pandemie mnohé změnily. V naší práci jsem si všiml dvou klíčových prvků. Za-
prvé nám snad opravdu došlo, jak významné je zdraví, v tom nejširším smyslu slova, 
pro chod celé společnosti i jejích jednotlivých částí, ať už jsou to firmy nebo rodina. 
Věřím, že zejména manažeři pochopili, že mnohdy podceňovali význam zdraví, chce-
te-li prevence, pro úspěšné fungování firem. Tato změna myšlení by se měla projevit 
v důrazu na chápání péče o zdraví zaměstnanců jako samozřejmé součásti práce 
manažera. Nemám na mysli kontrolu, co kdo dělá ve svém volném čase, co jí a jak 
odpočívá. Ale každý typ práce přináší určitá zdravotní rizika a těm je možné předchá-
zet. Spolupráce se zaměstnanci na prevenci těchto možných problémů, správná volba 
benefitů a zařazení různých zdravotních nabídek i zdůraznění váhy profesionálního 
a zodpovědného přístupu k péči o zdraví, by měly být nedílnou součástí práce per-
sonálních oddělení. Mnoha pozdějším problémům se dá opravdu předcházet, pokud 
vedení firem bude na těchto věcech se svými zaměstnanci otevřeně spolupracovat. 
Pro takovou spolupráci samozřejmě potřebují partnera, jedno telefonní číslo, v dnešní 
době, chcete-li, jednu aplikaci. To může poskytnout zdravotní pojišťovna, která 

  Karel Křivan       David Kraus

PREVENCE SE 
STÁLE VÍCE TÝKÁ 
I DUŠEVNÍHO ZDRAVÍ
Technologie, komunikace a účinné zavádění nejnovějších poznatků vědy do praxe, 
to jsou podle MUDr. Davida Kostky, MBA, generálního ředitele Zdravotní 
pojišťovny ministerstva vnitra České republiky, ty nejdůležitější oblasti, které 
rozhodnou o úspěchu v nejbližším období. V rozhovoru s ním jsme se ptali na to, 
jak se řídí zdravotní pojišťovna v době pocovidové, ale rozhodně ne poklidné.

koncentruje odborné, lékařské, ekonomické, právní 
i administrativní znalosti o fungování celého zdravotní-
ho systému. Nabízí se zde nová role zdravotních pojiš-
ťoven, kterou jsme se již před covidem-19 ve Zdravotní 
pojišťovně ministerstva vnitra snažili a nadále snažíme 
rozvíjet v programu Zdraví do firem.

A ten druhý prvek, který covidová doba změnila?
Ten je z úplně jiného soudku. Velmi se urychlila online 
komunikace a využívání nových technologií. Zde se 
opět žádný návrat zpět konat nebude. Naopak význam 
technologií nejen v lékařské praxi, ale také ve vzájem-
ném předávání a shromažďování či třídění informací 
jen poroste. Klienti budou vyžadovat jednoduchost, 
rychlost a srozumitelnost ve spolupráci nejen se 
zdravotními pojišťovnami, ale také s lékaři a dalšími 
odborníky, které pro svoje zdraví potřebují. Samozřej-
mě, že nezapomínáme na lidi, kteří nemohou z mnoha 
důvodů naplno či vůbec technologie využívat, ale ta 
cesta je daná a jasná.
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Vraťme se tedy po tomto zajímavém pohle-
du na dopad covidové pandemie na vaši práci 
k tomu, jaký byl uplynulý rok.
Dovolte mi ještě jednu poznámku, která je velmi 
důležitá. Covidová doba ukázala obrovský význam 
informací. Mám na mysli skutečných faktů. Ověřených 
a spolehlivých. Vzpomeňte si, kolik kolovalo zejména 
po sociálních sítích fám, polopravd, a nebojím se říct, 
i nesmyslů. Mluvím o tom proto, že zde opět vidím 
významnou roli zdravotních pojišťoven do budoucna. 
V tom informačním chaosu můžeme nabídnout jistotu 
profesionálního, znalostmi prověřeného a současně 
klientům srozumitelného zdroje. Lidé nám mohou věřit, 
řečeno lapidárně. Jedná se samozřejmě o velké ušet-
ření peněz pro zdravotnictví, protože nejenže správně 
informovaný klient je lépe spolupracující, ale také 
v konečném důsledku jeho případná léčba stojí méně 
peněz než léčba někoho, kdo díky špatné informova-
nosti svoji zdravotní péči zanedbá či podcení. A nyní již 
opravdu k uplynulému roku.
My jsme naštěstí do něj vstupovali jako finančně zdra-
vá instituce. To neříkám jen jako její generální ředitel, 
také jsme byli dvakrát po sobě označeni nezávislým 
Healthcare Institutem, když jsme zvítězili v soutěži 
zdravotních pojišťoven v kategorii finanční zdraví. 
Uplynulý rok byl pro nás všechny ekonomicky náročný 
a kombinace energetické krize, inflace a bezpečnostní 
hrozby znamenala, že jsme se z jednoho modelu krizo-
vého řízení v době pandemie volně přesunuli do řešení 
dalších závažných problémů. Je třeba si uvědomit, že 
zdravotní pojišťovna je tu od toho, aby poskytovala 
nejlepší možnou kvalitu péče pro svoje klienty. Ty 
nezajímá, jak to zvládneme, oni potřebují, abychom to 
zvládli. Aniž chci podceňovat jiné obory, ve zdravotnic-
tví jde o to nejcennější, co máme. Na rozdíl od firem, 
které mohou omezit výrobu, my nemůžeme omezit 
určité služby, které jsou v danou chvíli nerentabilní. 
Myslím si, že i díky skvělým lidem, kteří ve Zdravotní 
pojišťovně ministerstva vnitra pracují, jsme uplynulý 
rok zvládli. Ale náš přístup nemůže být pasivní, nejsme 
tu od toho, abychom jen, byť úspěšně, čelili problé-
mům. Naše vize jsou vyšší.

Co tím máte na mysli?
Lékařská věda se ani během pandemie, ani uplynulý rok 
nezastavila. Lidem můžeme nabízet stále lepší způsob 
péče o jejich zdraví. To stojí samozřejmě více peněz. 
Ale schopnost poskytnout opravdu kvalitní a moderní 
servis pro klienty představuje mnohem komplexnější 
způsob práce, než je jakési nakoupení té nejlepší péče. 
Znamená to, že musíme mít jako zdravotní pojišťovna 
přehled, co jaké zařízení nabízí, jak dané způsoby léčby 
nejlépe zpřístupnit našim klientům. Vyžaduje to přesné 
znalosti o možnostech nových léčebných přípravků, 
metod, přístupů. Stále mějme na paměti, že každý člo-
věk je jiný. Náš přístup tudíž musí být individuální. Jsme 
rádi, že pracujeme v oblasti, která každý měsíc, když 
ne týden, přináší nějaké dobré zprávy o novém objevu, 
nové příležitosti.

Věda je globální a vysoce konkurenční oblast lidské činnosti. Jak si stojí česká 
lékařská věda v porovnání se světem?
Myslím, že velmi dobře. Máme u nás mnoho šikovných a kreativních lidí a institucí. 
Vědkyně a vědci si zaslouží naši pozornost nejen proto, že jsou dobří, ale také proto, 
že česká lékařská věda může být skvělou konkurenční výhodou pro naši ekonomiku. 
Měli bychom ji podporovat a vytvářet pro ni ty nejlepší podmínky. Nemáme u nás 
nějaké velké přírodní zdroje, musíme se spolehnout na české hlavy a ruce. Právě pro-
to jsem velmi pyšný na to, že Zdravotní pojišťovna ministerstva vnitra je sponzorem 
projektu Česká hlava, kde jsou oceňováni vědci za mimořádné výkony. Víte, tito lidé 
bývají přes své hluboké znalosti a skvělou práci většinou velmi skromní a nemají příliš 
času ani chuti na sebeprezentaci. Je potřeba, aby veřejnost věděla, že mezi námi žijí 
lidé, kteří jsou, použiji-li příměr se sportem, vlastně mistry Evropy či účastníky finále 
světových šampionátů. A když se vrátím k ekonomice, tak čím víc toho dokážeme vy-
myslet a převést do praxe doma, tím efektivnější a přístupnější bude léčba pro naše 
klienty. A to nemluvím o možnostech pro průmysl či služby.

Vy často mluvíte o prevenci. Na jakou oblast zdraví byste se soustředil, kdy-
byste byl ředitelem firmy, a ne zdravotní pojišťovny?
O prevenci mluvím často proto, že je to účinná cesta, jak žít lépe. Prevence není něco 
navíc, něco, co když neuděláme, tak se nic nestane, protože to pak nějak doženeme. 
Prevence znamená předcházení. Čili že se budu nějak chovat. Získám-li o svém těle 
a mozku dostatečné, zdůrazňuji vědecky podložené a ověřené informace, zabráním 
tak potížím, které pokud přijdou, budou mě stát energii, čas i peníze. Prevence je 
tedy nejen ekonomicky výhodná, ale jedná se o přirozené a lidsky správné jednání. 
Kdybychom svému zdraví věnovali včas tolik péče, kolik věnujeme diskuzím na sociál-
ních sítích či výběru dovolené, žilo by se nám lépe. Naše zdravotní pojišťovna má řadu 
preventivních programů, které mají motivovat naše klienty a pomáhat jim předcházet 
možným rizikům. 

Přesto, pokud byste měl vybrat jedno téma pro tento rok. Třeba takové, o kte-
rém se tolik nemluví, ale měli bychom se mu mnohem více věnovat.
Příkladem takové oblasti je duševní zdraví. Podle našeho posledního průzkumu 
považují zaměstnaní lidé za největší zdravotní riziko nápor na psychiku a stres. Je 
to logické. Díky mobilním telefonům, přístupu k internetu, sociálním sítím máme 
prakticky po celou dobu, co jsme vzhůru, přísun zpráv, které nejsou většinou příznivé. 
Tyto skutečné i smyšlené, blízké i vzdálené stresové momenty se na nás valí praktic-
ky nepřetržitě. Do toho přidejme běžné pracovní starosti, rodinné záležitosti a máte 

DAVID KOSTKA
Generální ředitel největší zaměstnanecké Zdravotní pojišťovny 
ministerstva vnitra. Dříve v ZP MV ČR působil ve funkci ředitele 
odboru strategie a byl statutárním zástupcem generálního 
ředitele. Je doktorem medicíny, atestovaným chirurgem. Tuto 
profesi vykonával jedenáct let. V roce 1997 vstoupil do oblasti 
zdravotního pojištění. Shodou okolností začínal právě v ZP 
MV ČR jako ředitel odboru zdravotní politiky. Postupně 
působil na manažerských pozicích v dalších zaměstnaneckých 
zdravotních pojišťovnách. 
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koktejl emocí, kterého se napijeme, kdykoliv se podíváme na svůj mobilní telefon. 
K tomu máme doma či v autě zapnuté rádio, večer televizi. Takže ono toho je na jed-
noho středoevropského zaměstnaného člověka opravdu hodně. Myslím, že musíme 
mnohem více seznámit sami sebe i naše klienty s tím, jak funguje náš mozek, co mu 
škodí, a co naopak prospívá. S naším myšlením se musíme naučit lépe pracovat, lépe 
se o něj starat, také mu dát čas na odpočinek a regeneraci. Vrátím se na začátek 
našeho rozhovoru. Bohužel až při opravdu vážných situacích, které se většinou týkají 
zdraví, zjistíme, že některé věci jsme mohli odložit, jiné vůbec neudělat a že jsme 
mohli a měli si najít čas na to opravdu podstatné a důležité. Celou péči o lidskou psy-
chiku je také potřeba zbavit určitých stigmat. Jako nepovažujeme za nic podivného 
jít k zubaři, když nám vypadne plomba, nebo na preventivní prohlídku, když objevíme 
podezřelé znaménko na kůži, není vůbec nic zvláštního na tom, že zajdeme k od-
borníkovi, když máme dojem, že je toho, lidově řečeno, na nás už trochu moc. Takže 
péče o duševní zdraví je něco, co si zaslouží naši větší pozornost.

Již jste zmínil váš program Zdraví do firem. O co konkrétně jde?
Nabízíme firmám komplexní pomoc v péči o zdraví jejich zaměstnanců. Jak jsem již 
řekl, každá lidská činnost, i ta pracovní, má určitá zdravotní rizika. Jiná jsou u pokladní 
v supermarketu, která celou pracovní dobu sedí ve stejné poloze, jiná u člověka, který 
zvedá těžká břemena, jiná u lidí v kancelářích nebo za volanty autobusů. Navíc každý 
jsme jiný, zvládáme jinak fyzické či psychické nároky, potřebujeme odlišnou dobu 
na obnovu sil. Takže před většinou firem stojí řada rozdílných zdravotních otázek, 
řešitelných různými způsoby. My jim můžeme pomoci s odpověďmi na ně, aby se jejich 
zaměstnanci cítili v práci lépe, aby je jejich pracovní činnost k těm rizikům nepřiblížila, 
aby si našli svůj způsob péče o tělo i mysl. Známe zdravotní systém České republiky, ro-
zumíme jeho financování i právním aspektům. Jsme tedy v tomto schopni poskytnout 
firmám komplexní službu. Zdraví zaměstnanci jsou spokojenější zaměstnanci, kteří pak 
odvádějí lepší práci. O čistě lidském aspektu takového přístupu asi nemusím mluvit.

Myslíte tedy, že zodpovědnost za prevenci by měli převzít také zaměstna-
vatelé, respektive firmy? Není prevence spíše záležitostí osobního přístupu 
ke zdraví?
Samozřejmě, že nic se nedá dělat proti vůli lidí. Každý jsme zodpovědný za svoje 
zdraví především sami. Ale přístup zaměstnavatele může velmi napomoci. Stejně 
jako se jeden bez druhého neobejdeme v práci, vzájemná součinnost či vstřícnost 
je nezbytná i v přístupu ke zdraví. Několikrát jsem zde zdůraznil nutnost odpovědné 
a srozumitelné komunikace. Její součástí je i správná definice priorit. Zaměstnavatel 
by již ve vlastním zájmu měl dát jasně najevo, co je pro něj důležité. A pak může oče-
kávat vstřícný přístup i z druhé strany. 

Co nového čeká Zdravotní pojišťovnu ministerstva vnitra v roce 2023? Máte 
v plánu nějakou konkrétní misi, kterou byste chtěli realizovat v tomto nebo 
příštím roce?
Počet našich klientů stále roste. O úspěchu v nejbližších letech bude rozhodovat 
zvládnutí několika oblastí. Jsou to technologie. A to nejen jejich využití při komunikaci 
s klienty, to je ta nejviditelnější část. Ale jsou také přínosem pro zpracování informací 
a dat uvnitř každé instituce, pro jejich správné vyhodnocování a pro rychlé reakce 
na získané údaje. Půjde také o účinné a efektivní propojení jednotlivých systémů mezi 
poskytovateli lékařské péče, pojišťovnou, státem a samozřejmě klienty. Mluvíme 
zde o nesmírně citlivých datech, takže jejich bezpečnost musí být na prvním místě. 
Druhou klíčovou oblastí, která s technologiemi také souvisí, je komunikace. Bude 
záležet na kombinaci věrohodnosti a rychlosti. Klienti nám musí věřit, že jim říkáme 
ověřená a nezkreslená fakta. My je musíme podávat srozumitelně a ve formě, v jaké 
jsou dnes lidé zvyklí zprávy přijímat. Stejně efektivní ale musí být naše komunikace 
s partnery. Musí vědět, proč činíme určitá rozhodnutí a jaký budou mít vliv na vzá-
jemnou spolupráci. A pak je to samozřejmě znalost nejnovějších lékařských možností, 
které můžeme nabídnout našim klientům. To jsou tři hlavní oblasti, které nám umožní 
udržet se na špičce ve svém oboru. Závazek je to velký. Lidé nám svěřují svoje zdraví 
a peníze. Zde není prostor ani čas na omyly.  

PODLE NAŠEHO 
POSLEDNÍHO 

PRŮZKUMU POVAŽUJÍ 
ZAMĚSTNANÍ 

LIDÉ ZA NEJVĚTŠÍ 
ZDRAVOTNÍ 

RIZIKO NÁPOR 
NA PSYCHIKU A STRES. 

JE TO LOGICKÉ. 
DÍKY MOBILNÍM 

TELEFONŮM, PŘÍSTUPU 
K INTERNETU, 

SOCIÁLNÍM SÍTÍM 
MÁME PRAKTICKY 

PO CELOU DOBU, CO 
JSME VZHŮRU, PŘÍSUN 
ZPRÁV, KTERÉ NEJSOU 

VĚTŠINOU PŘÍZNIVÉ.
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NECHIRURGICKÁ ALTERNATIVA 
FACELIFTINGU

Měkké tkáně našeho těla ztrácejí časem pevnost a pružnost. 
Vlivem stárnutí dochází k natahování a ochabování kůže 
a podkožních struktur, což je nejvíce patrné na obličeji, krku 
a dekoltu. Mění se i ovál obličeje a jeho obrysů. SMAS lifting 
je procedura, která využívá ultrazvuk ke stimulaci produkce 
kolagenu v pokožce pro omlazující účinek. Jak to funguje?

Koncem sedmdesátých let vědci objevili vrstvu kůže nazvanou SMAS (Super
ficial Musculo Aponeurotic System). SMAS se nachází přímo mezi svaly obličeje 
a podkožní tukovou vlákninou, je zodpovědná za přenos pohybů svalů a pro

dukuje kolagen. Elasten a kolagen pomáhají udržovat horní vrstvy pokožky v nezmě
něném stavu při pohybu. Jednoduše řečeno, čím více kolagenu a elastinu pokožka 
má, tím méně vrásek se na povrchu tvoří. V důsledku stárnutí nebo z jiných důvodů 
se produkce těchto důležitých složek snižuje a SMAS vrstva již není schopna zabránit 
vzniku vrásek.

Objev pomohl zaměřit práci lékařů na konkrétní vrstvu kůže, díky čemuž se staly 
operace efektivnější. Doposud chirurgové používali skalpel, aby odstranili přebyteč
nou tkáň a zpevnili kontury obličeje. Teprve v roce 2009 byl oficiálně zaregistrován 
a schválen inovativní způsob operací pomocí ultrazvuku. Funguje to následovně: 
přístroj vytvoří směrový paprsek, který bodově zahřeje vrstvu kůže, a zhutní tak 
kolagen, který se v ní nachází. Jako reakce na terapii se začne vytvářet nový kolagen. 
A díky bodovým účinkům se ostatní vrstvy kůže nedostanou pod působení přístroje.

Obliba tohoto typu liftingu je pochopitelná. Má spoustu výhod, které spočívají přede
vším v kombinaci komfortu a vysoké účinnosti.

•  NECHIRURGICKÁ METODA. Na rozdíl od klasického faceliftingu, SMAS facelift nevy
žaduje operaci, a tedy anestezii. Tím je postup ušetřen hlavních a nejvyšších rizik.

•  ODSTRAŇUJE VRÁSKY. Studie ukazují, že výrazného vyhlazení vrásek lze dosáhnout 
jedinou aplikací SMAS liftingu.

•  ZPEVŇUJE KONTURU OBLIČEJE. Tento postup je zvláště účinný u lidí s deformačním 
typem stárnutí a těžkou ptózou kůže.

•  JEDNA APLIKACE. Procedura zvedání SMAS se pro
vádí jednou. První pozitivní výsledky lze pozorovat 
během prvního dne po sezení. V budoucnu se účinek 
zvyšuje a dosahuje maxima po třech až šesti měsících. 
Napnutí kůže se pak udržuje až dva roky. Druhé SMAS 
omlazení se doporučuje po roce. Mírný otok tkání 
po zákroku během několika dnů sám odezní.

•  TĚLOVÉ OŠETŘENÍ. SMAS lifting si úspěšně poradí 
s napnutím pokožky nejen na obličeji, ale i na těle. 
Mikrofokusovaný ultrazvuk redukuje i celulitidu a tu
kové zásoby. Působí bodově na úrovni podkožního 
tuku a zajišťuje lipolytický efekt. Liftingového efektu 
dosáhneme napnutím tkání v konkrétních vrstvách 
kůže. Díky ultrazvuku dochází k silné stimulaci elasti
nu a kolagenu, a tím ke zmenšení objemu tkáně.

 
SMAS lifting může výrazně oddálit návštěvu plastické
ho chirurga a zároveň je mnohem dostupnější.  
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www.nivamare.cz

NA CO SE MŮŽETE TĚŠIT?

WORKSHOP & RELAXACE
• lekce jógy
• workshopy vnitřního rozvoje
• meditace / fyzio cvičení
• stylové dvoupodlažní wellness
• saunové rituály

Nenechte si ujít edukačně zážitkový 
workshop se zkušeným psychoterapeutem 
na témata vnitřního rozvoje 
a nalezení klidu v této neklidné době.

cena pobytu 
na 3 noci 

od 8.300 Kč/os.

ZAŽIJ LÁZNĚ JINAK
ZAŽIJ KLID V NEKLIDNÉ DOBĚ



PROROK V LIZE 
VÝJIMEČNÝCH
O své práci, svém poslání a oboru hovoří s ohromným nadšením. Přestože 
ve službách motolské nemocnice pracuje už více než 30 let, o únavě materiálu 
v případě přednosty Gynekologicko-porodnické kliniky doc. MUDr. Romana 
Chmela, Ph.D., nemůže být řeč. Právě naopak. I díky němu patří motolská 
Gynekologicko-porodnická klinika ke špičce ve svém oboru.

  Judita Hrubešová       Jakub Hněvkovský

uronit slzu, když přijde po náročném porodu na svět zdravé miminko. Ač je to společ-
ností vnímáno jako samozřejmost, není tomu vždy tak. Skutečný život přináší různá 
překvapení a právě v takové chvíli je připraven porodník, který umí ono překvapení při 
porodu rychle a efektivně vyřešit. Naším hlavním úkolem je dnes zpovzdálí na porod 
dohlížet a v případě potřeby nabídnout nastávající mamince pomocnou ruku. 

Jak moc se porodnictví od devadesátých let proměnilo? 
Zcela zásadně. Velmi mě těší posun k proklientskému vnímání, které se u nás za po-
sledních třicet let pozvolna vyvinulo. Současné porodnictví si představuji pod obra-
zem spolupráce erudovaného a empatického lékaře, respektive porodní asistentky 
s angažovanou nastávající maminkou. V devadesátých letech jsme pracovali s určitým 
arzenálem vyšetřovacích a léčebných metod, který se dnes významně rozšířil. Při 
císařském řezu se již nepoužívá dolní střední laparotomie – tedy kožní řez mezi pup-
kem a stydkou kostí. Dnes se z kosmetických důvodů provádí příčný řez v podbřišku 
těsně nad kostmi stydkými, který zůstává před okolím utajen pod bikinami. I gyne-
kologické operace se vyprofilovaly hodně proklientsky a v maximální možné míře se 
využívá miniinvazivní chirurgická technika – laparoskopie a robotická chirurgie. O tom 
se nám v devadesátkách nesnilo. 

Zůstaňme u císařských řezů. Jak se v průběhu let pohled na tento zákrok 
změnil? 
V roce 1970 se na našem pracovišti provedlo kolem dvaceti císařských řezů. Z tehdej-
ších patnácti set porodů ročně to bylo méně než dvě procenta. Jednalo se o raritní 
operaci, která se dělala dvakrát do měsíce. Dnes jsme se s císařskými řezy dostali 
někam k třiceti procentům. Z odvážného porodnictví jsme se dopracovali do doby 
defenzivní – předvídáme porodní rizika a snažíme se jim maximálně vyhnout. Dříve 
jsme plody v poloze koncem pánevním rodili až na výjimky přirozenými cestami. 
V době, kdy tyto porody probíhají až na výjimky císařským řezem, se to může jevit 
jako naprostá utopie. V kontextu s procentem císařských řezů je zajímavá určitá 
polarizace společnosti. Na jedné straně akceptujeme vysoké procento císařských řezů 
a na straně druhé apelujeme na co nejpřirozenější porodnictví. První přístup si žádá 
poměrně velký zásah do organismu a ten druhý zase žádný nebo naprosto minimál-
ní. V současném porodnictví je někdy složité se zorientovat v přáních nastávajících 
maminek – zejména jak si představují svůj porod. 

Váš obor je tak trochu nefér. Uvědomujete si 
vůbec i po letech praxe, že máte při své práci 
na starost dva lidské životy najednou?
Vaše interpretace slova nefér je zajímavá. Tuto paralelu 
určitě někde použiji… Zřejmě jsem si na to zvykl a přijí-
mám to jako normu. Máte pravdu. Porodníci mají dvojí 
zodpovědnost, přičemž oba objekty jejich profesního 
zájmu musejí být po porodu stoprocentně fit. Mnoh-
dy je to opravdu náročné. A pojmy jako náročnost 
a zodpovědnost nejsou dnes při výběru povolání tím 
největším lákadlem. To v roce 1989, kdy jsem nastou-
pil na místo sekundárního lékaře do Motola, byl obor 
gynekologie a porodnictví nesmírně přitažlivý právě 
svou náročností.

Čemu připisujete zájem o gynekologii a porodnic-
tví v devadesátých letech?
Na začátku devadesátých let se v našem oboru reali-
zoval zejména lékař se zájmem o chirurgii. Kdo nechtěl 
dělat velkou chirurgii, zvolil si často gynekologii. S roz-
vojem diagnostiky na bázi ultrazvukového vyšetření se 
náš obor otevřel i zájemcům mimo řady čistě chirurgic-
ky orientovaných lékařů. V devadesátých letech nastal 
rozmach metod asistované reprodukce a ambulantního 
sektoru, kam se přesunuli gynekologové z nemocnic. 
Spektrum péče o gynekologicky nemocné a těhotné 
ženy se tedy právě v devadesátkách významně rozšíři-
lo a obor se stal pro začínající lékaře atraktivnějším než 
v předchozích desetiletích.  

Dojímá vás ještě porod?
Ano, svým způsobem mě dojímá víc a víc. S věkem jsem 
si plně uvědomil, že ani při maximální snaze porodníků 
není happy end stoprocentně jistý. I dnes jsem schopen 
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Kde má společnost v tomto ohledu ještě dluh?
Domnívám se, že ve větším vzájemném pochopení. 
Porodníci i porodní asistentky se v posledních desetile-
tích naučili dobře vnímat představy budoucích rodičů 
o porodu a snaží se všemožně vyjít vstříc. Myslím si, 
že současná společnost má v tomto ohledu pomyslný 
dluh vůči nám zdravotníkům, kteří také toužíme po po-
chopení ze strany našich pacientů. 

Potřebujete pochválit?
Ano. Potřebujeme pochválit, že jsme svou práci odvedli 
dobře. Pochvala a pochopení, že jsme motivováni 
těmi nejlepšími úmysly, nás skutečně nabíjí. Náš cíl je 
bohulibý – pacienta chceme vyléčit. Společnost by 
mohla dobrým slovem více oceňovat práci zdravotníků, 
kteří nám pacientům pomáhají často s velkým osobním 
nasazením, které mnohdy přesahuje jejich standardní 
pracovní povinnosti. 

Posledních šest let působíte na pozici přednosty 
Gynekologicko-porodnické kliniky 2. LF UK a FN 
v Motole. Co vše se tady pod vaší taktovkou 
změnilo? 
Nejsem příznivcem revolucí. Jsem spíše evoluční typ. 
Věci by se měly měnit kontinuálně a podle potřeb se 
logicky vyvíjet. Podařilo se nám harmonizovat náš tým 
– máme skvěle spolupracující kolektiv složený z gyne-
kologů a porodníků, neonatologů, porodních asistentek 
a dětských sestřiček. Na klinice nás pracuje téměř tři 
sta a při této velikosti týmu si dobře uvědomujeme, že 
přátelská a pozitivní atmosféra na pracovišti je hlavním 
předpokladem úspěchu našeho každodenního snažení. 

V říjnu jste na klinice otevřeli nově zrekonstruova-
né prostory…
S pomocí vedení nemocnice a sponzorských aktivit 
se podařilo zrealizovat řadu vylepšení. Zapracovali 
jsme na vzhledu a pohodlí v našich čekárnách a am-
bulancích. Máme k dispozici různé nové diagnostické 
i léčebné přístroje a nástroje. V loňském roce jsme 
zásadně zrekonstruovali jednotku intenzivní péče pro 
novorozence a zároveň jsme rozšířili její lůžkovou kapa-
citu na dvojnásobek.

A co maminky a jejich ratolesti na oddělení šesti-
nedělí?
Pro maminky jsme k šesti nadstandardním ubytovacím 
kapacitám dobudovali dalších pět. Většina maminek je 

ROMAN CHMEL
Motolská nemocnice mu přirostla k srdci. V roce 1989 nastoupil 
na malé pracoviště s 15 lékaři. Dnes zabírá Gynekologicko-porodnická 
klinika FN v Motole celé velké patro nemocnice. Disponuje 135 lůžky 
a pracuje zde 200 sestřiček a více než 60 lékařů. Ve funkci přednosty 
kliniky působí už šestým rokem. To, že o svůj tým i kliniku pečuje 
s vášní, pokorou i velkým zapálením, je znát na první pohled. Roman 
Chmel je také autorem řady odborných publikací, včetně knižních. 
Kdysi rád pobíhal na palubovce pod „děravými“ koši. Dnes dává 
přednost antuce a tenisové raketě.
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maminka má k dispozici svůj vlastní porodní pokoj. Díky tomu můžeme provozovat 
kvalitní moderní medicínu s velmi dobrým zázemím, spokojenými pacientkami a ne-
přetíženými zdravotníky. 

Zmínil jste meziroční desetiprocentní pokles porodnosti. Souvisí to s tím, že 
průměrný věk prvorodiček v Praze je 31 až 32 let?
Domnívám se, že to má jen částečný vliv. Hlavní příčiny poklesu porodnosti bychom 
měli hledat v devadesátých letech minulého století. V roce 1990 se v České republi-
ce narodilo něco přes sto třicet tisíc dětí, ale v roce 1999 to bylo jen devadesát tisíc. 
Mladí lidé omezili v té době porodní plány a více se věnovali osobnímu růstu a mož-
nostem moderního života, například cestování. Současný pokles porodnosti souvisí 
tedy i s tím, že ženy, kterým by dnes bylo kolem třiceti a mohly by rodit, se v té době 
vůbec nenarodily. Pokles porodnosti ve srovnání s předchozími lety očekávám i v le-

DOSUD BYLO VE SVĚTĚ PROVEDENO MÉNĚ NEŽ STO 
TRANSPLANTACÍ DĚLOHY. DESET ČESKÝCH TAK PŘEDSTAVUJE 
VÝZNAMNÝ PŘÍSPĚVEK K VÝZKUMU TÉTO METODY. DNES JE 
TO RUTINA, MNOHO ASPEKTŮ TÉTO EXPERIMENTÁLNÍ LÉČBY 
ŽENSKÉ NEPLODNOSTI BYLO LETY PROVĚŘENO, ALE PŘED 
SEDMI, OSMI LETY JSME BYLI TEPRVE NA ZAČÁTKU A NIKDO 
NETUŠIL, JAK SE TO BUDE CELÉ VYVÍJET.

ubytována ve dvoulůžkových pokojích, přičemž každý 
má své vlastní sociální zařízení a koupelnu. Jak to tak 
postupně vyjmenovávám, uvědomuji si, že jsme v po-
sledních letech odvedli hodně práce pro zvýšení kvality 
naší práce, ale i pro komfort našich pacientek.   

Kolik se u vás narodí ročně dětí? 
V České republice nastal v loňském roce významný 
pokles porodnosti oproti roku 2021, a to zhruba o deset 
procent. U nás došlo k poklesu o osm procent, jsme 
na 2 500 porodech ročně. Toto číslo koresponduje 
s naší lůžkovou kapacitou a pro pacientky je zárukou 
komfortu. Nemáme prázdno, ale ani přeplněno. Každá 
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tech následujících. Porodnost začala stoupat až na začátku milénia a na její zvýšení si 
u nás podle mého názoru počkáme ještě několik let.  

Znepokojuje vás jako lékaře trend odkládání mateřství?
V pětatřiceti letech se žena dostává do věku, kdy se zvyšuje riziko různých komplikací 
souvisejících s otěhotněním, těhotenstvím i porodem. Lékaři si zvykli zvládat poně-
kud složitější porodnictví, které je náročnější ve smyslu potřebných znalostí, doved-
ností a multidisciplinární spolupráce. Zatímco v roce 1990 jsem se cítil jako porodník 
rodící děti jak na běžícím páse, dnes si připadám více jako lékař řešící různé zdravotní 
komplikace. Porodníci hrají dnes více než dříve aktivní roli – děláme jakési manažery 
těhotenství.  

Vedete pracoviště, na které se obracejí ženy bez dělohy toužící po mateřství 
a zvažující podstoupení transplantace dělohy.
Studie transplantace dělohy v léčbě takzvaného děložního faktoru neplodnosti v ko-
operaci IKEM a FN v Motole probíhala od roku 2015 a přijímání nových pacientek bylo 
ukončeno v roce 2019. V České republice bylo provedeno celkem deset transplantací 
dělohy. V současnosti se tento zákrok v České republice neprovádí, neboť probíhá 
vyhodnocování výsledků studie, které lze očekávat v roce 2025. Až pak se bude 
rozhodovat, co dál. 

Bude transplantace dělohy nakonec jednou z metod léčby neplodnosti, nebo 
nebude? 
To ukáže čas. 

Vraťme se do roku 2016. Je 30. dubna a jste společně s přednostou transplan-
tační chirurgie IKEM Jiřím Froňkem a jeho týmem na operačním sále… 
Ten den proběhla na půdě IKEM první česká transplantace dělohy a dárkyní byla 
maminka příjemkyně dělohy. Celý tým se na tento den těšil. Jeden z mých učitelů mi 
kdysi řekl, že určitá míra stresu ke každé operaci patří a dokonce chirurgovi pomá-
há. Měl pravdu. Odběr dělohy a její následná transplantace začaly ráno a končilo se 
pozdě večer. Obě operace trvaly dlouhé hodiny. Pamatuji si, že jsem měl večer úplně 
oteklé kotníky.

Operovali jste postupně nebo na jednom sále? 
Švédští průkopníci této metody zvolili variantu dvou sálů, kdy na jednom probíhal 
odběr dělohy a na druhém se paralelně připravovala její příjemkyně. Český tým zvolil 
variantu, kdy obě operace proběhly za sebou na jednom sále. To znamená, že byl 
nejdříve odebrán děložní štěp, poté byla otestována kvalita cévní perfuze a následně 
byla děloha uložena do ledové tříště. Po operaci byla dárkyně převezena na poope-
rační pokoj a na stejném sále byla pak provedena transplantace. Toto logistické řešení 
se ukázalo být správným a bylo opakováno i v dalších případech. Výkony na sebe 
navazují a na pracovišti nepanuje stres. 

Měl jste trému?
Všechno bylo nové a tým jako celek šel do tohoto experimentu poprvé. Logicky jsme 
byli všichni pod tlakem. I když tým trénoval předtím nanečisto, operace naostro s se-
bou přinesly stresové momenty. Všem se velmi ulevilo, když celodenní snažení skon-
čilo happy endem. S dalšími odběry a transplantacemi se proces stával rutinnějším 
a dnes by tyto operace zvládnul chirurgický tým za několik málo hodin. Poprvé šlo 
však o úplné novum. Navíc každá děloha je jiná, má odlišnou velikost a tvar a unikátní 
kvalitu cévního zásobení, takže definitivní informace jsou k dispozici až na operačním 
sále. Při samotném odběru se nesmí poranit okolní orgány, zejména močový měchýř 
a močovody vedoucí moč z ledvin do měchýře. Všechny nervy vedoucí k děloze jsou 
při jejím odběru přerušeny, děložní štěp k transplantaci je denervován. 

To znamená, že transplantovaná děloha není schopna kontrakcí při porodu? 
Ukázalo se, že je. K zajímavé situaci došlo hned u našeho prvního porodu 
po transplantaci dělohy. Císařský řez jsme naplánovali na 36. týden gravidity. Na pra-
videlné kontrole ve 35. týdnu jsme kontrolovali srdeční ozvy pomocí kardiotokografu, 

kterému se lidově říká monitor, a s překvapením jsme 
zjistili, že přístroj zaznamenává pravidelné děložní kon-
trakce po třech minutách. Rodička o nich přitom vůbec 
nevěděla, protože denervovaná děloha je zbavena 
bolestivých vjemů. Ležel jsem ve slunné Itálii na pláži, 
když mi volají kolegové z kliniky, aby se poradili, co 
mají dělat, že má maminka nečekaně zjištěné kontrak-
ce. Nešlo říct nic jiného: „Svolejte ihned operační tým 
a anesteziology, dáme epidurální anestezii a miminko 
rychle vyndáme. Ale já to z Itálie určitě nestihnu.“ 
Všechno klaplo, narodilo se zdravé dítě a maminka byla 
po operaci úplně v pořádku. 

Uvědomoval jste si při první transplantaci, že se 
v tu chvíli přece jen tak trochu píší dějiny české 
medicíny?
Na to jsem určitě nepomyslel. Plně jsem si však uvě-
domoval, že se jedná o odvážný krok do neznáma. To 
dokládá i fakt, že se dosud ve světě provedlo méně než 
sto transplantací dělohy. Deset českých zákroků před-
stavuje významný příspěvek k výzkumu této metody. 
Dnes je to rutina, mnoho aspektů této experimentální 
léčby ženské neplodnosti bylo lety prověřeno, ale před 
sedmi osmi lety jsme byli teprve na začátku a nikdo 
netušil, jak se to bude celé vyvíjet. 

Všech deset dárkyň bylo v příbuzné linii, nebo jste 
využili i druhé možnosti – tedy dělohu zemřelé 
dárkyně? 
Ministerstvo zdravotnictví povolilo vyzkoušet tuto 
nezavedenou léčebnou metodu oběma možnostmi. 
V pěti případech byla transplantována děloha od pří-
buzných dárkyň – od čtyř maminek a jedné tetičky. 
V dalších pěti případech byly dělohy získány od ze-
mřelých dárkyň. Při získávání dárkyň z řad příbuzných 
a blízkých se nám brzy ukázalo, že vhodných žijících 
dárkyň je málo. Příčiny byly rozmanité: maminka byla již 
po hysterektomii, neměla kompatibilní krevní skupinu 
nebo měla dělohu s myomy.

Kolik dětí se po transplantaci dělohy narodilo?
Z deseti transplantací bylo sedm funkčně úspěšných. 
Dvě dělohy musely být vyjmuty dříve kvůli trombóze 
cév a v jedné děloze proběhla herpetická infekce, která 
destruovala děložní sliznici. Z české studie se narodily 
tři zdravé děti. První dvě na našem pracovišti. I když to 
bylo často velké martyrium, svého rozhodnutí ohled-
ně účasti v této studii nelituji. Umožnilo mi to poznat 
mnoho zajímavých a milých lidí. Jsem rád, že jsem měl 
odvahu spolu se spolupracovníky z kliniky nakonec říct: 
„Pojďme do toho!“ Skeptické pohledy nás totiž pro-
následovaly až do druhé poloviny roku 2019, kdy jsme 
porodili první dvě děti. Své „ano“ považuji s odstupem 
času na celé záležitosti za to největší šílenství. Musím 
v tomto kontextu vyjádřit obdiv a dík svým spolu-
pracovníkům z kliniky za obětavou práci bez ohledu 
na množství svého volného času, který studii bez náro-
ku na odměnu věnovali a řediteli naší nemocnice za to, 
že nás podpořil, provedení studie odsouhlasil a věřil 
v náš úspěch.  
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ČESKÉ LÁZNĚ: 
TRADICE SE SILNÝMI 
KOŘENY

32

OSOBNOSTI



  Judita Hrubešová         archiv SLL

Dva roky s covidem v zádech postihly české lázně velmi nekompromisně. Přišel první 
nádech. S výdechem se ale dostavila ekonomická krize, a to ruku v ruce s vysokou inflací, 
stoupajícími výdaji na energie a odlivem klientely z východu. Přesto je to neporazilo. 
Naopak. Našly rezervy, proměnily se a některé i odrazily ode dna. „Platí, že co tě nezabije, 
to tě posílí a pokrok i život vznikají z bolesti. České lázně jsou nyní zase v kondici a hledají 
nové příležitosti,“ říká prezident Svazu léčebných lázní ČR Eduard Bláha.

Vlna nejrůznějších vládních opatření a omezení v souvislosti s pandemií korona-
viru, která zasáhla celý svět, se podepsala na tradičním oboru s velkou razancí. 
I když na pomoc přišly vládní kompenzace a další podpora například v po-

době státních voucherů, dopad byl velký. České lázně byly téměř ze dne na den bez 
zahraničních hostů, ale také bez samoplátců, kteří ze zdravotních důvodů potřebovali 
léčbu. „To byla evidentní diskriminace těch, kteří nedosáhli na úhradu od pojišťoven 
například kvůli frekvenčnímu nároku, ale přitom měli objektivní problém a potřebova-
li léčení, které jim bylo zakazováno, přitom neexistovala regulace, která by zakazo-
vala léčit pacienty ostatních zdravotnických zařízeních,” vysvětluje prezident Svazu 
léčebných lázní Eduard Bláha. Nejvyšší správní soud dal nakonec lázním i pacientům 
za pravdu, že omezovat péči tímto způsobem není možné. „Nechtěli jsme natahovat 
ruku a bojovat o nějaké mimořádné kompenzace. O to jsme právní spor nevedli. Šlo 
nám o důležitý precedens do budoucna,” dodává Bláha.

Když hosté přicházejí a odcházejí
Období covidu výrazně odepřelo lázním zahraniční klientelu, a to speciálně v zá-
padních Čechách. „Před covidem jsme měli tři základní trhy – český, postsovětský 
a německy hovořící. Najednou v souvislosti s restrikcemi pohybu přes hranice reálně 
zmizely dvě třetiny našich klientů a bylo zřejmé, že jejich případný návrat bude trvat 
poměrně dlouho,” vzpomíná generální ředitel Imperial Karlovy Vary Group Alexandr 
Rebjonok. O hosty z řad cizinců přišly ve velkém také Mariánské Lázně. „Dnes máme 
z 50 procent domácí klientelu, 40 procent představují Němci a 10 procent například 
hosté z Izraele nebo arabsky mluvící klienti. Zcela nám vypadla ruská klientela, která 
tu v minulosti průměrně pobývala dva týdny. V roce 2019 představovala třetinu hostů 
rusky mluvící klientela, druhou třetinu tvořili hosté z Německa a poslední třetinu pak 
čeští návštěvníci,” přibližuje generální ředitel Léčebných lázní Mariánské Lázně Karel 
Kalivoda a upozorňuje na fakt, že také došlo k poměrně výraznému zkracování délky 
pobytu u klientů samoplátců. Zatímco v letech 2017 až 2019 hosté v Mariánských Láz-
ních pobývali v průměru 9 nocí, v době covidu se délka pobytu zkrátila na 7 až 8 nocí 
a v loňském roce pak činila 5,4 noci. Pokud budeme hovořit o tuzemské klientele, 
tam byla situace v době pandemie trochu jiná. U pojištěnců velmi často docházelo 
k odložení pobytů, někteří se báli vyrazit do lázní, protože měli obavy o své vlastní 
zdraví a raději přečkali pandemii doma. „Pak zde chyběla ta část hostů, která jezdí 
do lázní na doléčení po operativních zákrocích. Řada nemocnic totiž odkládala pláno-
vané operace a musela se věnovat péči pacientů s onemocněním covid-19. Do lázní 
nejezdili ani tzv. chronici, kteří mají například dlouhodobé problémy s koleny nebo 
klouby. Většinou jde o starší pacienty, kteří tehdy pobyt v lázních vyhodnotili jako 
zdravotní riziko,” vysvětluje prezident SLL Eduard Bláha. V době pandemie se také 
razantně omezily lázeňské pobyty nejmladších hostů – tedy dětí. „V době pandemie 
jsme zaznamenali pokles komplexní péče u dětí o 40 procent. Podle sdělení pediatrů 
i rodičů dětí převládala obava z kolektivu, z hromadných procedur a aktivit v rámci 
lázeňské léčby a možnosti následné nákazy dětí. S tímto názorem jsme se setkávali 
v letech 2020 až 2021, i přesto, že se nepotvrdily obavy ze skupinové nákazy one-
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mocněním covid-19 v lázních. Po dvou kritických letech 
zaznamenáváme opět nárůst návrhů na lázeňskou péči 
dětí s doprovodem. Tito hosté tvoří cca 30 procent naší 
klientely na komplexní lázeňské péči,” informuje mís-
topředseda představenstva Priessnitzových léčebných 
lázní Vladimír Odehnal. S odchodem pandemie část 
hostů vystřídali noví pacienti, kteří do lázní přijížděli 
s vidinou léčby postcovidových komplikací. „Naší do-
ménou se během pandemie stalo léčení onemocnění 
dýchacích cest, konkrétně stavy po komplikovaných 
zánětech plic. Mariánské Lázně tuto indikaci historicky 
měly, pouze tato skupina pacientů nebyla tou domi-
nantní. Významné navýšení poptávky po tomto typu 
léčení nasměrovalo lázně k již téměř tříletému procesu 
obhajoby statutu klimatických lázní, který bychom 
měli získat v letošním roce,” upozorňuje Karel Kalivoda. 
Postcovidových pacientů byla velká řada, nicméně 
co se týče naplňování kapacity lázní, nešlo o lék pro 
všechny. Pacienti s postcovidovým syndromem mířili 
tam, kde se lázeňská péče soustřeďuje na respirační 
onemocnění a kde také došlo k naplnění podmínek 
daných pojišťovnami. Pojišťovna tyto pobyty proplácí 
jen v případě, že byl pacient hospitalizovaný a do lázní 
nastoupil do čtyř měsíců po pobytu v nemocnici. „V le-
tech 2021 a 2022 se v naší společnosti léčilo více než tři 
tisíce postcovidových pacientů formou komplexní plně 
hrazené lázeňské péče nebo jako samoplátci. Letos 
předpokládáme, že postcovidovou léčbu budeme po-
skytovat už jen jednotkám pacientů měsíčně,” doplňuje 
generální ředitel Lázní Luhačovice Jiří Dědek. Zato 
nemocnice začaly dohánět odložené výkony, a do lázní 
se tak ve větší míře vrací postoperanti.

Investice na obzoru
Pandemie také omezila investice. Management lázní 
musel logicky s prostředky nakládat zcela jinak, než 

Hlavní lázeňský objekt 
v Luhačovicích pochází 

z dílny architekta 
Dušana Jurkoviče
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tomu bylo do té doby. „Myslím si, že v oboru nedošlo vyloženě k žádnému bankrotu, 
ale například v západních Čechách, kde ty dopady byly nejhorší, přestaly některé 
lázeňské domy poskytovat zdravotní péči – balneaci, a z lázní se staly klasické hotely 
v lázeňském městě,” konstatuje prezident Svazu léčebných lázní. Kromě omezení ně-
kterých procedur a kapacit lázní sáhlo jejich vedení i k dalším opatřením. „V rámci kri-
zového managementu jsme museli udělat mnoho vnitřních změn, výrazně zefektivnit 
provoz, zeštíhlit management, přehodnotit investiční priority. První covidový rok nás 
hodně bolel, ale s odstupem ho vnímám jako sice drahou, ale nezbytnou lekci. Měli 
jsme obrovské štěstí v tom, že jsme do této krize vstupovali s vlastní finanční rezer-
vou, která nám umožnila toto období přežít bez zadlužování se,” objasňuje Alexandr 
Rebjonok. Zcela paradoxně se ale některé lázně v době covidu naopak do investic 
pustily. Využily totiž odstávky během covidu. „Když chcete investovat, tak musíte 
zavřít a zavřít znamená, že nějakou dobu nemáte příjmy. Během covidu investovaly 
například Lázně Třeboň do nového saunového světa, v Jáchymově saunový svět do-
dělali těsně před covidem a pak ho rozšiřovali. Většinou šlo o investice, na které měly 
společnosti alokované peníze, ať už šlo o kapitál z vlastních zdrojů, získaný v rámci 
dotací nebo o financování státu,” popisuje Eduard Bláha. Mezi další takové příkla-
dy patří i rekonstrukce v karlovarském hotelu Thermal nebo v Lázních Luhačovice, 
kde se vrhli do obnovy obrovského historického areálu. „Na počátku roku 2021 jsme 
se rozhodli realizovat obnovu Vodoléčebného ústavu a Říčních a Slunečních lázní, 
a zachránit tak výjimečné architektonické dílo Dušana Jurkoviče, které je navrženo 
na národní kulturní památku České republiky. Museli jsme velmi pečlivě zvažovat, zda 
se v té době do rekonstrukce pustíme. Rozhodující byl především špatný technický 
stav objektů spolu s rizikem ztráty dotace. I za dotačního přispění z programu IROP 
vloží naše akciová společnost do tohoto nekomerčního projektu desítky milionů,” 
informuje Jiří Dědek.

Krize střídá krizi
V neposlední řadě se během řádění koronaviru prohloubila personální krize v oboru. 
Zvláště starší zkušení zaměstnanci, kteří ačkoliv byli v důchodu, ve své práci i nadále 
pokračovali, se s obnovou provozu po covidu do zaměstnání už nevrátili. Svou roli 
sehrála obava o vlastní zdraví. Zároveň byli v době covidu delší dobu doma, a pak 
už nenašli motivaci vrátit se zpět do práce nebo zkrátka opustili dané odvětví a našli 
si práci v jiném oboru. „Všichni v oboru lázeňství jsme měli extrémní personální krizi 
v roce 2019. Tehdy jsme měli spoustu objednávek, velký počet hostů, ale chyběl nám 
personál. Tuto krizi v podstatě na chvíli vyřešil covid, protože najednou chyběla kli-
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entela a personál byl v té chvíli nadbytečný. Jakmile se 
život do lázní vrátil, na scéně se opět objevily problémy 
s nedostatkem zaměstnanců,” zmiňuje prezident Svazu 
léčebných lázní. Absenci personálu částečně vyřešil 
příchod uprchlíků z Ukrajiny, což ale není definitivní 
řešení problému, který se už několik let vleče. Ve spe-
cializovaných profesích, jako jsou například zdravotník 
nebo kuchař, je deficit pracovní síly stále znát a bude 
třeba se s ním do budoucna vypořádat. Kromě covidu 
potrápila tuzemské lázně také krize, která do Evropy 
vtrhla se začátkem války na Ukrajině. Konkrétně se fir-
my dnes perou s vysokou inflací, ale také s extrémními 
náklady na energie. „S těmi jsme se museli vypořádat už 
v roce 2022, když jsme po covidových výpadcích těžce 
vydělané či ušetřené peníze odevzdali energetickým 
gigantům. Ani letos to není jiné, protože i zastropované 
ceny jsou trojnásobkem těch z let před covidem. Inflaci 
do cen zcela promítnout nejde. Ceny pro pojištěnce 
jsou definovány vyhláškou na celý rok a třeba u potra-
vin letí ceny nahoru tak rychle, že na ně nelze reagovat 
ani v cenících pro samoplátce. Je ale pravda, že se stá-
tem vyjednané desetiprocentní navýšení vyhláškových 
úhrad nám pomáhá,” shrnuje Eduard Bláha.

Kde domov můj
Z hlediska prodejů se zdá kondice českých lázní velice 
dobrá a první postcovidová sezona roku 2022 byla 
rozhodně příslibem světlé budoucnosti. I když s ná-
sledky covidu se v různých kontextech budeme ještě 
setkávat. „Rok 2022 byl časem postupného návratu 
k normálu. Z porovnání našich dat je patrný růstový 
trend v počtu klientů a lůžkodnů, který však ještě ne-
dosáhl úrovně roku 2019. Dopady období covidu stále 
pociťujeme nejtíživěji u dětských pacientů. Zjišťuje-
me opakovaná onemocnění u dětí, často způsobená 

vlivem izolace a snížené imunity, což následně generuje výpadky ve školní do-
cházce. Proto jsou i pobyty dětí velice často rušeny a překládány,” nastiňuje situaci 
místopředseda představenstva Priessnitzových léčebných lázní Vladimír Odehnal. 
S ohledem na válku na Ukrajině není možné počítat s klientelou z postsovětských 
zemí. Lázně v západním koutu České republiky tak bojují zejména o tuzemskou 
klientelu. „Cítíme oživení německého trhu a pokud si udržíme stabilitu trhu domácí-
ho, mohli bychom z toho v letošním roce vyjít bez ztráty s minimálně vyrovnaným 
hospodařením. Naše větší hotely a společnosti budou zcela jistě i nadále nabízet 
tradiční lázeňský produkt. Část hotelů, zejména těch menších, se bude soustředit 
na kratší wellness pobyty, návštěvníky UNESCO nebo na rodiny s dětmi,” zamýšlí se 
nad budoucností generální ředitel Léčebných lázní Mariánské Lázně Karel Kalivoda. 
Všichni se ale shodují na tom, že v české populaci se změnil postoj ke zdraví. „V loň-
ském roce rostl počet dospělých i dětských pojištěnců. Celkem jich bylo přes devět 
tisíc. Samopláteckých hostů přijelo okolo dvaceti tisíc a vidíme, že mají stále větší 
zájem o pobyty s lékařským vyšetřením nebo konzultací. Jednoznačně roste zájem 
o zdraví a prevenci. Z dlouhodobého pohledu je naše klientela tvořena z 90 procent 
tuzemci. Ze zahraničí k nám přijíždějí Slováci, Rakušané, Němci nebo také Izraelci,” 
mapuje situaci generální ředitel Lázní Luhačovice Jiří Dědek. Nabídce pro samoplátce 
dominují zejména wellness pobyty s procedurami a péčí o duši i tělo. Cílem většiny 
lázní je nabídku přizpůsobit tak, aby i tuzemští hosté toužili v budoucnosti zůstat 
v lázních déle než pouhý víkend. „Připravili jsme několik postcovidových a preven-
tivních programů, jak v rámci komplexní léčebné a rehabilitační péče, programů 
z fondu prevence, tak pro pacienty a hosty samoplátce. Vzhledem k tomu, že jsme 
silně orientováni na tuzemskou klientelu, a to jak pacientů, tak přímo platících 
hostů včetně početné korporátní klientely, snažili jsme se přizpůsobit a být výrazně 
flexibilnější. To se promítlo jak do oblasti obchodní, tak do rozšíření nabídky našich 
služeb,” říká Vladimír Odehnal. Pandemie coronaviru se různým způsobem promítla 
do všech oborů lidského konání a lázeňství není výjimkou. Nicméně tradice českých 
lázní přetrvává, i když fungování společností doznalo řadu změn a nabídka se v čase 
mění s hledáním děr na trhu. „Myslím, že jsme byli první, kdo v našem regionu nabízel 
postcovidový lázeňský balíček. Na vlastní náklady jsme na vzorku pacientů testovali 
optimální složení procedur, investovali do nákupu hyperbarické komory, snažili jsme 
se flexibilně reagovat. To samé jsme museli předvést i se zbytkem naší produktové 
řady. Do budoucna ale očekáváme, že vyvážený produktový mix hotelu, wellnessu 
a lázeňství bude pro naše zařízení ekonomicky přínosný,” uzavírá generální ředitel 
Imperial Karlovy Vary Group Alexandr Rebjonok.  

Důležitou součástí léčby 
v Priessnitzových lázních je také 

klimatoterapie
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  Petr Karban 
  Jakub Hněvkovský

Svět je prý složitý a nejednoznačný, 
americká armáda na to má dokonce 
celou teorii VUCA. Kdyby ten 
termín nebyl vznikl už někdy 
na přelomu tisíciletí, mohli byste 
Janu Hamplovou podezírat z velmi 
úzkých kontaktů na špičky US Army. 
Protože ona je svým způsobem 
v oblasti terénních sociálních 
služeb dokonalým ztělesněním 
nejednoznačnosti. Česko váhá, jestli 
je bílá vrána, nebo černá ovce.

BÍLÁ VRÁNA, 
ČERNÁ OVCE

Na úvod se nelze vyhnout malému teoretickému 
exkurzu: Sociální službu si najímá kraj – po-
kud získá certifikaci a kraj je přesvědčen, že ji 

potřebuje, je registrována do krajské sítě. Což ještě nic 
neznamená, je to jen nutná podmínka existence, která 
službu opravňuje k žádosti o finance. Bez ohledu na to, 
zda je získá, či ne a případně kolik, ale musí zahájit 
činnost, jinak o registraci přijde. 
Státní aparát se v sociálních službách snaží evidentně 
o takové malé české sociální perpetuum mobile – 
objedná si službu, kterou potřebuje a kterou vy musíte 
rozjet, aniž byste viděli korunu. Slíbí vám maximum 
a dá vám jen část. A spoléhá tak trochu na to, že pro 
vás to je víc než byznys, takže to nevzdáte a seženete 
si peníze sami.
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Třicet a sedmdesát nemusí být sto
„Pokud jde o finance, zhruba třicet procent dává 
kraj a sedmdesát procent má dát Ministerstvo práce 
a sociálních věcí. Neplatí, že vždycky dostanete sto 
procent, těch třicet a sedmdesát, to je jen ukázka 
poměru. V praxi to funguje tak, že ministerstvo vyhlásí 
maximum na jeden úvazek a rok. Teď naposled to 
bylo, tuším, sedm set padesát tisíc korun. Což nejsou 
ale peníze čistý úvazek, na mzdu, ale komplet na celý 
provoz, na spotřebu, na investice. A je to maximum, 
nikde není řečeno, že je dostanete,“ popisuje situaci 
Jana Hamplová.
Peníze jsou problém vždy, u sociálních služeb zvlášť. 
Bez soukromých peněz se neziskovky, které zabezpe-
čují drtivou většinu sociálních služeb v zemi, neobe-
jdou. Ale Česko je malý rybník, který s problémy po-
sledních tří let takřka vyschl. Malý příklad: když Jana se 
svým týmem budovala Reset centrum, zkoušela oslovit 
americkou ambasádu a dostala odpověď, že kdyby při-
šla o půl roku dříve, možná by měla šanci, to dostávala 
ambasáda tak deset, patnáct žádostí měsíčně. V době, 
kdy žádala, už jich ale bylo měsíčně sedmdesát. 
Doba je zkrátka složitá, problémů je stále více, peněz 
stále méně. Jana se přesto nehroutí. A nestěžuje si ani 
na nedostatek lidí: „Ano, sociální služby jsou podfi-
nancované, ale lidi se zaplatit dají. Musíte ale umět 
hospodařit, protože pravidlo je jediné: čím více ušetříte 
na provozních nákladech, tím více můžete dát lidem 
do kapsy. Vy sami si totiž určíte, kolik z té částky 
na úvazek chcete na osobní náklady a kolik na něco 
jiného. Stát vám jen poměrně striktně určuje, co v které 
kolonce smí být. A když na jedné položce ušetříte, 
můžete si to převést jinam.“
Trochu úsměvné v této souvislosti je, že třeba propa-
gace není v žádné kolonce. Reklama na sociální služby, 
které jsou bohulibou činností a zadarmo, je totiž asi 
neslušná. Jak se má ale ten, kdo službu potřebuje, o ní 
vůbec dozvědět, když obvykle jde o problémy, jimiž se 
nikdo nahlas nechlubí, to už vám úředník neřekne.
Pro pořádek dodejme, co všechno se za ten úvazek dá 
pořídit. „Záleží na tom, o jaký typ služby jde. U nízko-
prahového klubu jeden úvazek znamená až devadesát 
dětí ročně, které mohou mít pocit, že jejich starosti 
někoho zajímají. U terapeutických skupin je to zhruba 
stovka dětí. U sociálně aktivizační služby, kdy pracuje-
me s celou rodinou, se všemi členy, je to trochu mra-
venčí práce, jeden člověk zvládne sedm, osm rodin,“ 
přibližuje efektivitu služeb Jana Hamplová. Je sedm set 
padesát tisíc moc?

Epidemie psychických problémů 
dětí

A že sociální pomoc je potřebná, ba dokonce stále 
potřebnější, o tom netřeba diskutovat. Doba není 
snadná. Mimochodem, ten termín VUCA, zmíněný 
v úvodu, vznikl právě proto, aby ji stručně charakte-
rizoval. Což zvládnou čtyři anglická slova: Volatility, 

Uncertainity, Complexity a Ambiguity. Proměnlivost, Nejistota, Složitost a Dvoj-
značnost. To je svět, který ne každý zvládá a ne každý si dokáže sám pomoci. Zra-
nitelných a potřebných přibývá. „Rozhodně problémů dříve bylo méně a pokud 
byly, byly jiné. Možná proto, že jsem profesí programátorka, přičítám jistý vliv 
internetu, kde značná část obsahu je klam a přetvářka a značná část je mimo kon-
text a minimálně zavádějící. Žádnou studií to potvrzené nemám, ale pohybovat 
se v tomto lživém, nereálném prostředí, je extrémně složité a stresující, zvláště 
pro dítě, které ještě ani nemůže mít vyvinuté kritické myšlení. A na psychických 
problémech dětí se to odráží nejvíce,“ říká Jana Hamplová a její slova potvrzují 
i statistiky čekacích lhůt na dětské psychologické vyšetření či terapii. 
Problémy navíc nejsou zpravidla izolované, ale řetězené. Proto Jana Hamplová staví 
multidisciplinární týmy – jeden sociální pracovník nemůže zvládnout problémy dětí, 
šikanu, alkoholismus a dluhy rodičů, psychické problémy. Situace se nelepší a pomo-
ci se nedostává. Alarmující je to právě u dětí, protože v jejich případě neposkytnutí 
pomoci v dětství často mívá za následek řetězení problémů v dospělosti a třeba 
i po celý život. V tomto kontextu je terénní sociální služba vlastně prevencí. Sociální, 
ale často i zdravotní. 
„Největším problémem, doslova akutním, je epidemie dětských psychických pro-
blémů. Druhý problém je, že stárne populace a kapacity služeb pro seniory také 
chybějí, myslím tím služby v přirozeném prostředí, ne domovy seniorů. Poslední 
rok je samozřejmě problémem inflace, cena energií a potravin. Ti, kteří jsou dole 
a stojí je veškeré síly, aby se udrželi nad vodou, to přestávají zvládat. A to bude 
ještě nějaký rok trvat. Úřad práce nestíhá, dávky se zpožďují, vznikají dluhy, rodi-
ny končí na ulici, odebírají se děti… A nikoho přitom nezajímá, že podmínky pro 
děti by rodina zajistila, kdyby stát splnil svou povinnost. I to je realita Česka 2023. 
Zřídila jsem fond, z něhož jsme lidem mohli poskytnout půjčku, někdy i nevratně 
dali, ale v posledním půlroce jsme na nule. Krize odčerpala dárce,“ vypočítává 
Jana Hamplová problémy, s nimiž se ona a její tým potkávají den co den.

Když pomoc trčí ze škatulek
Neposeda Ivany Štefkové byl malý a úzce zaměřený, potýkal se s finančními problé-
my. „Dělal určitě potřebnou práci, ale byl poměrně rigidní, uzavřený do sebe, což se 
úplně nepotkávalo s mým viděním světa,“ vzpomíná na své začátky v současné roli 
ředitelky centra sociálních služeb Jana Hamplová. Její Neposeda, byť to je stále tatáž 
organizace, musí být jiný už proto, že Jana na rozdíl od Ivany není odborník v soci-
álních službách, její pohled není pohledem psychologa ani sociálního pracovníka, 
ale manažera – nemluvila týmu do odborné práce, vzala si za své vybudovat zázemí 

JANA HAMPLOVÁ 
Celý život podnikala – měla účetní firmu, IT firmu, a pro zábavu 
vegetariánské bistro. Nadace Vodafone ji před šesti lety oslovila v rámci 
projektu Rok jinak, v němž lidmi z byznysu posilovala neziskovou sféru. 
V lednu 2017 se tak Jana Hamplová setkala s Ivanou Štefkovou a jejím 
Neposedou. To setkání bylo osudové. Ivana se totiž v tom roce rozhodla 
pro mateřství a do Neposedy už se nevrátila. Janě naopak za ten rok 
přirostl Neposeda k srdci natolik, že už jej neopustila. Dnes jej vede. 
A přesto, že je laik, přináší do terénních sociálních služeb něco jako 
revoluci. Nebo právě proto.
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a zabezpečit finance na provoz. Neposeda zesílil a vy-
rostl, dokonce už má nedaleko pražské Balabenky i své 
vlastní terapeutické centrum a multidisciplinární tým, 
který pokrývá východ Prahy. A realita potvrzuje, že 
Jany model funguje. Jenže tak jednoduché to v Česku 
není…
Neposeda nabízí komunitní sociální služby, které v ur-
čité lokalitě pokryjí veškeré sociální problémy napříč 
věkovým spektrem, od dětí až po seniory. Už v tom 
je odlišnost Neposedy. „Obecně se tvrdí, že to není 
v Česku běžný typ služby a že to u nás dělat neumí-
me. Protože máme sociální služby rozškatulkované 
na úzké specializace, až si někdy říkám, jestli to vůbec 
k něčemu je. Protože u nás se nemůžete zaměřit jen 
čistě na děti, ale na určitý speciální problém dětí. 
A pokud se věnujete dítěti a u něj se vyskytne jiný 
specifický problém, musíte jej poslat zase do jiné spe-
cifické služby. To mi nedává smysl, spíš se přikláním 
k modelu, který je poměrně úspěšný ve světě, a to je 
právě komunitní typ pomoci, kdy se v určitém regionu 
věnujete všem problémům,“ říká Jana Hamplová. 
O takovou pomoc je poměrně značný zájem – chtějí ji 
ti, jimž pomáhá, chtějí ji radnice. A Neposeda ji nabízí. 
Janě se totiž podařilo to, co se zapáleným laikům 

Jana Hamplová a část jejího týmu – Zuzanna Zelenková Bedřichová 
(vedoucí programu HoPo a Reset Centrum), Jana Marešová (HR/PR), 
Zuzana Férová (sociální pracovnice a metodička) a Barbora Cmerová 

(kontaktní pracovnice a koterapeutka Reset Centrum)

stává – nevědí, že něco nejde a hledají cestu tak dlouho, až toho dosáhnou. „Ne, 
že bych nějaké předpisy nebo zvyky přímo porušila, jen jsem je do jisté míry obešla 
jinou cestou, kterou předtím nikdo nezkusil. On totiž ten systém je tak rozsáhlý 
a detailní, že je vlastně úplně děravý a ačkoliv se tváří, že komunitní sociální služby 
neumožňuje, vlastně to jde,“ vysvětluje žena, která v nefunkčním systému hledá 
prostor, jak pomáhat.
Takový prostor představuje i jejich nové, letos slavnostně otevřené Reset centrum. 
První komunitní centrum sociálních služeb v republice je inspirované zahraničím. Mů-
žou za to právě ti sociální pracovníci, jejichž potřebám se Jana snaží vytvořit prostor 
bez ohledu na zažité tuzemské zvyklosti. Proto je vysílá i na zkušenou do zahraničí. 
Podobné modely viděli na stážích v Belgii, Holandsku, Estonsku. A dnes jej mají. Vydu-
pali jej ze země, bez ohledu na škatulky.

Služby, které možná nikdo nechce
Vlastně by se dalo říct, že Reset centrum je pro Neposedu happyendem. Ale prav-
da je zase trochu jiná. Jana Hamplová přináší do sociálních služeb takovou malou 
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tichou revoluci. Jedněm to imponuje, druhým to vadí. 
Jedni se chtějí inspirovat a rádi nahlédnou, jak to 
Neposeda dělá, protože by to chtěli dělat podob-
ně, druzí zvedají varovný prst, že takto se to dělat 
nemá, protože takto se to nikdy nedělalo. A hlavně, 
část odborné veřejnosti nemůže Janě přijít na jmé-
no, protože je laik a s nikým se nepřišla poradit, jak 
má Neposedu vést. „Pro mě je to indikátor toho, že 
bych měla víc vysvětlovat, co vlastně děláme a proč. 
S nikým jsem se neradila ne proto, že bych měla 
pocit, že všechno vím nejlíp, ale proto, že poslou-
chám tým, který mám, sociální pracovníky z terénu, 
terapeuty. Oni přece nejlépe vědí, co je potřeba, co 
funguje, a co ne, já se jim jen snažím vyhovět,“ říká 
Jana Hamplová.
Všechno navíc komplikuje fakt, že o sociální služby 
vlastně nikdo moc nestojí, pokud jde o státní aparát. 
Tak trochu se neví, jestli mají patřit pod Ministerstvo 
zdravotnictví nebo Ministerstvo práce a sociálních 
věcí. „Vnímání sociálních služeb se ale posouvá, jen si 
nejsem jistá, že správným směrem. Vnímám tlak na to, 
aby se propojil zdravotní a sociální systém. A nemys-
lím si, že je to dobře. Zdravotní systém je příliš rigidní, 
svázaný a příliš orientovaný na výkon, všechno tam 
dlouho trvá. Pokud by měla jet sociální péče podle 
zdravotnických pravidel, nebylo by to šťastné. Já to 
vidím už dnes. Máme terapeutické centrum a říkají, že 
bychom měli mít i psychiatra a denní stacionář. A já ří-
kám, že psychiatra nepotřebujeme a když ho budeme 
potřebovat, máme své partnerské. My prostě nejsme 
zdravotnické zařízení a nemáme ambici poskytovat 
ošetření, to rádi necháme zdravotníkům. My řešíme 
prevenci a případně následnou péči. Hlavním naším 
posláním je to, aby se psychiatrie neplnily lidmi s pro-
blémy, případně aby ti, kteří zdravotnická zařízení 
opouštějí, se do nich už nevraceli,“ vytyčuje své hřiště 
Jana Hamplová.
Aby byl obraz úplný, je potřeba dodat, že sociální 
služby jedou tak trochu setrvačností. Aby to bylo 
srozumitelné, je potřebné si uvědomit, že cílem 
sociálních služeb je zlepšení situace, ale vlastně 
neexistuje žádná metodika, jak je měřit. Ona vlastně 
neexistuje ani žádná jednotná metodika potřebnosti. 
Což je zvláště pikantní v situaci, když potřebnost 
dokládáte v žádosti o dotaci a úřad vám řekne, že 

ani jeho studii nelze brát jako důkaz potřebnosti. „To je paradox, protože byrokra-
cie úspěšnost vykazovat chce, jen moc nikdo neví jak, neexistují žádné metodiky. 
Existují standardy, ale všechno je to postaveno na subjektivních kritériích. Ani 
ministerstva, ani kraje, nikdo objektivní kritéria nemá. Zajímavý příklad jsem našla 
ve Skandinávii, ale pořád to není ono. Možná jsme ale ten klíč našli, mohla by jím 
být změna potřeb. Protože vaše potřeby vždy reflektují vaši situaci. Takže změní-li 
se vaše potřeby, musí to nutně znamenat změnu situace. Řeknu příklad: před pěti 
lety mělo potřebu řešit bydlení sto padesát lidí v dané lokalitě, letos už jich je jen 
čtyřicet. Protože jsme za těch pět let vybudovali více než sto sociálních bytů. To je 
přece jasné vyjádření úspěšnosti služeb. Nehledě na to, že sledování potřeb také 
pomůže určit, které sociální služby kde jsou vlastně potřeba, což se dnes v podsta-
tě neví. Je to zatím hypotéza, kterou zkoušíme prokázat a přijít se softwarem, který 
by v tom pomohl. Každá sociální služba musí sledovat a vykazovat svoji činnost, 
ale nehraje se na úspěšnost, jen na množství práce. Což neříká nic o tom, jestli je 
služba potřebná a efektivní. Peníze se rozdělují spíše zvykově, zvykem je dát něco 
na seniory, něco na bezdomovectví, něco na rodiny,“ popisuje běžnou praxi Jana 
Hamplová. 
Inu, úřad není byznys, kde si uděláte průzkum trhu, abyste věděli, co lidé chtějí 
a necpali jim nesmysly. V sociálních službách v Česku studie potřebnosti zname-
ná, že se do určité lokality vypustí průzkumník, který si povídá s úřady a lidmi 
a vznikne osmdesátistránkový elaborát, který řekne, že služby jsou potřeba. Nic-
méně, žádná data na stole nejsou. Jen dojmy. Cost benefit analýzu také nečekejte. 
Ale na tu otázku z úvodu, jestli černá, nebo bílá, už si určitě umíte odpovědět 
sami…  

BYROKRACIE ÚSPĚŠNOST SOCIÁLNÍCH SLUŽEB VYKAZOVAT 
CHCE, JEN MOC NIKDO NEVÍ JAK, NEEXISTUJÍ ŽÁDNÉ METODIKY. 

EXISTUJÍ STANDARDY, ALE VŠECHNO JE TO POSTAVENO 
NA SUBJEKTIVNÍCH KRITÉRIÍCH. ANI MINISTERSTVA, ANI KRAJE, 

NIKDO OBJEKTIVNÍ KRITÉRIA NEMÁ.
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  Daniel Mrázek
   Daniel Mrázek, 
Markéta Vokurková 
a Shutterstock.com

Ještě na střední škole se zapojila do dobrovolnického programu 
na ochranu mořských želv v Mexiku. Na konci vysoké školy odjela 
do Indonésie, kde jsou želvy nejvíce v ohrožení. Ekologická organizace, 
která tenkrát měla ochranu želv na starosti, se ale rozhodla z oblasti 
odejít. Želvy se ocitly v nebezpečí.

ŽELVÍ MÁMA 
Z ČESKA

Kvůli pytláctví, nadměrnému rybolovu, znečištění 
moří, nevhodným výstavbám u pobřeží a po-
dobně se želví populace během jednoho století 

na mnoha místech světa zmenšila i o 90 procent. Další 
vlnu pytláctví by mořské želvy nemusely přežít vůbec 
a my bychom se na ně chodili dívat jen do muzeí. S tím 
se mladá Češka odmítla smířit. Nepochází z nijak bo-
hatých poměrů ani za sebou neměla žádné sponzory. 
Přesto se rozhodla, že se indonéských mořských želv 
ujme. Podařilo se. Už osm let působí v oblasti Berau 
u Bornea. V roce 2020 začala podporovat ochranu 
na ostrově Lembata nedaleko Timoru a nově navázala 
spolupráci i s ochranáři na Srí Lance. To vše ve svém 
volném čase! Donedávna měla běžné zaměstnání, teď 
se stará o roční dcerku. Takový je neskutečný příběh 
Hany Svobodové.

Že jste k ochraně želv v Indonésii přibrala i Srí Lan-
ku, je horká novinka. Jak jste se k tomu dostala?
Poprvé jsem se se Srí Lankou setkala v roce 2017, 
kdy mě pozvali na konferenci, kterou pořádalo tamní 
ministerstvo životního prostředí. Ve svém vystoupení 
jsem zmínila, že dobrou ochranou želv určitě nejsou 
bazénky s malými želvičkami, které jsou v zemi velmi 
rozšířené. Fungují tak, že místní rybáři ukradnou vejce 
želv z pláží a pracovníci takzvaně ochranářských cen-
ter je od nich koupí. Tím se jen podporuje nelegální 
činnost. Navíc malé želvičky „ochranáři“ po vylíhnutí 
místo vypuštění do moře vloží do bazénků. Prvotní 
myšlenka nebyla špatná – predátoři želví mládě uloví 
jen do určité velikosti. Existovala představa, že když 
želva v klidu povyroste v bazénku, predátoři je už ne-
uloví. Problém je, že želvímu mláděti v bazénku zakrní 
svaly, protože v bazénu nejsou vlny. Kvůli malé hloub-
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ce se mu zároveň pořádně nevyvinou plíce, takže se pak nedokáže potápět 
za potravou. A co je nejhorší, ztratí své přirozené instinkty. Želva v dospělosti 
klade vajíčka na místo, kde se sama vylíhla. Aby si svou rodnou pláž zapama-
tovala, musí se do moře dostat hned po vylíhnutí. Pokud ale nějaký čas stráví 
v bazénku, rodné místo si nezapamatuje. 

Jak na to Srílančané reagovali?
Řekli mi, že zákaz nebo omezení bazénků bude těžké prosadit. Zaprvé se jedná 
o soukromé podniky, které vznikly mimo státní ochranu přírody. Nejsou tu tedy 
žádné regulace. A zejména se jedná o dobrý byznys. Turisté se rádi podívají 
na želvy, jenže dospělé mořské želvy jsou na pláži vidět jen v noci, kdy kladou 
vajíčka, a mláďata za rozbřesku, kdy se líhnou a běží do moře. To není zrovna 
vhodná doba pro turisty. V bazénech je ale uvidíte i přes den. Můžete si je vzít 
do ruky, vyfotit se s nimi, případně je sami vypustit do moře. Jako turista za ta-
kový zážitek rádi zaplatíte. Protože u vchodu k bazénkům je tabule s nápisem 
„záchranné centrum“, máte ještě pocit, že podporujete dobrou věc. Bohužel je 
tomu přesně naopak, jde o turistickou past.

Přesto ale na Srí Lance se svou organizací Chráníme mořské želvy 
působíte…
To ano. V roce 2019 jsem jedné české studentce vedla diplomovou práci. Po-
ctivě srílanská ochranářská centra objela a zmapovala. Našla dvě centra, která 
jsou dobrá, zbytek center provozuje právě ty bazénky. Její poznatky jsme pak 
sepsali do odborného článku, který publikoval časopis srílanského ministerstva 
životního prostředí. To pro nás byl ukazatel, že vládě na správné ochraně želv 
záleží. Nakonec se mi ozval srílanský konzul v České republice, který na Srí 
Lance provozuje turistický resort. Řekl mi, že by v jeho blízkosti rád vytvořil 
vzorové centrum na ochranu želv – a jestli prý bychom mu s tím nepomohli. My 
samozřejmě souhlasili. Mělo vzniknout vloni, což kvůli tamní ekonomicko-po-
litické krizi nevyšlo, ale letos už se jeho zřízení určitě vydaří. Zároveň se s námi 
spojilo jedno z těch dobrých želvích center. Pořádá večerní a noční programy 
pro turisty, kteří mohou sledovat želvy při kladení vajec. Mají ale problém, že 
turisté jsou hluční, svítí na želvy bílým světlem místo červeného, přicházejí 
ve velkých skupinách a vůbec želvy vyrušují. Ptali se nás, jestli bychom jim 

s tím nedokázali poradit. Když jsem pak viděla, jaké 
používají informační tabule – dobře dvacet let staré, 
vybledlé, těžko čitelné – tak jsem se ani nedivila. 
Vyrobili jsme tedy pro ně tabule nové a věříme, že 
pokyny na nich už si turisté vezmou k srdci. No a také 
od loňského října platíme jednoho ochranáře, který 
dohlíží na pláž a vajíčka ukrývá před pytláky. Zároveň 
finančně motivujeme tamní obyvatele, aby vajíčka 
nekradli.

Jak?
Některá ochranářská centra od lidí želví vajíčka vyku-
pují. Prý je to lepší, než kdyby je odnesli na trh. Takto 
je aspoň nějaká šance, že se z vajíček želvy vylíhnou. 
Problém je, že se tím podporuje nelegální sběr vají-
ček – a samozřejmě je úspěšnost vylíhnutí dost nízká. 
Zkoušíme zavést jiný systém. Když nějaký člověk objeví 
hnízdo s želvími vajíčky, zavolá ochranáře – a za tuto 
informaci dostane zaplaceno. Lidé tak nebudou mít 
motivaci vajíčka krást, aby si přivydělali. Želvy zároveň 
budou mít větší šanci na vylíhnutí – ochranář totiž va-
jíčka odborně přenese do bezpečí a nebudou například 
na motorce převážená v igelitce. Uvidíme, jak se to 
ujme.

A myslíte, že provozovatelé bazénků vyslyší vaše 
přání a zruší je? Vždyť to ohrozí jejich byznys.
I tady je cesta. Mnoho center má v bazénech i handi-
capované želvy. Pokud by mláďata vypouštěli hned 
po vylíhnutí do moře a nechali si jen želvy, které v moři 
nemají šanci na přežití, bylo by to v pořádku. Turisté 
o zážitek nepřijdou, a přesto se želvám pomůže. Důleži-
tou roli můžou sehrát i hotely. Kdyby hoteloví průvodci 
brali lidi do center, která fungují dobře, přinese to těm-

Bez ochranářů by 
se želví mláďata 

nevylíhla. Vajíčka 
by sebrali pytláci, 

případně by hnízda 
zaplavila voda
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to centrům peníze na provoz. Věřím, že pak i ta ostatní 
centra by se snažila přizpůsobit a zlepšit svou ochranu, 
protože turisté pak přijdou i k nim. To je zásadní. My ta 
centra sice můžeme donekonečna objíždět a říkat jim, 
co mají dělat, ale dokud se jim to nevyplatí finančně, 
nevyslyší nás. Proto budeme domlouvat i spolupráci 
s mnoha hotely a průvodci.

Jak na tom mořské želvy obecně jsou?
Na světě je sedm druhů mořských želv a všem hrozí vy-
hynutí, některým už do dvaceti let. Situace je relativně 
dobrá v Atlantském oceánu, kde ochranářské projekty 
řadu let dobře fungují. Horší je to v Tichém oceánu 
a nejhorší v Indickém. Když si představíme to množství 
odpadků, které se řine do moře z velkých řek v Indii 
a Číně… Dále intenzivní rybolov a pytláctví. V Indonésii 
i na Srí Lance platí zákony na ochranu želv, ale pokud 
pláž nikdo nehlídá, přijdou sběrači vajec a výhodně je 
prodají. Poprvé jsem v Indonésii byla v roce 2010, v roce 
2014 jsme tam založili naši neziskovou organizaci, a ni-
kdy jsem se za tu dobu nesetkala s tím, že by někoho 
zatkli a dali do vězení. Na chvíli sice někoho zadrží, ale 
bez výraznějších sankcí ho hned pustí. Přitom za to 
může být až pět let ve vězení a v přepočtu 200 tisíc 
korun pokuta. Dalším problémem je klimatická změna. 
Hladina oceánu stoupá a ukrajuje pláže. Například 

HANA 
SVOBODOVÁ
Zakladatelka organizace Chráníme mořské želvy. 
V červnu roku 2011 ukončila studium na Katedře 
ekologie Přírodovědecké fakulty UK v Praze, kde 
se v bakalářské i magisterské práci zabývala moř-
skými želvami a příčinami jejich ohrožení. Od roku 
2014 pomáhá na severovýchodním Borneu 
v oblasti Berau v Indonésii. Jde o osmé nejdůleži-
tější místo na světě pro karety obrovské. Pět let 
práci ochranářů hradila, teď působí jako odborný 
poradce, podporuje na místě vzdělávání dětí 
a rozvoj místních obyvatel, aby například vyráběli 
suvenýry z přírodních materiálů, a ne z kruný-
řů želv. Oblast jihovýchodní Asie Hanku velmi 
zaujala zvláště proto, že situace mořských želv je 
nejkritičtější právě v Indickém oceánu. V České 
republice pracuje ve Vzdělávacím centru TEREZA, 
v současné době je ale na mateřské dovolené.

na ostrůvcích v oblasti Berau u Bornea nám naprosto reálně hrozí, že už brzy tam 
želvy nebudou mít kam vajíčka klást. 

A co cestovní ruch? Mluvili jsme o tom, že turisté mohou přispět k ochraně 
želv. Ale co nějaké negativní vlivy turismu?
Velkým problémem jsou hotely a turistické resorty na plážích, kam želvy chodí klást 
vajíčka. Už jsme zmínili, že želvy vajíčka kladou na místo, kde se samy vylíhly. Jedna 
z přírodních rezervací na ochranu mořských želv je vyhlášená na ostrově Sangalaki 
u Bornea, dokonce tam působí i vládní ochranáři. Najednou si někdo usmyslel, že tam 
postaví resort – a dostal na to výjimku. Na té nejlepší části pláže, kam želvy nejvíce 
připlouvají. Viděla jsem, jak se to staví. Želvy tam pořád chodily a třeba zbořily roze-
stavěné dřevěné schody k resortu. Chodí tam už miliony let – a najednou pláž zabere 
nějaký hotel. Želvy se snaží bránit, ale samy to nezvládnou.

Sangalaki asi nebude jediný takový příklad…
Bohužel není. Dost katastrofickým příkladem je ostrov Derawan, který se nachází 
poblíž. Dříve tam byla jedna rybářská vesnice, jenže pak na pobřeží vyrostly hotely. 
Zajedno zabraly místo na pláži, zadruhé tam do noci hraje hudba, jsou tam diskotéky, 
pořádný ruch. Samozřejmě hotely v noci svítí, jenže bílé světlo želvám vadí. Například 
čerstvě vylíhlé želvičky podle světla poznávají, kde je moře. Měsícem a hvězdami 
ozářená hladina moře je světlejší než les za pláží. Pokud ale na pláži září hotel, dojdou 
malé želvy k němu místo do moře… Výsledkem je, že želvy se začaly bát na ostrov 
chodit. Na neobydlených ostrovech Bilang-bilangan a Mataha ročně naklade vajíčka 
12 tisíc želv. Na Derawanu jich za celý loňský rok bylo 119. Tento obrovský rozdíl by 
bez zářících a hlučných resortů nebyl. Tady je důležité říct, že želvy si jen těžko na-
jdou jiné místo na kladení vajíček. Některým se to podařit může, ale většinou to končí 
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tak, že vajíčka vypustí do moře, protože „porod“ nelze 
přerušit. Tam se samozřejmě nevylíhnou. 

To zní dost beznadějně… Zkoušíte se s provozova-
teli resortů domluvit na alespoň nějakém kompro-
misním řešení?
Zkoušíme to, ale reakce zatím máme vlažné. Třeba 
přislíbí, že na svůj pozemek umístí informační tabuli, 
která bude říkat, jak by se měli návštěvníci chovat, pří-
padně, kde můžou v okolí navštívit dobré ochranářské 
centrum, ale když jim pak do e-mailu pošlu konkrétní 
návrh té tabule, už neodpoví. Na Derawanu je ještě ten 
problém, že starosta je člen místní pytlácké mafie. Sice 
se nám edukační činností podařilo docílit toho, že až 
na výjimky ze stánků zmizely suvenýry ze želvoviny, 
ale pokud si někdo ochranu přírody nevezme za svou 
z vlastního přesvědčení, postihu se bát nemusí…

Dají se alespoň teoreticky chránit želvy v místech 
s vybudovanými resorty? Že by například upravily 
svůj režim – nepouštěly by v noci hlasitou hudbu, 
ztlumily světla…
Toto si dokážu představit, dokonce si na to můžou 
udělat reklamu. Zmínila jsem resort na Srí Lance. Už 
na svých webových stránkách se chlubí tím, že pomáhá 
přírodě. Zaměstnanec jeho ostrahy odborně přemisťuje 
želví vajíčka do bezpečí, aby je ukryl před pytláky – 
a to dělá v rámci své práce. Tento hotel určitě bude 
schopný světla ztlumit. Myslím, že je to dobrá strategie. 
Na světě je mnoho turistů, kteří si pro svou dovolenou 
rádi vyberou místo, které se k životnímu prostředí cho-
vá zodpovědně. Kde není všechno zabalené v plastu, 
kde se třídí odpad, kde bude uklizená pláž. A na té pláži 
jim můžou ukázat místa, kde jsou ukrytá želví vajíčka. 
Před líhnutím se písek začne trochu propadat, a tak 
zkušené oko pozná, kdy asi se malé želvičky vylíhnou, 
což může být také zajímavá atrakce. Ostatně toto už 
praktikují ochranáři na Lembatě. Na Facebook napíšou, 
že brzy se želvičky vylíhnou, a místní se na to s oblibou 
chodí dívat. K tomu jim řeknou něco o životě želv, 
o jejich roli v ekosystému, například to, že karety pravé 
jsou důležité pro korálové útesy a karety obrovské pak 
pečují o mořské louky, kde žijí drobné rybky.

Vaše organizace Chráníme mořské želvy platí 
ochranáře v Indonésii, na Srí Lance, dokonce jste 
říkala, že platíte za informaci o výskytu želvích 
vajíček. Kde na to sháníte peníze?
Peníze jdou kompletně z České republiky. Základem 
jsou dobrovolní dárci, kteří nám posílají stovku nebo 
dvě stovky měsíčně. Pomůže nám i padesátikoruna. 
Takto získáme asi 60 procent potřebných financí. Pak 
dělám přednášky ve školách nebo knihovnách – to je 
další zdroj příjmů. Občas někdo poskytne větší dar – 
třeba se nám stalo, že vybírali peníze na svatbě. Spo-
lupracujeme i s jednou chráněnou dílnou, ve které lidé 
s handicapem vyrobí předměty s želví tematikou a část 
výtěžku z prodeje dostaneme my. Někdy se podaří 
i spolupráce s firmami, například nám pomáhá jedna 
firma prodávající sportovní oblečení. 

Jak drahá ta ochrana želv vlastně je? Kolik peněz musíte každý měsíc vybrat?
Teď aktuálně 120 tisíc korun měsíčně, žádná levná legrace to není. Jsem ale moc ráda, 
že už šestým rokem se nám daří tuto částku vybírat. Díky tomu mohou pracovat naši 
ochranáři v Berau u Bornea, ale i sedm ochranářů na ostrově Lembata, kde se za po-
slední dva roky ochrana rozšířila z jedné pláže na pět pláží. A nově tedy přibyla Srí 
Lanka. Z toho, že se pole naší působnosti rozšiřuje, mám radost, protože to znamená, 
že lidem není osud želv a životního prostředí vůbec lhostejný. 

Teď jste na mateřské dovolené. Jak se ochrana želv dá skloubit s péčí o roč-
ní dcerku?
No, těžko… Pracuji jen tehdy, když dcerka spí, a hodně věcí se snažím delegovat 
na jiné lidi. Jsou ale činnosti, které nikdo jiný než já udělat nemůže – například 
zkontrolovat účetnictví ochranářů nebo jejich práci na místě koordinovat. K tomu 
potřebujete znalost indonéštiny, kterou v naší organizaci mám jen já.  Velkou opo-
rou mi je můj muž. Díky ochraně želv jsme se poznali a naštěstí to považuje za důle-
žité téma. Takže když je potřeba, dcerku pohlídá. Nebo hlídají kamarádky, když mám 
přednášku. Prarodiče jsou bohužel zdaleka a ještě pracují.

Ochranu želv v Indonésii máte na starosti od roku 2014. Kolik želv jste za tu 
dobu zachránili?
Za dobu našeho působení se na plážích vylíhlo přes čtyři miliony želv. Ochranáři 
každou snůšku pečlivě zapisují, takže mají přesný přehled o tom, kolik vajíček se vy-
líhlo. Samozřejmě zdaleka ne všechny želvy se dožijí dospělosti. Odhaduji, že z těch 
čtyř milionů přežije asi deset tisíc. Na světě dnes žije asi 150 tisíc karet obrovských. 
Přírůstek deset tisíc želv je tedy výraznou posilou. Důležité je zdůraznit, že bez nás 
by se ty čtyři miliony želvích mláďat nevylíhly. Kdybychom pláže nehlídali, přišli by 
pytláci, kteří by všechny snůšky vybrali. Případně by hnízdo blízko moře zaplavila 
voda, pokud by ho naši ochranáři nepřenesli.  

Břeh ostrova Derawan.  
Pro želvy už tu není místo…
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Oceňovat nadané studenty se česká vláda roz-
hodla v létě 2022, a to hned z několika důvodů. 
Jedním je širší propagace výzkumné činnosti 

a zejména pak snaha získat mladé nadějné zájemce pro 
budoucí kariéru vědce. K získání ceny nestačí mimo-
řádné studijní výsledky, podmínkou je, aby se student 
střední či vysoké školy aktivně účastnil výzkumu, 
experimentálního vývoje nebo se podílel na inovacích. 
Cenu vláda uděluje na návrh Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace (RVVI). Ta letos v lednu z dvaceti nominací, 
které se sešly během podzimu, vybrala právě Barboru 
Šmahlíkovou, studentku Fakulty informačních techno-
logií Vysokého učení technického v Brně.

Jste vůbec první, kdo Cenu vlády nadanému stu-
dentovi získal. Co to pro vás znamená?
Ceny si moc vážím a znamená pro mě hlavně, že to, 
co dělám, má smysl. Že si nepřemýšlím jen tak sama 
pro sebe bez reálného dopadu, ale že to má význam 
a někdo ho ocení. Někdo mimo můj obor. Zároveň to 
pro mě je velká zodpovědnost, protože si myslím, že 
je tady spousta mladých lidí, kteří se věnují zajímavým 
a přínosným věcem. Že jsem byla vybrána právě já, je 
něco, co mi vlévá další vlnu motivace. Chci dokázat 
nejen ostatním, ale i sama sobě, že si cenu zasloužím.

Jak jste se o své nominaci dozvěděla?
Všechno zařídil vedoucí mé bakalářské práce. Bylo po-
třeba poslat životopis, dále tři posudky od tří různých 
lidí, uvést moje úspěchy, publikace, na kterých jsem se 
podílela. Můj vedoucí to všechno zařídil a pak mi to řekl 
jako hotovou věc. Byla jsem samozřejmě překvapená 
a už tu samotnou nominaci jsem považovala za úspěch. 

Cena vlády nadanému studentovi není vaše první 
ocenění za vědu, že?
Není, ale rozhodně ho považuji za nejvýznamnější. Ty 
ceny se stupňovaly. Prvně jsem dostala Cenu děka-
na Fakulty informačních technologií, to bylo během 
bakalářských promocí. Potom tam přibyla Cena Zdeny 
Rábové. Ta se také uděluje u nás na fakultě. Potom 
Cena rektora VUT a teď Cena vlády.

Já už si jen představuji, jak ten výčet bude pokra-
čovat dál a skončí Nobelovou cenou… Čím vás 
vědecká práce nadchla? 
Mě vždycky zajímalo zamýšlet se nad nějakými 
problémy a ptát se „co by se stalo, kdyby“ a zkou-
šet si na to odpovídat. Už jako malá jsem měla ráda 

NIKDY JSEM NECHTĚLA 
VYČNÍVAT
Už jako malá holka měla ráda matematické příklady. 
Bavilo ji přicházet na jejich řešení, a to ještě před 
tím, než jí to prozradili učitelé ve škole. Ve třídním 
kolektivu se nedrala do popředí, ale svými studijními 
výsledky chtě nechtě na sebe pozornost poutala. 
Úspěšně v tom pokračuje i na vysoké škole. Barbora 
Šmahlíková je vůbec první laureátkou Ceny vlády 
nadanému studentovi.

  Daniel Mrázek         Daniel Mrázek
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všechny aktivity, ve kterých se zapojovalo logické 
myšlení. Měla jsem spoustu knížek, pracovních se-
šitů, kde jsem počítala příklady, dělala jsem si různé 
IQ testy, luštila jsem sudoku a podobně. Všechno mě 
to velice bavilo. Ještě předtím, než jsem se ve škole 
dozvěděla, jak se počítá nějaký typ úlohy, jsem se 
snažila na to přijít sama. Možná ne úplně efektivním 
způsobem, ale sama. To je něco, co mi výzkum při-
náší. Že můžu přemýšlet nad problémy a zkusit sama 
něco vymyslet. Nejde jen o to, něco se naučit, pak 
napsat zkoušku a zapomenout to, ale opravdu detail-
ně problematiku pochopit, až do té míry, že jsem pak 
schopná vymyslet něco vlastního. 

Povězte nám něco o sobě. Jaké máte koníčky, 
co vás baví? Kromě sudoku a logických úloh…
Mám spoustu zájmů. Ráda čtu a hraji na klavír. Snažím 
se získávat nové informace, zdokonalovat se v tom, 
co už umím. Ale asi největší koníček v posledních pár 
letech je pro mě běh. Hodně dlouhé běhy někde v ho-
rách. Neznám lepší psychický odpočinek, než se sbalit, 
odjet na hory, tam běhat, být v přírodě, bez lidí, bez 
sluchátek, bez starostí a jen tak sama se sebou. Klidně 
osm deset dvanáct hodin tam strávit a velice si tím 
odpočinu a nabíjí mě to. 

Jaká jste byla na základce, střední škole? 
Já jsem vždycky byla typická šprtka… (směje se) Vždyc-
ky jsem byla vidět, aniž bych se o to snažila. Spíš jsem 
chtěla splynout s ostatními, nevyčnívat, nebýt středem 
pozornosti, ale mé studijní výsledky mi to neumožňo-
valy… 

Jak vás brali spolužáci?
Měla jsem s nimi problém hlavně na základce. Vždycky 
se najde někdo, kdo vám závidí. Měla jsem zkušenos-
ti s falešnými kamarády, kteří se mnou chtěli sedět, 
aby mohli ode mě opisovat. Ale to bylo dřív. Teď už 
v pokročilejším věku to tak není a spíš si myslím, že mě 
berou úplně normálně. Obdivují mě za to, co dělám, 
a jsem ráda, že je můžu inspirovat. Nemyslím si, že by 
tam byl nějaký rozdíl, že bych výrazně byla nad ostatní-
mi. Beru to jako naprosto normální věc.

Už během bakalářského studia jste publikovala 
na mezinárodních konferenčních fórech, které jsou 
převážně vyhrazeny doktorským studentům. Jaké 
to je, pohybovat se mezi kolegy, kteří jsou oficiál-
ně o několik úrovní výše?
Mám z toho respekt. Hlavně ze začátku, když jsem 
začínala. Měla jsem za sebou jeden rok bakalářského 
studia a najednou jsem se začala pohybovat mezi lidmi 
se spoustou zkušeností, spoustou titulů. Měla jsem 
z toho strach a možná jsem si připadala i trochu hlou-
pě, protože se samozřejmě s takovými lidmi nemůžu 
srovnávat. Ale už jsem si asi zvykla být mezi zkušeněj-
šími. Vím, že toho ví mnohem více než já. Na druhou 
stranu jsem si už ve svém tématu, kterým se zabývám, 
jistá. Získala jsem sebevědomí, že o svém oboru něco 
vím a třeba i více než lidé v jiných věcech zkušenější. 

V jednom z novinových titulků, který oznamoval váš úspěch, stálo „Málokdo 
rozumí tomu, co studuje“. To je velmi trefné… Přesto si to zkusme předsta-
vit… Svou bakalářskou práci jste věnovala Büchiho automatům. Co to je? 
K čemu jsou dobré?
Zkusím to zjednodušeně vysvětlit, ale je to hodně teoretický pojem z oblasti teore-
tické informatiky. Pod pojmem automat si často představíme nějaké fyzické zařízení, 
stroj, ale to v tomto případě neplatí. Pomocí Büchiho automatů můžeme namodelo-
vat nějaký systém. Každý systém nebo program se může nacházet v různých stavech. 
Na základě akcí, které přichází z venku, může ty stavy měnit. Automatů existuje celá 
řada, ale konkrétně pro Büchiho automaty je specifické, že tam pracujeme s neko-
nečnými běhy. To znamená, že namodelujeme nějaký program, systém, u kterého 
předpokládáme, že nikdy neskončí, že může běžet donekonečna. 

Takže nějaký počítačový program, který se nikdy nevypne?
Něco takového… 

Co konkrétně děláte vy? Podílela jste se na tvorbě jednoho z celosvětově 
nejlepších algoritmů. V čem spočívají? Co konkrétně může díky vám fungovat?
Konkrétně se věnuji komplementaci Büchiho automatů. Zase to nebudu vysvětlovat 
úplně do detailů, ale jedním z možných využití komplementace je, že když máme 
namodelovaný nějaký systém, nějaký program, tak můžeme ověřit, jestli platí nějaká 
vlastnost. Když program máme, chceme, aby byl bez chyb, ale musíme to nějak 
specifikovat. Co znamená, že je někde chyba? Musíme specifikovat, co chceme, aby 
program splňoval. Potom to můžeme formálně matematicky ověřit. Třeba naší kom-
plementací. Náš algoritmus pro komplementaci má ale velkou prostorovou složitost, 
takže je potřeba hodně paměti na jeho provedení. A já se ho snažím vylepšit. Díky 
tomu jsme schopni výsledky získávat rychleji a také dojít k nějakému výsledku u těch 
automatů, u kterých to bez těchto vylepšení nešlo. 

VŽDYCKY MĚ BAVILO HODNĚ 
VĚCÍ A JE VELMI TĚŽKÉ VYBRAT 

SI TU JEDNU KONKRÉTNÍ.

Zkusme se v myšlenkách přenést o nějakých padesát let dopředu. Budete se-
dět třeba někde u krbu, s horkým čajem v ruce a budete si užívat zasloužený 
odpočinek. Co byste v té době ráda měla za sebou? 
Asi nemám v hlavě nic konkrétního, co bych chtěla dokázat, jaké ceny bych chtěla 
získat, kolik titulů bych chtěla mít, kolik publikací bych chtěla napsat. V životě chci 
dělat to, co mě baví, ať už je to cokoliv. To je pro mě podstatné. Dokud mě výzkum 
bude bavit, budu se mu věnovat. Kdyby mě to bavit přestalo, kdybych si našla jiný 
směr, tak se jím vydám. Nemám tedy konkrétní představy o budoucích úspěších nebo 
meznících, kterých bych chtěla dosáhnout. Uvidím, kam mě život zavane. 

Vraťme se do současnosti – jaké jsou vaše plány na nejbližší budoucnost?
Teď pracujeme na dalším článku, kde se na naši problematiku díváme z jiného pohle-
du. Určitě bych v tomto chtěla pokračovat i ve své diplomové práci za rok. Co bude 
dál, se uvidí. Samozřejmě se nabízí pokračovat na doktorátu, ale jak říkám – vždycky 
mě bavilo hodně věcí a je velmi těžké vybrat si tu jednu konkrétní. Tak uvidíme, jak to 
vyjde, nechávám to otevřené.  
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PROČ DCERY BREČÍ, KDYŽ SE UČÍ MATEMATIKU S OTCI
Marek Valášek | Anglicko-české gymnázium Amazon

SÍLA SPORTU
Filip Prchlík | KST FOSFA LVA & Rudolf Kraj | Sportovní 
centrum Rudolfa Kraje & Ivan Baťka | Fosfa & Otakar 
Klepárník | Medesa & Libor Suchánek | Sulko

FENOMÉN

DEJTE PRŮCHOD 
NESPOUTANÉMU POHYBU
Milujete, když šlápnete do pedálů a pod nohama ubíhá krajina? Nic 
se nevyrovná sportování pod dohledem skalních hradeb nebo podél 
rozbouřených řek, kdy vám vítr sviští kolem uší a pro odpočinek se stačí 
svalit do měkkého mechu. 

WWW.ZIVYKRAJ.CZ

Královské Poříčí, Cyklostezka Ohře

  Vladislav Surmaj



PROČ DCERY BREČÍ, KDYŽ  
SE UČÍ MATEMATIKU S OTCI

V České republice je více než dvě stě tisíc učitelů. 
Kdo by měl o osobnostech vědět víc než oni, kteří 
se s dětmi potkávají dnes a denně v situacích, 
které osobnost zcela jistě mohou odhalit. 
A když máme hledat osobnost s učiteli, pak 
nejpříhodnější je bezpochyby ten nejoblíbenější 
z nich. Zlatý Amos 2022 Marek Valášek.  Petr Karban        Jakub Hněvkovský
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To myslíte jak?
Víte, jak krásně by se nám žilo, kdyby například novináři rozuměli statistice? Protože 
oni často interpretují průzkumy způsobem, který by mohl vyvolávat až úsměv, kdyby 
ta data nedeformovali až do dezinformace.

Epizodní žurnalistika je strašná nemoc, souhlasím. Ale když lidé vlastně chtějí 
jednoduché informace…
Já vím. A to právě učím děcka. Že za jednoduchými čísly se může skrývat mnohem víc, 
když se podíváme na souvislosti. Jedna věc jsou fakta, druhá jejich interpretace. 

To už je ale marketing, když nejsou důležitá fakta, ale jejich interpretace. To 
matematika asi nemá…
Má. Máte řešení, a ono má několik významů, můžete se na ně podívat z různých úhlů. 
Nebo si vezměte definiční obory. Když máte nějaký matematický model, kterým něco 
popisujete, musíte mít vždycky na paměti pole působnosti, podmínky, za nichž je mo-
del platný. Myslím, že tohle třeba byl velký problém ekonomie, kdy ve svých modelech 
vycházela z nějakých zjednodušených předpokladů. Na tom postavili určitou teorii 
a pak se hrozně divili, že věci fungují jinak. To neznamená nutně, že teorie byly špatné, 
vždycky teorii stavíte na nějakých základních předpokladech a často musíte zjednodu-
šovat, ale nesmíte zapomínat na definiční obory. To se týká nejen matematiky a fyziky…

… ale také života, že? V tomhle je matematika určitě neocenitelná. A možná 
důležitější než znalost vzorečků.
No jasně. Úhel pohledu na fakta, na souvislosti. A to já učím.

A oni to berou…
Jo. Možná proto, že nějak pochopili, že tohle jim může dát do života něco víc než 
znalost patnácti typů rovnic.

Nemohl byste to implementovat do více škol?
Točím o tom svá videa.

Vnímáte za dvacet let své praxe nějakou změnu na straně žáků? Je třeba 
rozdíl mezi těmi, kteří přicházejí sami a těmi, s nimiž se potkáváte ve škole 
vlastně nuceně?
Já ale pracuji s vybraným vzorkem, takže to, co řeknu, nemá obecnou platnost. Vzta-
huje se to na úzký vzorek dětí, které ke mně chodí. A ty se zase až tak moc nemění. 
Děti na základní škole, které připravuji na přijímačky, vnímám jako cílevědomější. Ale 
dramatický rozdíl tehdy a teď nevidím. Na střední škole je to určitě diferencovanější. 

NENÍ MOU ÚLOHOU ŘÍKAT 
NĚKOMU, ŽE JE DEBIL, PROTOŽE 

MU NEJDE MATEMATIKA. JÁ JSEM 
SPOKOJENÝ, KDYŽ SE PŘESTANOU 

MATEMATIKY BÁT.

Jak to, že nejlepším učitelem je někdo, kdo není 
učitel?
Já nevím… asi se jim líbilo, jak to dělám. 

A co vás vlastně přimělo učit? Vy jste matematik, 
fyzik…
Nejsem, mě v páťáku z matfyzu vyhodili. Ale mě to straš-
ně bavilo a já jsem vlastně celý život pomáhal ostatním, 
doučoval jsem. Mně bez nadsázky prošly rukama tisíce 
studentů. Dělal jsem přípravné kurzy a během nich jsem 
zjistil, že nestíhám, tak jsem začal natáčet videa. 

Takže nejlepší český učitel se zrodil vlastně ze 
studentského přivýdělku…
V podstatě tak. Protože dlouho jsem to dělal soukromě 
a na internetu, původně při škole, pak už jsem se tím 
živil. Teprve nedávno mě začaly oslovovat školy, jestli 
bych nechtěl učit u nich. Před pěti lety jsem kývl. 

Čím to je, že matematika budí strach? Vnímám 
v posledních letech debatu ve veřejném prostoru 
a v podstatě to vypadá tak, že matematika patří 
na hranici a upálit…
To je složitá otázka. Kdybych to chtěl zjednodušit 
na dřeň, tak řeknu, že je to tím, že ji neumíme učit. Ale 
ona je za tím spousta souvislostí. Problém s matikou 
je v tom, že stačí, abyste chviličku neměl super učitele 
nebo abyste chviličku nedával pozor nebo měl chviličku 
blbé období a vzniknou mezery, které vám ztěžují po-
chopení další látky. Protože jak je matematika postavená 
na sobě jako cihličky, všechno na sebe navazuje, začne 
se to sypat. Proč? Protože, ač si to možná ani neuvě-
domujeme, tak už středoškolská matematika jsou věci, 
na které původně nejchytřejší lidé historie přicházeli celý 
svůj život. A my to máme do děcek nasypat za týden, 
dva. To je obrovsky těžké a musí se to dělat hrozně 
poctivě, na obou stranách. Protože cílem, aspoň podle 
mě, není umět vzorečky, ale pochopit koncept. A to je 
náročné.

Možná je otázkou, zda rozsah, v němž se mate-
matika učí, je správně. Časté námitky jsou, že je 
tam polovina učiva, které v životě člověk nikdy 
nepotřebuje.
To je v zásadě pravda. Vtip je ale v tom, že když jste 
na střední škole, zvlášť na gymnáziu, tak ještě zpra-
vidla vůbec nevíte, co budete potřebovat, protože 
nevíte, co budete dělat. Ale i kdybyste to věděl, než 
se dostanete do praxe, ono se to ještě pětkrát změní. 
Lidé říkají, že se učili většinu věcí, které v životě 
nepotřebovali. To já také. Ale to je přece tím, že 
jsem si vybral nějakou dráhu. A zdaleka se to netýká 
jen matematiky. Co já jsem v praxi v životě použil 
z dějepisu nebo zeměpisu? A vy řeknete, že to patří 
k obecnému vzdělání. Jasně. A úplně stejný argument 
platí i na matematiku. Nehledě na to, že je tam řada 
věcí fantasticky užitečných, kdybychom se je skuteč-
ně naučili používat.

51

FENOMÉN



A pokud jde o děti na naší škole, to je úplně kapitola sama pro sebe, protože ta škola 
je dobrá a příšerně těžká, já sám bych váhal dát sem svoje děti.

Takže máte především nadané děti?
Jsme jazykové gymnázium, máme nadané děti, ale obvykle jiným směrem, než jsou 
matematika a fyzika.

Kde má učitel prostor probudit zájem o matematiku nebo dokonce vášeň pro 
ni, třeba u těch dětí, které jsou zaměřeny jiným směrem? A vedle toho i pro-
stor pro ty skutečné talenty?
Systém takový prostor úplně nevytváří, ale když vás to baví, tak si ho najdete. Já mám 
každý rok někoho, kdo je skutečně talentovaný. Teď mám dva kluky, jsou ve druhé 
nebo třetí třídě základky a schopností chápat matematické koncepty jsou na úrovni 

střední školy, dělám s nimi středoškolské olympiády. 
A kontaktoval mě jejich tatínek, protože na škole, kde 
jsou, není možné ani to, aby chodili na matematiku 
s osmáky. Povolili jim chodit o ročník výš a ty kluky to 
samozřejmě nebaví, nudí se, protože z jejich pohledu je 
to primitivní. 

Péče o talenty tu není ideální. Naštěstí ti opravdu 
talentovaní mají obvykle touhu se vzdělávat a ces-
tu si najdou sami…
Otázka je, jestli je to správně. Mám kamaráda a ten 
v jednom roce maturoval a psal bakalářku.

Ten tu vášeň patrně měl. Jak je to s jejím probou-
zením a vlivem učitele?
Učitel má obrovskou moc, ale pouze v určitých mezích. 
Řekněme, že vaše nadšení nebo schopnost jako žáka je 
na škále od nuly do deseti, pak učitel má možnost s tím 
hýbat plus tři a minus pět. Takže když budu mít žáka, 
který žije s pocitem, že matematika je nejhorší věc 
na světě, můžu za tři roky, kdy ji u nás máme, dosáh-
nout toho, že si nakonec řekne, že tak strašná není, 
že je vlastně docela fajn. Matematik z něj nebude, ale 
bude ji umět použít. Není mou úlohou říkat někomu, že 
je debil, protože mu nejde matematika. Já jsem spoko-
jený, když se matematiky přestane bát.

Ale to je super úspěch…
Jo. Já si to také myslím. Toho, kdo má matematiku tak 
napůl, ani dobrá ani špatná, prostě předmět, tak můžu 
dovést k tomu, že si třeba matematiku bude chtít 
zvolit jako svou životní cestu, protože dojde k tomu, 
že je to vlastně super věc. Jinými slovy, ta možnost je 
omezená, není to tak, že vezmete někoho, kdo matiku 
nenávidí a uděláte z něj jejího milovníka. Asi to ani 

MAREK VALÁŠEK, 
ANGLICKO-ČESKÉ 
GYMNÁZIUM 
AMAZON
Učitel matematiky, který v roce 2022 získal nejen titul Zlatý 
Amos pro nejoblíbenějšího učitele Česka, ale také tituly Pražský 
Amos, Amos sympaťák a Amos ČT. Možná za to může i fakt, 
že Marek nemá pedagogické vzdělání – učí proto, že miluje 
matematiku a baví ho svůj zápal přenášet i na ostatní. 
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nechci dělat. Já se snažím respektovat, že každý z nich 
už je sám sebou. Je jim patnáct, to nejsou batolata…

Poznáte mezi svými žáky osobnost? A kdo to je?
Každý jsme osobnost. To je hodně těžká otázka, proto-
že kdo je osobnost? Ten, koho si zapamatujete, kdo je 
výrazný? Jsem matematik. Definujte osobnost…

To moc neumí ani psychologie. Možná je tam kousek 
cílevědomosti, schopnost mít názor a obhájit ho…
To je v matematice klíčové.

Počkejte, matematika má prostor pro názory?
Každý matematický problém má několik způsobů, 
jak se k němu postavit i několik způsobů, jak ho 
řešit. Osobnost se může projevovat tím, že problém 
analyzuje a navrhne přístup a řešení. Už to, že se 
odváží, že riskuje, že ze sebe udělá blbce, je pro mě 
určitý rys osobnosti. Ono je to totiž něco jiného, 
než diskutovat o názorech v občance, tam může jít 
do značné míry o osobní pocity. Matematika potře-
buje argumenty.

Diskuze o právu na chybu okořenila i prezident-
skou kampaň…
Ona se tu vede už třicet let. 

Bez výsledku…
To ne, učitelé jsou vedeni k tomu, aby uměli pracovat 
s tím, že dítě může udělat chybu, ale ono bude trvat 
ještě dlouho, než se to naučíme. Protože generace nás, 
co dnes učíme, vyrůstala s tím, že chyba je špatně. My 
se to dnes učíme vidět a dělat jinak, ale víte, jak to je. 
Kdyby se ty děti, které my učíme, nikdy nesetkaly s tím, 
že z nich někdo za chybu udělá blbce, byly by čisté. 
Ale nesměly by se s tím setkat ani u spolužáků. A to 
je ohromně těžké. Takže než se to povede, bude to 
opravdu trvat dlouho, možná několik generací.

Ale ono to s problémem osobnosti možná velmi 
úzce souvisí, protože právo na chybu a zdravé 
sebevědomí, to jsou tak trochu sourozenci, ne?
Určitě to spolu souvisí.

Co vy děláte jinak? Učíte nenáviděnou matemati-
ku a jste nejoblíbenější učitel…
Mě to hrozně baví a jsem do toho zapálený. Když jsem 
začínal ve škole, probouzel jsem se hodinu před bu-
díkem. A když před těmi děcky stojíte, ony to poznají. 
Nejklíčovější je to, aby učení bavilo učitele a aby mu 
záleželo na děckách, ale aby nebyl pod tlakem, že musí 
všechny naučit všechno dokonale. Není to snadné, je 
to hodně komponent. I já občas ujedu, zrovna nedávno 
jsem studentce psal omluvnou esemesku.

Jste kantor kamarád?
Snažím se být spravedlivý a nepovyšovat se. Na stejné 
úrovni samozřejmě nejsme, ale nehraji si na autoritu.

A daří se vám udržet kázeň?
To víte, že je někdy ve třídě trochu bordel. Ale záleží na tom, jaký. Když je tvůrčí, 
řeší se něco k věci, tak je to v pořádku. Po stropě nelezou. A když potřebuji něco 
probrat, tak se zklidníme a pracujeme společně. Ale rozhodně nejsou moje hodiny 
takové, že by tam sedělo dvacet vypáskovaných děcek s rukama za zády. 

Asi máte kouzlo osobnosti a schopnost komunikace…
Možná je to celé o tom, že jsem dlouho neučil ve škole, ale doučoval a připravo-
val na zkoušky. A byl jsem finančně závislý na tom, jestli moji žáci uspějí. To se 
snažíte najít takovou cestu, která vede k cíli. Což spousta učitelů nemá. Měl jsem 
tvrdý trénink, mně opravdu rukama prošly one to one tisíce dětí. Každé z nich 
jiné, většina z nich nebyli matematičtí géniové. A to je základ, ze kterého čerpám 
i ve škole, při práci se skupinou. Když to nejde jedním způsobem, mám další 
minimálně tři. Protože jsem dvacet let hledal cestičky, jak to všechno nahustit 
do hlavy i tomu nejnatvrdlejšímu…

Kudy asi vede cesta do hlubin študákovy duše…
Nevytratila se nám z toho ta osobnost, kterou jste chtěl hledat?

Já myslím, že ona tam pořád někde je, i když možná trochu skrytá. Vy 
ukazujete přístup, který osobnostem nejspíš vyhovuje. Nemáte pocit, 
že všichni musí umět matematiku na jedničku, jste schopen respektovat 
mnohotvarost té skupiny před vámi a máte pořád chuť probouzet v ní 
vášeň… 
Ona jedna ze základních věcí možná je nevidět je jako skupinu, ale jako soubor 
jedinečných individualit. Já musím o studentech vědět vlastně všechno. Prvního půl 
roku mi trvá zapamatovat si jejich jména, mám strašně špatnou paměť na jména, 
ale po roce bych vám toho o každém z nich mohl docela dost říct.

Je to důležité pro výuku?
Pro výuku ne, ale určitě pro to, abychom spolu měli dobrý vztah. Když spolu máme 
dobrý vztah, nejsem debil, který je učí nenáviděnou matiku, je to na jiné úrovni. 

Asi jich nemáte třicet. A nejste ve státní škole…
Nemám. Ale dělal bych to stejně i ve třídě se třiceti žáky, i ve státní škole. Ono je úpl-
ně jedno, kde to děláte, když to děláte s vášní. Proč bych to dělal jinak, když takhle 
mi to funguje? A já to stejně jinak dělat neumím. Jen by to bylo těžší a stálo by mě 
to víc sil. Ale má to cenu, protože pak se vám stane, že vám x let po maturitě volá 
holka, jestli bych nedoučoval její děcko. A to byla holka, která byla…

… na té škále nízko…
No, ona byla možná pod nulou…

Co když je to na škole důležitější, než vychovat jeden, dva talenty? Možná 
je to ten hlavní úkol učitele matematiky. Nezhnusit ji těm ostatním. Protože 
jak jste říkal, jako učitel máte možnost vzít děcka trochu nahoru, nebo je 
úplně zabít. Takže nezabít je vlastně úspěch?
To bych nechtěl říct. Nezabít je baseline, ze které by učitel měl vycházet. Měl bych 
mít povinnost fungovat s děcky tak, abych jim to nezhnusil. Ale ono je učitelství 
hodně náročné v jedné věci, o které se moc nemluví. Vy toho do dětí hrozně moc 
vkládáte, a to s sebou nese nějaká očekávání. Když se nenaplní, je to těžké. To je dů-
vod, proč dcery brečí, když se s nimi otcové učí matematiku. Vy jako učitel dáváte 
duši. A když se vám to nenaplnění děje opakovaně, je ohromně těžké nezahořknout 
a nerezignovat.

Tak jsme ten rozdíl přece jen našli. Jste učitel matematiky, který místo 
vzorečků dává duši…
Protože matematika nejsou vzorečky, to je styl přemýšlení.  
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SÍLA SPORTU

   Petr Karban, Petr Manuel Ulrych a Daniel Mrázek
  KST FOSFA LVA a Petr Manuel Ulrych

Sport je fenomén, který miliardy polyká i generuje. A také fenomén, který zásadně ovlivňuje 
společnost i jednotlivce. Fenomén, který má nebo alespoň může mít na vybudování osobnosti 
s velkým O rozhodující význam. Podporuje totiž hodnoty, které jsou ceněné i mimo sportoviště.

ních klubů z Břeclavi a okolí zapojených do projektu a přinášející inspirativní příběhy 
úspěšných sportovců i zatím méně známých osobností spojených se sportem v tomto 
jihomoravském regionu. Podpůrnou roli hraje široká škála sociálních sítí a také připra-
vovaná série sportovních i společenských událostí, které zviditelní úspěšné sportov-
ce všech věkových kategorií i druhů sportu. Projekt staví na hodnotách shrnutých 
do motta Být nejlepším.

Nejde jen o tělesné zdraví
Nedostatek pohybu, špatné stravovací návyky a mocná přitažlivost online prostře-
dí – to jsou hlavní rizikové faktory, které vedou k negativním jevům, jichž jsme u dětí 

A to byl také jeden z důvodů pro vznik jedi-
nečného dlouhodobého projektu Ivana Baťky 
a jeho břeclavského podniku Fosfa. Vznikl 

v loňském roce, týká se celého Břeclavska a veřejnosti 
se představil pod názvem FOSFA Sport. Jeho cílem je 
zvednout děti a mládež z pohovek a přivést je ke spor-
tu. Navazuje tak na finanční a hmotnou podporu, 
kterou Fosfa mnohým sportovním klubům v regionu 
poskytuje již řadu let.
Základem projektu je podpořit vnímání sportu – 
k tomu má přispět web informující o činnosti sportov-

KST FOSFA LVA – 
malí i velcí svorně na 
tréninku. Fifa zcela 
vlevo s číslem 9
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SPORT A BYZNYS
Není pochyb o tom, že sport může být sport plusem i pro firmy. Potvrzují 
to i slova tří úspěšných českých podnikatelů, kteří sportovce vidí rádi mezi 
svými zaměstnanci a když mohou, dávají jim přednost. 

„Rád a opakovaně říkám, že sport pomáhá budovat jiné lidi. A platí 
to zejména v mládí. Sport a pohyb vychovávají k systematické práci, 
cílevědomosti, víře ve vlastní síly, objektivnímu posouzení vlastních 
schopností, učí a naučí překonávat námahu, obtíž, bolest, opakovaně učí 
bojovat, vítězit i prohrávat, tváří v tvář, v kontaktu se soupeřem, což je 
významný rozdíl oproti dnes tak módním e-sportům.
Sport učí také týmovému chování, přizpůsobení se v týmu, zodpovědnosti 
za výsledek týmu, pomáhá vybudovat správné a dobré vlastnosti a emoce. 
Spolupráce, bojovnost, nezlomnost, hrdost na tým, region i zemi, soucit, 
fair play chování… to přece není málo. V mnoha sportech se dostaneme 
do přírody i v nekomfortním počasí, a tak sport a pohyb budují i kondici, 
která je podmínkou zdraví i imunity, tedy kvalitního života i přežití. Sport 
a pohyb nás udržují při životě s chutí a radostí. Když přijímám nového člena 
do týmu, vždy se na sport ptám, je to pro mne další rozměr přijímaného 
člověka, myslím, že se na něho mohu více spolehnout a budeme si lépe 
rozumět,“ říká bývalý vrcholový cyklista a majitel společnosti Medesa 
Otakar Klepárník.

„Osobnost je pro mě člověk s vizí, hodnotově ukotvený. Takové jedince 
respektuji i obdivuji. Může to být v různých oborech, na různém stupni 
společenského žebříčku od řemeslně zručného člověka, vědce až 
po politika. Sport bezpochyby buduje vlastnosti, které takovou osobnost 
zdobí. Člověk, který sportuje, má dar vnitřní energie. Sport mu umožňuje 
svou energii konfrontovat v transparentním prostředí s okolím. Tím se naučí 
zvládat prohry, ale i vítězství. A já rád hledám spolupracovníky s energií, 
kterou dokážou něco posunout dál. Roky strávené sportováním dávají znát, 
že umí ve svém úsilí vytrvat a dosahovat výsledků,“ říká zakladatel úspěšné 
společnosti Sulko Libor Suchánek, který sportuje i v penzi, v čase, kdy 
vedení firmy již přenechal synovi.

A konečně ideový otec projektu FOSFA Sport Ivan Baťka: „Jako někdejší 
vrcholový sportovec si sám velmi dobře uvědomuji, že pohyb prospívá 
nejen tělu, ale osobnosti jako takové. Ale ani úspěšná firma se neobejde 
bez pohybu, protože – jak říkal už Tomáš Baťa – jen pohyb je život. A jen 
to živé se může neustále zlepšovat. A zlepšování se je základní podmínkou 
úspěchu. Ve sportu i v podnikání. Proto sport buduje hodnoty, které jsou 
základem i našich firemních hodnot Důvěra, Disciplína, Respekt, Úcta, 
Pracovitost, Spolupráce, Odvaha, Statečnost a Vytrvalost. Ale třeba i jen 
prostá, ale o to důležitější vzájemná lidská Slušnost. Jsou to hodnoty trvalé, 
ale jejich význam si často začneme plně uvědomovat až v době, kdy stejně 
jako naši sportovci na olympijských hrách musíme čelit novým situacím, 
výzvám a nečekaným změnám, které je potřeba s odvahou a neskonalým 
úsilím jednotlivce i týmu překonat, abychom z nich vyšli vítězně. A to 
je svět, který žijeme. Svět, v němž právě tyto obyčejné vlastnosti jsou 
nezbytné pro umění výjimečnosti, které je jednou z mála možností, jak 
uspět.“

v posledních letech svědky. Podle údajů Světové zdra-
votnické organizace z roku 2016 mělo více než 27 % 
dětí v České republice nadváhu, bezmála 10 % pak bylo 
obézních. A období covidové pandemie, kdy se vyučo-
vání i většina dalších aktivit přesunuly do online světa, 
tyto statistiky zcela určitě nevylepšilo. Zároveň přibývá 
dětí, na kterých se negativně projevuje nedostatek 
sociálního kontaktu. Z jejich životů se vytrácí motivace, 
přibývá naopak psychických problémů včetně depresí. 
O tom, jakou službu jim tato výbava poskytuje v do-
spělosti a jak ovlivňuje jejich profesní dráhu, netřeba 
spekulovat.
Sport a sportovní aktivity přitom dokážou drtivou 
většinu zmíněných problémů eliminovat. A nejen to, 
pomáhají formovat Osobnosti. Protože touha zlepšovat 
se, pracovitost, odolnost, férovost, disciplína, kázeň, 
vytrvalost i týmová spolupráce jsou vlastnosti, bez 
kterých se sportovec neobejde. A které jsou výhodou 
i v profesním životě.
Podporovat sport začala břeclavská společnost 
Fosfa již před osmi lety, před třemi lety se pak stala 
generálním partnerem Českého olympijského týmu. 
Nyní navazuje dlouhodobým projektem, který je 
svým způsobem společenským závazkem a dosavad-
ní aktivity firmy na poli podpory sportu zastřešuje 
a povyšuje na novou úroveň. „Jako někdejší vrcholový 
sportovec si sám velmi dobře uvědomuji, že pohyb 
prospívá nejen tělu, ale osobnosti jako takové. Kromě 
toho, že podporuje odolnost, učí děti respektu a úctě. 
Zároveň rozvíjí spolupráci, disciplínu a důvěru, což se 
pozitivně promítá do života i mimo sportoviště,“ říká 
generální ředitel společnosti Ivan Baťka. „Z dlouhodo-
bého pohledu chceme přispět k přípravě dnešních dětí 
na budoucnost. Budeme rádi, když jim naše podpora 
pomůže najít cestu k úspěchu a výjimečnosti nejen 
na hřišti, ale i v životě,“ dodal. Ambicí projektu přitom 
není vychovávat budoucí olympijské vítěze, ale děti, 
které se budou umět poprat s překážkami a budou mít 
touhu překonávat samy sebe.

Příběh jménem Fifa
Narodí-li se někdo s postižením, může si stýskat. 
Od čtrnáctiletého Filipa Prchlíka, kterému ale nikdo 
neřekne jinak než Fifa, takovou malomyslnost nečekej-
te. Svůj handicap bere sportovně. Doslova. Dosahuje 
skvělých výsledků ve stolním tenise v barvách KST 
FOSFA LVA a věří, že zrovna on jednou zamíří na para-
lympiádu.
Filip se narodil se vzácnou vrozenou malformační vadou 
charakterizovanou oboustranným chyběním vřetenních 
kostí, lékaři to označují jako TAR syndrom. Laicky řeče-
no – nemá plně vyvinuté ruce, přesto dokáže porážet 
zdravé soupeře. Naloží jim svou levačkou, kterou má 
podle svých slov šikovnější. Lahev limonády na oslavu si 
pak otevře pravou rukou. Tu má pro změnu silnější. 
Když byl v první, druhé třídě, zalíbil se mu pingpongový 
stůl. Od třetí třídy až do šesté chodil na pinec do školy, 
v sedmé třídě už nastoupil do klubu v Lednici. Hraje se 
zdravými a dokonce je i poráží. Normální kluk, chtělo 
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by se říct. Jen má posilovací gumu, protože kvůli zkráceným rukám se mu ramena 
ženou dopředu. Musí si tedy posilovat záda, aby ramena udržel co nejvíce vzadu. 
Jak Fifa svůj sport vnímá? „Vždycky se na stůl těším, jak se tam potkám s kamarády 
a trenéry. Motivuji se tím, že chci být jednoho dne v reprezentaci. To mě vždycky 
popožene dál. Svůj handicap neřeším, chováme se k sobě jako rovný s rovným. Rodiče 
mi říkají, že je to postižení, ale já to tak neberu. Jsem smířený s tím, že se to někomu 
stává – a stalo se to zrovna mně. Nevadí. Všichni mi říkají, že je to velký handicap, ale 
já si to nemyslím,“ říká a přiznává, že také zná dny, kdy se mu nechce, ale není zas tak 
velký problém to překonat: „Sílu mi dává můj cíl, dostat se do reprezentace a bojovat 
na olympiádě s ostatními kluky, kteří mají postižení. Tomu jsem ochotný obětovat 
všechno, co jde. Všechen čas. Je to můj hlavní cíl, co chci dokázat. Ale hlavně mě žene 
to, že dělám něco, co mě baví. Rodiče mě do stolního tenisu nenutili, vybral jsem si ho 
sám. A jsem moc rád, že se mu můžu věnovat.“
A přidejme i pár slov Filipova trenéra Lukáše Vybírala: „V první řadě musím říct, že 
Fifa je velký dříč a pinec ho strašně moc baví. Na každém tréninku jede na maximum 
a nevypustí jediný sprint. Za stolem hraje každý míček naplno a s vysokým nasaze-
ním, ať už to je zápas, nebo trénink. Rady a připomínky, které dostává od nás trenérů, 
se snaží zapracovávat do své hry, díky čemuž se neustále zlepšuje. Občas umí být 
také pěkně tvrdohlavý, ale pokud s tím bude pracovat, tak je předpoklad, že by to 
v budoucnu mohl proměnit ve svou výhodu, protože stolní tenis je individuální sport 
a zachovat si svoji hlavu ve vypjatých situacích není vůbec jednoduché. Velmi oceňuji 
také jeho přístup k mladším, kteří hrají pingpong kratší dobu, a se kterými ochotně 
pomáhá jako sparing. Celkově tedy hodnotím Fifu velmi pozitivně, a pokud by všichni 
svěřenci makali a poslouchali jako on, tak bych byl nejspokojenější trenér. Svojí pílí 
dokáže úplně bez problému nahradit handicap, který má, a může tak úspěšně měřit 
síly i mezi zdravými.
Je to můj první handicapovaný svěřenec, kterého trénuji, tak teprve zjišťuji, jak to 
v para reprezentaci všechno funguje. Od jednoho z reprezentačních trenérů mám 
informace, že aby byl konkurenceschopný na mezinárodní scéně, tak je potřeba, aby 
se dostal na úroveň krajských soutěží mezi dospělými, které jsou určeny pro zdravé. 
Já osobně věřím, že Fifa to dá.“

Lidé mají mít cíl
To říká legendární Rudi mlátička, nejúspěšnější český boxer posledních desetiletí, 
Rudolf Kraj. Jako kluk začínal s hokejem a basketem a teprve později přes nevoli 

rodičů přešel k boxu. „Ono to tak úplně nebylo. Pravda 
nicméně je, že moje maminka by vám řekla, že mě ani 
bráchu nemuseli do žádných sportů nutit. Vždycky 
jsem se sebral a šel se sám někam přihlásit. Takže jsem 
toho vyzkoušel docela dost. Táta hrál fotbal, takže 
první přišel na řadu tenhle sport. Moc mě to ale neba-
vilo, takže jsem pak zkoušel veslování. Nebo judo. Tam 
jsem absolvoval asi tři zápasy, to bylo celkem fajn, ale 
pak jsem neudělal žlutý pásek, a to mě úplně zlomilo. 
Odmalička jsem byl trémista. Vždycky jsem to nějak 
překonal, ale na těchto zkouškách to zkrátka nevy-
šlo, a úplně mi to vzalo vítr z plachet. Pak přišla éra 
hokeje. Ten jsem hrál asi čtyři roky, do čtrnácti. Jenže 
od nějakých dvanácti let jsem už pokukoval po boxu. 
Dokonce mi rodiče koupili boxerské rukavice, abych 
si mohl doma jako trénovat. Box jako takový mi ale 
zakazovali. Měli totiž, podobně jako řada dalších lidí, 
předsudek, že boxer musí být zákonitě hloupý člověk. 
Takže je pravda, že na první trénink jsem šel tajně, 
když nebyli doma.“
Rudu prostě jako spoustu kluků tehdy uchvátily filmy 
jako Rocky nebo Pěsti ve tmě. Každý chtěl být jako 
Sylvester Stallone. Po pár trénincích i Rudovi rodiče 
poznali, že se v boxu našel. „Táta mi tehdy řekl, že je-
diná cesta je makat a trénovat, abych rány nedostával, 
ale rozdával. A přesně s tím jsem do toho šel. Vždycky 
jsem si říkal, že budu mistr světa a že pro to udělám 
všechno, co bude potřeba. Souboj o profesionální titul 
jsem pak sice o řadu let později prohrál, olympijské 
stříbro ale pro mě samozřejmě bylo srovnatelně cenné. 
Takže bych řekl, že svoje mety jsem si splnil. Když se 
ale vrátím k dětským letům, myslím si, že bylo dobře, 
že jsem sportů vyzkoušel víc a že mě rodiče netlačili 
jen do jedné disciplíny. Málokdo se, pokud jde o sport, 
najde napoprvé. Důležité je u sportu jako takového 
zůstat. Nebaví tě basket? Zkus tenis. Nenašel ses 
v plavání? Třeba tě osloví cyklistika. Nebo jiný sport, to 
je jedno. Důležité je osvojit si řád, disciplínu, pravidla… 
Prostě vědět, že v pondělí, středu a pátek mám trénink 
a že se na to nemůžu jen tak vykašlat. To si pak člověk 
s sebou nese celý život. Často slýchám názor, že box 
vychovává násilníky. Ale není to obecně platná pravda. 
Neříkám, že každý boxer je beránek, ale troufnu si 
tvrdit, že drtivá většina trenérů vede své svěřence 
k odpovědnosti. Já se vždycky svých kluků ptám, jak si 
vedou ve škole. A těm, kteří se pochlubí pětkami nebo 
poznámkami, poměrně rychle a jasně vysvětlím, že 
nechci trénovat hlupáky a že kdo se bude prát, ke mně 
prostě chodit nebude. Zkrátka a dobře, na moje trénin-
ky chodí kluci proto, aby se něco naučili a aby si osvo-
jili disciplínu. Kdo je agresivní a rve se mimo ring, má 
zjevně přebytek energie. A toho se zbaví v tělocvičně. 
Vždycky jim říkám, že z tréninku se musí člověk plazit, 
být unavený, ale na druhou stranu plný endorfinů.“ 

Rudolf Kraj je pro své svěřence 
velkým vzorem
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NA ŠŤASTNÉ VLNĚ
Bronislava Paučková | Rubikon & Art Rubikon

UŽIJTE SI #MOZAIKUZAZITKU V KARLOVARSKÉM 
KRAJI
Lucie Tereková | Živý kraj – destinační agentura pro 
Karlovarský kraj

BUDOUCNOST UŽ TEĎ VYPADÁ SKVĚLE
Robert Grader | Prague Marriott Hotel 

ZAJÍMAVÝ FIREMNÍ BENEFIT? TECHNIKA NA PŘÁNÍ
Matyáš Rezek | iStyle

ODHALTE TAJEMSTVÍ 
KRUŠNOHOŘÍ
Na obzoru tajemné geologické úkazy a pod nohama osm set let histo-
rie. Objevte místa, kde zanechali nesmazatelný otisk středověcí havíři 
stejně jako badatelé atomového věku, a nechte se okouzlit geniem loci 
hornické krajiny Krušnohoří.

WWW.ZIVYKRAJ.CZ

Přírodní park Přebuz, Krušné hory

  Libor Čihák



Poznamenala pandemie vaše plány?
Samozřejmě, byla to rána. Otevřeli jsme tři měsíce před první vlnou covidu. To nám 
v začátcích hodně ztížilo cestu. Ale co tě nezabije, to tě posílí. Poprali jsme se s tím 
a vydrželi.

Výtvarné kurzy, přednášky, výstavy, filmové projekce, tvořivé dílny nejen pro 
děti, workshopy, jazykové, výtvarné a badatelské tábory, pohybové aktivity, 
to připomíná komunitní projekty…
Tak to je, v principu jsme multifunkční komunitní centrum pro všechny věkové kate-
gorie. Nabízíme zajímavou obsahovou náplň a chceme, aby se tu lidé potkávali a cítili 
se příjemně. V propojení s designovou kavárnou je to místo s velmi příznivou, takřka 
rodinnou atmosférou. Dělá mi velkou radost, že rodiče nebo prarodiče přijdou i s dět-
mi, dají si něco dobrého a zapojí se také do našich aktivit. A hlavně, vracejí se k nám. 
Navíc mají možnost zhlédnout aktuální výstavy a seznamovat se tak blíže s uměním. 

A je to udržitelné? Nebo je to radost, kterou musíte dotovat? Není tajem-
stvím, že jste úspěšná podnikatelská rodina.
Je to spíš srdeční záležitost. Dostali jsme částečnou dotaci na rekonstrukci, drobnými 
příspěvky nás podporuje město a kraj, ale bez osobních vkladů by centrum nikdy 
nevzniklo a už vůbec by se po třech vlnách pandemie neudrželo. Věřím ale, že se to 
do budoucna bude jenom zlepšovat.

NA ŠŤASTNÉ 
VLNĚ

  Petr Karban         Andrea Simper

Broňa Paučková volí v životě málokdy jednoduchou 
cestu. Přesto si už dlouhá léta plní sny. Patří mezi ně 
i olomoucká Galerie Rubikon, která v loňském roce 
oslavila dvacet let, a také kulturně-edukační centrum 
Art Rubikon, které před třemi lety otevřela navzdory 
pandemii. A udržela, dlužno dodat.

Bronislava Paučková s plastikou Pásovec, 
jejímž autorem je Václav Sigurson Kostohryz
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Jak se rozhodujete, kam investovat?
U nás je to vždy rodinné rozhodnutí. Netoužila jsem 
nikdy po nemovitosti v zahraničí. Tam bych byla jen 
několikrát do roka, v galerii i v centru jsem téměř každý 
den. A každý den mě něco mile překvapí. Být úspěšný 
dává možnost dívat se dobře kolem sebe a pomáhat 
tam, kde je to potřeba.

Který z těch dvou projektů vám přináší větší 
radost?
Takhle otázka nestojí. Galerie Rubikon i centrum Art 
Rubikon jsou mé splněné sny. Galerie v centru města je 
komornější, Art Rubikon je živější a kontaktnější. Jsou 
v něm velkorysé prostory, kde vystavovaná díla vynik-
nou. A využili jsme i střechu, na níž je instalována plastika 
od Jana Dostála, který se v loňském roce podílel na reali-
zaci českého pavilonu na světové výstavě Expo v Dubaji.

Jak jste se vlastně stala galeristkou?
O umění jsem se zajímala od mládí, vedli mě k tomu 
rodiče, navíc bratranec tatínka byl malíř a bohém. 
A možná k tomu přispěl i gobelín. 

Gobelín?
Ve dvanácti letech jsem vyhrála na los Mezinárodní or-
ganizace novinářů, který mi koupila maminka, dva tisíce 
korun. Těšila jsem se, jak si pořídím svůj první gramofon, 
ale výhra byla vázána na nákup v galerii Dílo. A tam mě 
pak nadchl asi dvoumetrový gobelín. Mělo to háček, 
stál dva tisíce sto korun. A stovka, to byla v rozpočtu 
mých rodičů tehdy velká částka. Asi mě měli hodně 
rádi, když ji nakonec doplatili, a já svůj gobelín dostala. 
Dodnes ho mám, visí v pracovně mého manžela.

Od gobelínu ke galerii je ale ještě dlouhých 
sedma dvacet let…
Ty roky vyplnilo navštěvování výtvarných kroužků, 
galerií nejen v Olomouci, nenaplněné přání studovat 
na zdejší univerzitě teorii kultury, kterou tehdy neote-
vřeli, a proto studium učitelství s rozšířenou aprobací 
na výtvarnou výchovu. A především trvalá touha mít 
vlastní galerii. Ale neměla jsem peníze, ani kontakty, 
a upřímně, v té době ještě ani odvahu.

Jak to tedy začalo?
Můj první splněný sen byl butik s art módou. Původně 
jsem ho chtěla otevřít s kamarádkou, ale pak se to 
vyvinulo jinak. Potřebné peníze do začátku mi půjčil 
tatínek s podmínkou, že do toho půjdu sama, a já jsem 
mu za to dodnes vděčná. Byl to impuls, který mě naučil 
se i přes různá úskalí posouvat dál. Móda je proměn-
livá, ženy chtěly stále něco nového a neprodané 
zásoby byly ztrátou. Ale bylo to krásné období a velká 
zkušenost. A postupně jsem se k té vysněné galerii 
dopracovala. Pár let to trvalo, skoro jsem tu myšlenku 
už opustila, když jsem přes dva roky čekala, až majitelé 
zrekonstruují prostory, které jsem si vyhlédla. Ale nako-
nec jsem v roce 2001 galerii otevřela. Já to mám prostě 
v životě takhle na vlnách. Sny jsem si neplnila hned, 
vždycky to muselo uzrát.

BÝT ÚSPĚŠNÝ DÁVÁ MOŽNOST 
DÍVAT SE DOBŘE KOLEM SEBE 
A POMÁHAT TAM, KDE JE TO 
POTŘEBA.
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Výstavní plán naší galerie je na dva až tři roky dopře-
du zaplněný. 

A umí vaše galerie i velká jména?
Vystavujeme i renomované české výtvarníky, zahra-
niční umělce, ale také mladé talentované výtvarníky. 
V minulosti to byla například výstava italského herce 
Antonia Cantafory, který je i známým malířem. S naší 
galerií spolupracují třeba Josef Velčovský, Miroslav 
Konrád, Viktorie Chaloupková, Milan Martinec, Ivana 
Svobodová, Samuel Kollárik, Jaromír Gargulák, Miroslav 
Malina a mnoho dalších.

Někteří z nich jsou mezi protagonisty unikátní 
výstavy 60:60. Je to originální koncept nebo měl 
nějakou inspiraci?
Navazuje na můj koncept 50:50, který jsem si vymyslela 
před deseti lety.

Takže měl úspěch, když se dočkal pokračování…
Padesát na padesát je malý formát. I šedesát na šede-
sát. Mám ráda větší formáty Snad se mi podaří v tom 
pokračovat.

Kdo z autorů vaší narozeninové výstavy vás nejvíc 
potěšil?
Všichni, kteří se zúčastnili. Bylo to báječné. Uspořádala 
jsem pro ně dernisáž.  

60:60
Jedinečný koncept originální prodejní výstavy 
v centru Art Rubikon v Olomouci. Šedesát 
umělců přijalo výzvu známé olomoucké 
galeristky při příležitosti jejího významného 
životního jubilea. Výtvarníci vystavili svá díla 
ve formátu šedesát na šedesát centimetrů, k nim 
se přidali i sochaři, skláři nebo zvonařská dílna. 
Poděkování Bronislavy Paučkové patří všem 
zúčastněným umělcům.

WWW.ARTRUBIKON.COM
WWW.GALERIERUBIKON.CZ

Střechu olomouckého centra Art 
Rubikon zdobí kovová plastika 
Jana Dostála

A na jaké vlně je to dnes?
Na šťastné. Těší mě, když se výtvarníci sami ozývají, že u nás chtějí vystavovat. 
A samozřejmě mě těší i to, když sama oslovím renomovaného umělce a on souhlasí. 
Aktuálně jsem se na výstavě v Art Rubikonu domluvila s Klárou Sedlo, mám z toho 
velkou radost.

Je něco, co může vaší vlně sebrat pěnu?
S pokorou říkám, že nemoc. Pokud budu zdravá, bude to pěnit. Jsem svým založením 
aktivní člověk, mnohé si nesu po rodičích, ráda spřádám nové projekty, propojuji, 
pomáhám. A hlavně, všechno, co dělám, mě naplňuje a ohromně baví. Mám také 
úžasné rodinné zázemí. S manželem jsme spolu čtyřicet let. To jsou účinné léky, které 
pravidelně užívám.

Změnil se za dvacet let nějak vztah společnosti k výtvarnému umění?
Určitě se toho změnilo hodně, ale nezměnilo se to základní – pořád jsou tu lidé, kteří 
mají výtvarné umění rádi a chodí na výstavy, i když třeba nenakupují. Chodí jen tak, 
pro radost. Vlastně jedna věc se mění, a je to příjemná změna v dnešní zrychlené, 
přetechnizované době. Zatímco dřív nakupovali umělecká díla spíše starší lidé, dnes 
přibývá těch v mladším věku. 

Mají to dnes umělci těžší?
Jak kdo. Svět se mění ve všech oblastech. Ale tak to bylo, je a bude.

Jak se utváří dramaturgie regionální galerie?
Galerie Rubikon uvádí zajímavá jména a region v tom nepředstavuje žádné ome-
zení. Možná je to spíš naopak. Vystavovat v Olomouci je pro regionální výtvarníky 
obchodně poměrně nezajímavé, protože pokud tady a v okolí někdo kupuje umění, 
pravděpodobně zdejší autory zná, a pak jeho cesta vede přímo k nim do ateliéru. 

63

INSPIRACE



  Lucie Tereková        Martin Vrbický, Štěpán Romanov a Ladislav Zoubek

UŽIJTE SI #MOZAIKUZAZITKU 
V KARLOVARSKÉM KRAJI
Přijeďte zažít jedinečnou lázeňskou atmosféru a osvěžit tělo i ducha do elegantních 
lázeňských měst Karlovarského kraje nebo se nechat uchvátit fascinující krajinou 
Krušnohoří, kde na vás dýchnou staletí historie těžby a mincovnictví v kulisách 
fascinujících přírodních útvarů. Vydejte se poznat zdejší hrady a zámky s tajemnými 
poklady či majestátní kláštery s artefakty historického významu.

Nechejte se hýčkat, uchvacovat i překvapovat. 
Vše, po čem vaše srdce touží, najdete v Karlo-
varském kraji. Tak na nic nečekejte a vytvořte si 

svou mozaiku zážitků!

Lázeňský ráj v srdci Evropy
Lázeňská města s romantickou atmosférou nabízejí 
léčivé procedury prověřené staletou tradicí i moderní 
medicínou. Kromě léčebných účinků je pobyt v lázních 
rovněž nejefektivnějším a nejpříjemnějším způsobem 
prevence vlastního zdraví a posílení imunity. Lázeňské 
hotely nabízejí léčebné i wellness pobyty pro všechny 
věkové kategorie. Užijte si příjemné hýčkání během 
blahodárných procedur a dopřejte si špičkovou gastro-

nomii a bohatý kulturní program. Ubytujte se v některém z lázeňských měst a obje-
vujte nespočet přírodních i historických zajímavostí v okolí.

Divoká příroda i drsná hornická krajina
Ráz kraje kromě živých lázeňských měst utvářejí i bujná příroda, divoké hory nebo 
tajemné důlní štoly v Krušnohoří na seznamu UNESCO. Ve Slavkovském lese, přezdí-
vaném smaragdový klenot naší země, naleznete oázu klidu v podobě národní přírodní 
rezervace Kladské rašeliny. Vyrazit můžete také na výlet do rezervace Soos, která díky 
měsíční krajině a četným výskytům vývěrů minerálních pramenů připomíná Island. 
V Krušných horách vybízí k procházkám Božídarské rašeliniště i naučná stezka vedou-
cí z Horní Blatné na Blatenský vrch s rozhlednou a rozeklanou přírodní památkou Vlčí 
jámy. Zlatým hřebem návštěvy Krušných hor by měl být Jáchymov, který je jednou ze 
světových kolébek věd o hornictví, hutnictví a mineralogii, má obrovský význam pro 
vývoj mincovnictví, a kromě toho jde také o první radonové lázně na světě.
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Netradičním zážitkem je návštěva Krušnohorského 
podzemí. V helmě a gumácích objevíte pozůstatky 
těžby třeba v dole Mauritius na Hřebečné. Dechberoucí 
je i štola Johannes na Zlatém Kopci, kde na vás během 
dvouhodinové prohlídky dýchne pět set let historie 
nebezpečného havířského povolání.

Kraj příběhů a legend
Objevujte hrady, zámky a kláštery s artefakty his-
torického významu, například relikviářem svatého 
Maura, který patří společně s korunovačními klenoty 
k nejcennějším zlatnickým památkám v zemi. Jistě 
vás zaujme hrad Cheb – jediná císařská štaufská falc 
u nás nebo hrad Vildštejn se středověkou hodovnou. 
Skutečnou perlu kraje představuje gotický hrad Loket, 
který se tyčí v zákrutě řeky Ohře. Jestli patříte spíše 
k milovníkům zámeckých interiérů, měli byste vyrazit 
na zámek Kynžvart – bývalé sídlo rakouského kancléře 
Metternicha s pozoruhodným kabinetem kuriozit 
a zámek Chyše, který ve svých dílech proslavil Karel 
Čapek. Na zámku Ostrov si zase prohlédnete novou 
výstavu „Zámecká zahrada v proměnách času“, vy-
právějící příběh zámecké zahrady, které se přezdívalo 
osmý div světa. 

Dobrodružství v přírodě
Krásná krajina přímo vybízí k aktivní dovolené. Ať 
už se vydáte za dobrodružstvím pěšky, v sedle kola 
nebo na kánoi, užijete si dovolenou plnou zábavy 
v nedotčené přírodě. Důkazem je přes 2 100 kilome-
trů cyklotras různých náročností a stovky kilometrů 
turistických tras. Mezi nejoblíbenější cyklostezky patří 
Cyklostezka Ohře, která nabízí návštěvu města Cheb, 
gotického hradu Loket i přírodní památky Svatošské 
skály. Nebo se vydejte po jedné z mnoha zajímavých 
naučných stezek a objevte přírodní bohatství Karlo-
varského kraje. Třeba naučná stezka Blatenský příkop 
vede po celé délce unikátního historického vodního 
příkopu, který v minulosti přiváděl vodu do krušno-
horských dolů. Kde jinde si vychutnat krásy okolní 
přírody než z jedné z nejkrásnějších rozhleden v kraji. 
Odměnou za výstup na pozoruhodnou rozhlednu 
Krásno vám bude impozantní výhled na vrcholky 
Slavkovského lesa.

Neopakovatelný koktejl zážitků
Více než sedmdesátiletou tradici si drží celosvětově 
uznávaný Mezinárodní filmový festival Karlovy Vary, 
kde se každoročně můžete potkat s plejádou těch 
nejtalentovanějších umělců a hvězd světového filmu. 
Kromě nich se ale do kraje v průběhu roku sjíždějí na-
daní jazzmani, zpěváci a hudební interpreti, díky nimž 
kraj ožívá čilým uměleckým životem. Aby byla vaše 
mozaika zážitků kompletní, neměli byste vynechat ani 
ochutnávku tradičních specialit v podobě lázeňských 
oplatek, bylinného likéru Becherovka nebo lahodného 
piva některého z lokálních pivovarů.  
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Rozhovor s novým generálním 
ředitelem pražského hotelu 
Marriott Robertem Graderem. 
V čem vidí výhody největšího 
hotelového řetězce na světě, 
jak v něm postupuje digitalizace 
a kolik milionů zákazníků dokáže 
oslovit?

BUDOUCNOST UŽ TEĎ 
VYPADÁ SKVĚLE

  Petr Novák       archiv Prague Marriott Hotel

stoupil v roce 1985, měli jsme hotelů kolem 250, dnes jich máme ve více než 30 znač-
kách a kategoriích přes osm tisíc. Máme je rozdělené do kategorií, které pomáhají 
klientům zorientovat se v tom, jaké služby jim budou poskytnuty a jaký typ hotelu 
si podle svých požadavků vybrat. Hotely Marriott najdete ve více než 130 zemích 
v nejrůznějších koutech světa. Takové množství a jejich propojenost podporuje náš 
cestovní program Bonvoy, takže hotely Marriott v současné době přinášejí nejrůzněj-
ší výhody 170 milionům členů. Snažíme se všem poskytovat snadný přístup k našim 
službám. 

Na jaký typ klientů se zaměřujete? 
Potěšilo mě, že našich služeb čím dál častěji využívá i česká klientela, ale pochopitel-
ně, že Praha představuje trh globální, a tak se k nám od loňského roku znovu vracejí 
hosté z Ameriky a samozřejmě máme i spoustu hostů z Británie a Německa. Registru-

Můžete pražský Marriott porovnat s dalšími hotely 
v Praze? 
Jako hotel patříme do segmentu Premium, nicméně 
od konce devadesátých let, kdy se Marriott na praž-
ském trhu objevil, jdeme vlastní cestou, a nyní jsme 
tak vlajkovou lodí značky Marriott v České republice. 
Ovšemže tu existuje konkurence, která nás motivu-
je ke zlepšování služeb a hospodářských výsledků. 
Například období pandemie jsme využili k rozsáhlé 
rekonstrukci v řádech mil. eur, hotel rozšířili o dalších 
120 pokojů, oživili konferenční patro o moderní techno-
logie a vybudovali jsme tak i nový koncept restaurace 
The Artisan, kde šéfkuchař David Rejhon a jeho tým 
tvoří ty nejokázalejší chutě Česka, jelikož chceme dál 
vycházet vstříc novým požadavkům klientely. Co nás 
asi nejvýrazněji odlišuje od ostatních, je globální pro-
pojení – naši hosté se z kteréhokoli místa na zeměkouli 
snadno ubytují prostřednictvím stránek Marriott.com 
nebo Marriott Bonvoy aplikace.

Kolik je hotelů Marriott po celém světě? 
To není úplně snadné odpovědět, jelikož naše společ-
nost se neustále rozrůstá. Když jsem k Marriottu na-
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jeme také klientelu z Asie, ale v téhle souvislosti jsme 
poměrně závislí na tom, jaké lety do Prahy nabízejí 
mezinárodní aerolinie.  

Podle čeho si dnes v Evropě hosté vybírají hotel? 
Jako obvykle je zajímá úroveň služeb a pověst jednotli-
vých destinací, ale když budu ze své zkušenosti mluvit 
za Budapešť a Varšavu, je zajímavé, že volbu hostů 
ovlivnili třeba i filmaři. Mnoho lidí se po zhlédnutí filmu 
z určité lokality totiž inspiruje i pro svou dovolenou. Už 
v devadesátých letech existoval boom těchto destina-
cí a slyšel jsem, že i v uplynulých letech tahle tradice 
natáčení velkofilmů pokračuje i v Praze, nedávno napří-
klad špionážním thrillerem Netflixu Gray Man.

Wikipedie uvádí, že hotely Marriott byly v de-
vadesátých letech vůbec první sítí na světě, kde 
si hosté mohli objednat pokoj přes internet. Jak 
s novými technologiemi pokračujete dnes? 
Když to říká Wikipedie, tak to musí být pravda, ale 
pokud jde o pokračující digitalizaci, určitě držíme krok 
s aplikacemi pro chytré telefony, které fungují na pár 
kliknutí – tak, aby naši zákazníci měli k dispozici infor-
mace, které potřebují. V tomhle trendu budeme určitě 
pokračovat, už proto, že nás takový postup může před 
konkurencí dál zvýhodnit. A jak to využíváme konkrét-
ně? Když máte zmíněných 170 milionů členů, snažíte 
se například, aby si mohli vaše služby objednat pomocí 
aplikace. Máme také technologii Mobile key poskytující 
elektronický klíč, takže se po registraci mobilem hosté 
už nemusejí dál zdržovat na recepci. A když se zákazník 
rozhodne spát v Marriottu třeba v Hongkongu, vybere 
si stejným telefonem na stránkách nebo v aplikaci 
Marriott Bonvoy některou z našich hotelových značek. 
A díky bodovacímu systému může využít klientské 
benefity, což je další trend, který se nám dlouhodobě 
osvědčil a hosté ho mají rádi. Registrace do tohoto 
programu je samozřejmě zdarma.

Můžete o těch zákaznických programech říct něco 
bližšího? 
Už při registraci do programu Marriott Bonvoy získává 
host body, ke kterým se mu připočítávají další za uby-
tování a využití souvisejících služeb. Ty pak může uplat-
nit nejen v samotné síti hotelů, ale třeba i při využívání 
dalších partnerských služeb, jako jsou půjčovny aut, 
nákupy, taxislužba a další. Tohle je ovšem jenom ten 
nejzákladnější program. Pravidelnější hosté a cestova-
telé využívají také systém Ambasador, kterým získávají 
například určitý počet ubytování ročně zdarma, přístup 
do exekutivních salonků s občerstvením a barem, to už 
pak záleží na konkrétní řadě hotelů. My máme v Praze 
ještě další, a to hotely Courtyard by Marriott, hotel 
Augustine patřící pod značku Luxury Collection, hotel 
Stages spadající pod značku Tribute Portfolio a plánu-
jeme otevřít další hotel pod značkou W na Václavském 
náměstí. Toto různorodé portfolio hotelů nám v České 
republice umožňuje uspokojit široké spektrum zákaz-
níků. Zároveň jsme v Evropě největším operátorem 
luxusních hotelů. 

Stuttgart, Heidelberg, Kodaň, ale i Varšava a Budapešť. Z vašeho kariérní-
ho životopisu vyplývá, že už roky působíte i ve východní Evropě. Jaké má 
Praha v rámci takhle rozvinuté sítě postavení? 
Pražský Marriott do té sítě dokonale sedí a musím říct, že i pro mě osobně je to 
velice příhodný kariérní krok – jsem Rakušan, mám dvě děti a z hlediska rodiny 
jsem si přál zůstat v kontaktu s Evropou a rodným krajem, rád totiž lyžuji a mám 
v Rakousku stále spoustu přátel. Také proto jsem v roce 1995 začal pracovat 
v Marriottu ve Vídni. Tehdy bylo mimochodem Marriottů v Evropě pět. Pár let 
jsem pracoval v Německu, a pak se přemístil do Budapešti, později do Varšavy 
a letos v lednu jsem začal pracovat v Praze, a doplnil tak to, čemu sám říkám 
východoevropský trojúhelník. Praha je skutečný klenot Evropy nejen z hlediska 
turistiky, ale i z hlediska obchodu. Procházka historickým centrem je pro klienty 
velice lákavá, dobře se propaguje a velice přitažlivé jsou pro nás i výpravy mezi 
Vídní, Prahou a Budapeští, které rádi podnikají lidé ze všech koutů světa, což je 
obzvlášť důležité po krizových letech, kterými náš obor prošel. 

Jak váš byznys ovlivnila epidemie covidu a jaké výzvy vás tady v nejbliž-
ších měsících čekají? 
Budoucnost už teď vypadá skvěle. Třebaže covidová krize trvala poměrně dlou-
ho, s krizemi máme svoje zkušenosti – ať už po 11. září 2001 nebo s covidem – 
a dařilo se nám s nimi vyrovnat celkem dobře. Covid trval déle, takže někteří lidé 
z oboru odešli, protože jsme kvůli nařízením museli naše provozy uzavřít, ale už 
je to za námi. Oživením jsme si prošli už vloni, nabrali jsme nové pracovní síly 
a z krize se poučili – už první čtvrtletí letošního roku ukazuje, že stavíme podni-
kání na pevných základech vybudovaných v loňském roce. 

Kam byste své osobní přátele v Praze a Česku pozval? 
Určitě do restaurace s tradiční českou kuchyní a českým pivem. Hosty, kteří 
jsou v Praze poprvé, nemůžete ovšem připravit o procházku Staroměstským 
náměstím a dál přes Karlův most až na Pražský hrad. Jen na téhle trase se toho 
k objevování nabízí tolik, že na to jeden víkend nestačí, to už mám vyzkoušené. 
Těším se, že budu moct svým známým z Rakouska brzy ukázat i skrytější tváře 
města, ale zahraniční návštěvníci tu mohou pořád obdivovat i dobře známá 
turis tická místa. Už díky tomu, že město nebylo za války výrazněji poškozené 
a stará architektura je tu opravdu pěkně zrekonstruovaná.  

Moderní, osobitý interiér s důrazem 
na detail a kvalitu – to je Marriott Praha
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ZAJÍMAVÝ FIREMNÍ BENEFIT? 
TECHNIKA NA PŘÁNÍ

  Daniel Mrázek         iStyle

Představte si situaci, kdy manažer nebo ředitel společnosti obchází své zaměstnance a všech 
se zeptá, jaké by chtěli ke své práci používat zařízení. Od každého jednotlivce se mu dostává 
požadavků nejen na výkon, ale i na velikost a barvu. Šéf si udělá pečlivé poznámky a za nějaký 
čas rozdá zaměstnancům vše podle jejich přání. Včetně barevného provedení.

iSTYLE
iSTYLE je nadnárodní společnost, která v celé 
střední a východní Evropě provozuje více 
než 56 prodejen. Na českém trhu je největším 
specializovaným prodejcem výrobků s logem 
Apple a všeho příslušenství k těmto produktům. 
Byla založena v srpnu 2006 a první prodejnu 
otevřela na podzim v Praze v Revoluční ulici. 
Dnes už jich má 10, a to v Praze, Brně, Ostravě 
a Ústí nad Labem. Vedle nich má k dispozici 
i e-shop. Cílem společnosti není jen prodat svým 
klientům nový Mac, iPhone, iPad a příslušenství, 
ale správou zařízení a péčí o jejich IT usnadnit 
firemní provoz.

Nesmysl? Ne tak docela. V roce 2011 společnost 
PwC provedla průzkum, ze kterého vyplynulo, 
že 78 procent lidí, kteří dospívali na přelomu 

20. a 21. století, věří, že pokud mají v práci přístup 
ke svým oblíbeným technologiím, jsou mnohem efek-
tivnější. Zkrátka, že noví talenti dávají přednost věcem, 
které znají a které mají rádi. Vedle toho studie Gensler 
Workplace Study došla v roce 2013 k závěru, že pokud 
mají zaměstnanci možnost volby, jsou výrazně inova-
tivnější, zvýší se jejich pracovní výkony a v zaměstnání 

jsou mnohem spokojenější. „Dat a strojů máme dnes kolem sebe tolik, že potřebuje-
me zařízení, která nám množství údajů zprostředkují co nejsrozumitelněji. Myslím si, 
že v centru dění firmy by měl být zaměstnanec, právě on je pro firmu důležitý. A je 
důležité i to, aby se na základě správně pochopených dat uměl dobře rozhodnout,“ 
rozvádí zjištění průzkumů Matyáš Rezek, vedoucí obchodního oddělení společnosti 
iStyle.

Jde o první firmu v České republice, která získala status Apple Premium Partner. 
Výsledky zmíněných průzkumů si bere k srdci a mezi českými firmami tak chce spustit 
nový trend. „Určitě to bude vítaným benefitem. Jako dříve zaměstnanci vítali straven-
ky, dnes ocení, že si sami vyberou platformu, na které chtějí pracovat,“ věří.
Běžnou situací dneška je, že firma udělá centrální nákup, pořídí jeden počítač nebo 
telefon jako druhý, v IT oddělení do nich nechá nainstalovat potřebné programy 
a rozdistribuuje je mezi zaměstnance. Z pohledu firmy jde o nejjednodušší řešení. 
Představa, že by každý zaměstnanec měl jiné zařízení, může nejeden management 
vyděsit. A ještě větší obavy můžou mít pracovníci IT oddělení, kteří místo poměrně 
unifikovaného řešení budou muset pečovat o různorodé platformy s odlišnými vlast-
nostmi. Společnost iStyle pomáhá tyto obavy vyřešit. „O všechno se postarají naši 
systémoví inženýři díky aplikaci Apple Business Manager a správného MDM. Zařízení 
můžeme dopravit přímo uživateli, který si po spuštění nastaví několik základních kro-
ků jako např. preferovaný jazyk nebo region a připojí se k internetu. Přihlásí se svými 
firemními přihlašovacími údaji a pak už se počítač sám nastaví podle toho, co má 
zaměstnanec ve svém firemním profilu. Říkáme tomu Zero Touch Deployment. Kromě 
zaměstnance se počítače nemusí nikdo jiný dotknout,“ vysvětluje Matyáš Rezek.
 
I když to pro „ajťáky“ bude něco nového, zvyknou si snadno. „Je to posun do nové 
roviny, nicméně pravidla platí podobná. Je to pořád zařízení, které mají ve své správě 
a dívají se na něj přes nástroj, kterým ho spravují. Dokážeme nastavit vše, na co jsou 
pracovníci IT oddělení zvyklí z PC světa. Použití doménových účtů pro přihlášení uži-
vatelů není problém,“ rozptyluje obavy. A kdyby si správci techniky přece jen nevěděli 
rady, bez obav se můžou obrátit na poradce iStyle. 

Napnutý rozpočet není překážkou
V úvodu jsme si představili situaci, kdy zástupce vedení společnosti sám chodí 
od jednoho zaměstnance k druhému a ptá se, jaké přístroje by si přáli. V reálu samo-
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ho pořízení ale firmy často odrazuje její vyšší cena. 
Přesto by firmy měly vyslyšet i tato na první pohled 
nákladnější přání. „Každý, kdo má s produkty od Applu 
zkušenost, tak ví, jak dlouho vydrží. Mnohem déle než 
výrobky konkurence,“ říká. Hodnota zařízení s časem 
klesá jen pozvolna. Pokud firmy po čase zatouží po no-
vějším zařízení, starší platformy mohou velmi výhodně 
odprodat. 

To podle Rezka zdaleka není všechno. „Ať už je to 
cena tiketů, cena antivirových balíčků, celkového 
zabezpečení, cena školení pro uživatele… Na počí-
tačích Apple a iPhonech se dostaneme na mnohem 
příjemnější částky než u konkurenčních platforem,“ 
vyjmenovává a neopomene podtrhnout i nadstan-
dardní výkon. 
 
Cesta ke službám společnosti iStyle je jednoduchá. 
Stačí zadat poptávku na webových stránkách istyle.
cz/pro-firmy, nebo zajít na některou z deseti prodejen 
v Praze, Brně, Ostravě a Ústí nad Labem. „Na kaž-
dé prodejně najdete B2B šampiona, který firemním 
zákazníkům pomůže se správně v našich produktech 
a službách zorientovat a propojí je se specialistou, 
ve spolupráci s nímž pak všechny změny ve firmě  
zrealizují,“ uzavírá Rezek.  

JAKO DŘÍVE 
ZAMĚSTNANCI 

VÍTALI STRAVENKY, 
DNES OCENÍ, ŽE 

SI SAMI VYBEROU 
PLATFORMU, 

NA KTERÉ CHTĚJÍ 
PRACOVAT.

zřejmě celý proces probíhá mnohem spořádaněji. „Většinou si stanovíme oddělení, 
které je tomu ve firmě nejvíce nakloněné. To se stanoví třeba na základě nějaké po-
rady, případně si firma udělá vlastní interní šetření. Když oddělení vybereme, rozběh-
nou se rozhovory, během kterých nastavíme celý logistický proces, a náš systémový 
inženýr navrhne, jak zařízení nejvhodněji implementovat do stávající firemní infra-
struktury. Zkrátka, aby na zařízeních běželo vše, co firma ke svému chodu potřebuje. 
Jak toto všechno připravíme, objednaná zařízení předáme zaměstnancům. Díky nim si 
ověříme, jestli jsme vše nastavili správně, zda zaměstnanci mají dostatečný pracovní 
komfort a jestli pracují efektivně,“ popisuje Rezek a zdůrazňuje, že vše se řeší s ohle-
dem na požadavky firmy.  
Následuje druhá fáze, kdy si změny všimnou lidé z jiných oddělení. Začínají se ptát 
na zkušenosti, a dostane-li se jim dobrých referencí, také po nových zařízeních zatou-
ží. A takto postupně může dojít k obměně napříč celou firmou.

Neúměrné zátěže na rozpočet se firmy bát nemusejí. Je několik způsobů, jak obměnu 
zařízení financovat. Dá se domluvit splátkový kalendář nebo velmi oblíbený je opera-
tivní leasing. Funguje stejně jako u aut. Firmy platí za dlouhodobý pronájem zařízení, 
které pak buď vrátí, nebo si ho odkoupí. Díky tomu si nová zařízení mohou pořídit jak 
velké, tak i malé firmy, a dokonce i podnikající jednotlivci.

Apple je ve výsledku levnější
Podle Matyáše Rezka existuje mezi zaměstnanci velká poptávka po produktech s jabl-
kem ve znaku, protože je znají ze svého soukromého života. Podporuje to i nedávný 
průzkum společnosti Cisco, ze kterého vyplynulo, že dvě třetiny nových i stávajících 
zaměstnanců by se pro tuto značku rozhodlo, kdyby měli možnost volby. Od její-

MATYÁŠ REZEK
Profesně začínal v malé IT firmě, u níž si jeden klient objednal přechod „z PC 
světa na iPady“. Díky této zkušenosti se následně přihlásil na education pozici 
v iStyle. Uspěl a nyní má na starosti obchodní oddělení, které se specializuje 
na implementaci Apple technologií do firemního prostředí. Stará se nejen 
o dodání produktů, ale také o jejich bezproblémový chod v kombinaci 
s firemní sítí a podnikovými aplikacemi.

Matyáš Rezek při 
jednání – oblíbená 
zařízení zpříjemňují 
práci
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KDYŽ VŠECHNO SOUVISÍ SE VŠÍM
Josef Suska | Hokami & Lucie a Ondřej Tošovští | Dolident

STRAHOV SE ZMĚNÍ V LÍHEŇ ÚSPĚCHŮ
Veronika Kramaříková | ČVUT

KDYŽ JSOU INVESTICE V DOBRÝCH RUKOU
Jaroslav Vaníček | SPA-RE

ČESKÉ PLUS PRO ZELENÉ STAVEBNICTVÍ
Pavel Wenig | Výzkumné pracoviště materiálového 
inženýrství

BÝT KROK PŘED BUDOUCNOSTÍ
Miloš Tkáčik | Principal

SEZONA PLNÁ LÁKADEL
Martin František Přívětivý | ABF

NEPŘEHLÉDNUTELNÝ VÝZNAM TŘETÍ ROLE
Tomáš Šubrt | Česká zemědělská univerzita

VÝZVY

SLAVNÁ LÁZEŇSKÁ MĚSTA 
EVROPY
Zažijte atmosféru Belle Époque v elegantních lázeňských městech Kar-
lovarského kraje a objevte lázeňský trojúhelník na seznamu UNESCO. 
Ozvuky slavných dob jsou zde v podobě okouzlující architektury a pro-
věřených lázeňských metod patrné dodnes. 

WWW.ZIVYKRAJ.CZ

Pavilon Křížového pramene, Mariánské Lázně

  Štěpán Látal



  Daniel Mrázek
  Aleš Funke Po zasněžené silnici přijíždím na poměrně rozlehlé parkoviště. A žasnu. Od prů

myslového areálu obyčejně mnoho nečekáme. Strohé budovy, pracovní 
techniku, čilý ruch… Tady je to jiné. Vidím dětské hřiště a o kousek dál jezírko 

s tekoucí vodou. Se sněhem vypadá jako výjev ze zimní pohádky. 
Kolem stojí moderní, příjemné budovy. Jedna z nich i díky dřevěnému obložení 
vypadá spíš jako domek. To je zázemí firmy Hokami CZ, vlajkové lodi rodinného pod
nikání Josefa Susky. „Nevěřil byste, jak je hezké prostředí pro obchod důležité. Firmě 
v rozpadlých budovách důvěřovat nebudete. Jestliže se ale u nás obchodní partner 
cítí dobře, jednání jdou snáz,“ říká mi majitel, se kterým se potkávám v podkrovní 
kanceláři. Prý to vidí i na číslech. Za několik procent obratu vděčí právě pozitivním 
emocím, které zdejší místo vyvolává. 

Co mají společného plošné spoje, výroba textilu, zubní klinika a kavárna? 
Zní to skoro jako začátek vtipu, přesto tyto spolu zdánlivě nesourodé obory 
souvisejí. Minimálně na okraji Liberce, v průmyslovém areálu, nad nímž se 
vznešeně tyčí hora Ještěd…

KDYŽ VŠECHNO 
SOUVISÍ SE VŠÍM
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Spíš než o průmyslový areál jde o kampus, místo pro práci, služby i odpočinek. Sídlí tu 
hned několik firem, všechny ale mají úzkou spojitost s Josefem Suskou a jeho rodinou. 
Zmíněná společnost Hokami se zaměřuje na výrobu elektroniky, Cleartex pak vyvíjí 
nové technologie, Dolident je unikátní zubní klinikou a Dolicafe nabízí klidné občerst
vení. „Když elektroniku sestavujete dostatečně dlouhou dobu, tak ji po čase začnete 
i vyvíjet. U toho se musíte najíst. Proto tu máme kavárnu, ve které máme i zákusky. 
Pokud jich sníte hodně, hodí se vám zubař,“ se smíchem vysvětluje spojitost zdánlivě 
nesourodých oborů.

Duše každé elektroniky
První budova ve zdejším areálu vyrostla v roce 2001. Firma Hokami CZ do ní přenesla 
svou výrobu. O čtyři roky později k ní přibyla budova druhá. Jak už tu padlo, osazují 
se v ní plošné spoje, tedy takové ty zpravidla zelené desky se součástkami, které ne
chybí dnes již v žádném výrobku. Právě díky těmto plošným spojům přístroje vědí, co 
mají dělat. Josef Suska mi podává dlouhý modrý plášť. „Naše součástky jsou náchyl
né na elektrostatický výboj a mohly by se poškodit. Pláště jsou speciálně vyrobené 
tak, aby nežádoucím výbojům zabránily,“ vysvětluje mi. Náležitě ustrojeni vcházíme 
do výrobních prostor. 
„Tady máme sklad součástek, ze kterých elektroniku sestavujeme,“ ukazuje Suska 
první místnost. Procházíme mezi regály s boxy a krabicemi. „Důležité je přesně vědět, 
kolik součástek máme. K tomu používáme tuto počítačku,“ popisuje dál a prosí 
obsluhu, aby nám počítání ukázala v reálu. Pracovnice vezme disk připomínající 
kotouč na staré magnetofonové pásky a vloží ho pod skener. Přiznám se, že zprvu 
moc nechápu. Kde jsou ty součástky? Pak si ale uvědomím, že přirovnání ke kotouči 
s magnetofonovým páskem není vůbec od věci. I tady je namotaný pásek. A na něm 
droboučké elektronické dílky. To jsou právě ty součástky. Na monitoru počítače se 
ihned rozsvítí, že jich je 118. Tento pásek už k sestavení základních desek elektroniky 
posloužil a je potřeba spočítat, kolik součástek na něm zbylo. 
Přejdeme do haly, ve které o překot hučí stroje. Právě zde se na čtyřech linkách 
plošné spoje usazují. Z jedné strany do stroje vstupují zelené desky plošných spojů, 

na které se nanese cínová pasta. Z boku pak vede 
několik zmíněných pásků se součástkami. Trochu mi to 
připomíná tiskárnu. Přes sklo vidím kmitající „tiskovou“ 
hlavu, která přejíždí od pásků se součástkami k zelené 
desce. Součástky umístí na pocínovaná místa. Z dis
pleje se dozvídáme, že aktuálně stroj umístí 33 tisíc 
součástek za hodinu. 
Deska z „tiskárny“ vyjíždí, ale hotovo zdaleka není. 
„Kdybyste teď na desku sáhl, všechno shrnete. Proto 
pokračuje do pece, kde se cín roztaví, čímž se sou
částky připájí,“ prozrazuje Suska další postup. Jak stroj 
součástky umístí, vyplývá z dokumentace, kterou 
zákazník – zpravidla firma vyrábějící nějaké stroje či pří
stroje – při objednávce dodá. Elektronika a technologie 
se vyvíjejí raketovou rychlostí, očekáváme od ní stále 
větší výkony. Samozřejmě s tím souvisejí stále se zvět
šující nároky na výrobce. „Vidíte, že je tu všechno nové. 
Osazovací stroje nemají ani tři roky. Pece jsou o tro
chu starší. Ta před námi je pětiletá, ale vedle máme 
osmiletou, dvě jsou úplně nové. Do roka, do dvou starší 
vyměníme. Každý rok musíme do obměny našich strojů 
investovat.“ Proto se Hokami nezalekne ani složitých 
zadání. Desky z liberecké firmy najdeme v satelitech, 
letadlech, automobilech, medicínských přístrojích, prů
myslových strojích či domácích spotřebičích po celém 
světě. Do zahraničí putují čtyři pětiny zdejší produkce.
Než se osazené plošné spoje zabalí a odešlou zákaz
níkům, musí se ještě umýt a ošetřit ochranným lakem. 
A zejména otestovat. Na to si společnost Hokami 
vyvinula vlastní velmi přesné testery. Automatická 
optická inspekce nejprve ověří, jestli jsou všechny sou

Základem podnikání 
Josefa Susky je 

osazování plošných 
spojů. Stojí ale také 

za vznikem unikátních 
senzorů pro textilní 

průmysl
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Podobné senzory jsou v textilním průmyslu velmi důležité. Už několik desetiletí se 
vyrábějí ve Švýcarsku. Liberecký senzor je ale mnohem přesnější. „Když k nám přijeli 
zástupci švýcarské firmy, která je světovou jedničkou ve výrobě textilních senzorů, 
a náš senzor viděli, asi hodinu nemluvili a žasli, jak jsme je mohli předběhnout,“ směje 
se Josef Suska. 
„Jsou to senzory na textilní stroje, které měří parametry příze. Jestli není příliš silná, 
nebo naopak slabá, jestli na ní nejsou nějaké chuchvalce, vlasy nebo nějaké další 
nežádoucí příměsi. Pokud senzor taková místa odhalí, stroj je automaticky odstřihne 
a nit znovu naváže. Konkrétně se naše senzory uplatní ve spřádních strojích. Můžete 
si je představit jako kolovrátek, u kterého sedí princezna a vyrábí nit. Právě tu nit mě
říme. Kdybychom to nedělali a z nezměřené nitě utkali látku například na košili, bude 
mít chuchvalce, uzlíky a další nevzhledné vady. Takže čím lépe přízi vyčistíme, tím 
kvalitnější košili vyrobíme,“ popisuje Suska. Liberecké senzory jsou natolik citlivé, že 
nezměří jen samotnou nit, ale i chloupky na ní. I ty mají podle majitele rodinné firmy 
důležitou funkci: „Nit bez chloupků je sice hezká a kvalitní, ale košile z ní studí. Proto 
je potřeba na niti nechat správné množství správně dlouhých chloupků. Pak je košile 
velmi příjemná, navíc jádro nitě může být o něco slabší. Jinými slovy – košile méně 
váží a zároveň se ušetří bavlna, což má samozřejmě pozitivní vliv na životní prostředí. 
Problém je, že na světě neexistuje firma, která dokáže ty chloupky změřit. Kromě nás.“
Běžně dostupné senzory měří přízi každé tři milimetry. Senzory z Cleartexu měří 
třikrát v jednom milimetru. Jsou i mnohem citlivější. Zatímco dosavadní senzory měří 
od sta mikrometrů, liberecké senzory změří nit tenkou třicet mikrometrů. To je méně 
než lidský vlas. „Rozdíly mezi jednotlivými senzory z výroby máme řádově půl procen
ta, kdežto konkurence dvacet procent. Zkoušeli jsme je i v extrémních podmínkách. 
I po čtyřech stech hodinách při teplotě sto stupňů Celsia měřily pořád stejně,“ líčí 
přednosti senzorů Suska. 
Když se rozhlížím po místnosti, kde senzory vznikají, ani se jejich vlastnostem nedi
vím. Na několika stanovištích vidím sedět pracovníky, kteří pečlivě se senzory pracu
jí – a to ručně. „Třeba tady vidíte naprosto přesné měření osvitu kamery. To se dělá 
pod přímou kontrolou robotických ramen. Takto precizní práci jinak než ručně neu
děláte,“ dozvídám se. Pozoruji pracovnici sledující graf na obrazovce počítače. Podle 

částky na svých místech. Pak přijde v „životě“ elektro
niky ten nejdůležitější úkon. Před vložením do testeru 
nejde v podstatě o nic jiného než o soustavu kovů 
a plastů. Tester ale do připevněných procesorů nahraje 
program a otestuje funkčnost. Od této chvíle se jedná 
o „chytrou“ desku, která už naprosto přesně bude vě
dět, co má kdy udělat. Třeba napolohovat nemocniční 
lůžko…

To nikdo neokopíruje
Zatím jsme viděli desky, které vznikají na přání zákaz
níka. Malý, přesto velmi výkonný plošný spoj, obsahuje 
i výrobek, který v libereckém kampusu vzniká celý. Pře
souváme se do prostor firmy Cleartex. Tu Josef Suska 
spoluvlastní s Petrem Pernerem. „Zabýváme se zejmé
na textilními aplikacemi a trochu také průmyslovou 
elektronikou. V textilu vidíme obrovskou příležitost, 
protože nabízíme něco, co nikdo jiný nemá,“ před
stavuje společnost Perner a hrdě ukazuje na drobné 
krabičky. Jde o senzory měřící kvalitu příze. „Když jsme 
je začali vyvíjet, mysleli jsme si, že s prací budeme ho
tovi za tři měsíce. Ten plánovaný čtvrtrok se ale protáhl 
na dvanáct let. Teď konečně můžeme jásat a věříme, 
že se naše senzory začnou masově nasazovat a půjdou 
do světa. Máme vyrobenou ‚nultou sérii‘ a našli jsme 
partnera, se kterým máme exkluzivní smlouvu a který 
je jedničkou ve výrobě textilních strojů,“ hýří Perner 
optimismem. Své zkušenosti nasbíral – a dosud sbírá – 
ve světovém centru počítačového a technologického 
průmyslu, v americkém Silicon Valley. 

Součástí areálu je 
i unikátní zubní 
klinika Dolident. 
Vyšetření probíhá pod 
mikroskopem a snímky 
z úst se promítají 
na velké obrazovky. 
Chvíle strávené 
na klinice zpříjemní 
kavárna s kávou vlastní 
výroby a dalšími 
dobrotami
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ku a ve světě. Pražíme takzvaně na fluidním loži, což 
znamená, že zrnko stále létá ve vzduchu, takže na něm 
nevznikají žádné defekty a je o devadesát procent 
čistší na chuti. Tímto způsobem ze zrnka vytáhneme 
absolutní maximum,“ s hrdostí říká Josef Suska mladší. 
Nadšení pro kávu mu čiší z očí a já poznávám, že se 
jedná o jeho srdcovou záležitost. Což mi potvrzuje, 
velice ho baví o kávě a její úpravě se dozvídat stále 
nové informace.
Přiznává, že začátky kavárny nebyly jednoduché, kvůli 
jeho poloze kolem Dolicafe neprocházejí náhodně 
stovky lidí denně. Teď patří mezi vyhlášené podniky 
v Liberci: „Většina našich zákazníků se k nám vrací 
i díky rodinné atmosféře. Znají se s našimi zaměstnanci 
a prostory se tu snažíme uspořádat tak, aby se hosté 
u nás cítili jako doma.“ 
Po procházce mi vyhládne, a tak neodolám zdejšímu 
lososu s bramborovým pyré. Asi už chápu, proč hosté 
neváhají do Dolicafe vážit cestu až na okraj Liberce…

Základem je soudržnost
U stolu sedím společně se Suskovými. Vidím, jak všem 
leží osudy firem na srdci. Josef Suska starší mi říká, že 
právě v tom vidí úspěch rodinného podnikání – že ro
dina drží pohromadě a všichni táhnou za jeden provaz. 
Zakladatel rodinného podniku čiší nápady a elánem, 
část výroby provozuje v Polsku, kde pořídil pozemky 
na stavbu další výrobní haly. Když se ho ale zeptám 
na další plány, zamyslí se, a pokyne směrem k synovi. 
Psaní dalších kapitol už brzy bude mít na starosti on.  

něj se orientuje, jak pájení nastavit. Když má hotovo, vyráběný senzor předá kolegovi. 
Svědomitá lidská práce se tu kombinuje s přesnými automatickými stroji vlastní výro
by. Úniku knowhow se Josef Suska neobává: „Celý systém je tak složitý, že to nikdo 
neokopíruje.“ Letos plánuje vyrobit několik desítek tisíc kusů těchto senzorů.

Něco zdravého na zub
Svlékáme modrý ochranný plášť a přecházíme do další budovy zdejšího kampusu. Sus
kova dcera Lucie Tošovská vystudovala zubní medicínu a se svým manželem Ondřejem 
provozuje zubní kliniku Dolident. Pod názvem kliniky na stěně mě zaujme heslo „vaše 
nejdostupnější klinika“. „Přijel jste autem a bez problémů jste zaparkoval. A o to nám 
právě jde,“ říká mi Lucie. „Většina zubních ordinací v Liberci se nachází v centru, kde ne
zaparkujete, a pokud ano, jen s obtížemi. Jste nervózní ze zubaře, z hledání parkovacího 
místa, nakonec kvůli tomu všemu přijdete na vyšetření pozdě, jste ve stresu. K nám do
jedete pohodlně, a ačkoli jsme na okraji města, z centra to není daleko. Dobře dostupní 
jsme i MHD, autobusová i tramvajová zastávka je jen pár minut odtud,“ líčí dále.
Dobrá dopravní dostupnost není jedinou předností kliniky, kterou Josef Suska pro 
svou dceru postavil. Vcházím dovnitř a procházím kolem moderní recepce. Nemůžu 
si nevšimnout zeleně za sklem a dětských koutků s hračkami. „Nechceme, aby to 
tady vypadalo jako u zubaře. Hodně lidí se zubařů bojí, a pokud vidí jen sterilní bílé 
prostředí, jejich strach se umocní. Proto tu máme květiny a zimní zahrady. Zelená 
barva a živé rostliny působí antistresově. Já se navíc vždycky chtěla starat o dětské 
pacienty, proto tu máme dostatek dětských koutků, aby si děti mohly pohrát.“ 
Lucie Tošovská si uvědomuje, že zubní medicína je dnes natolik obsáhlý obor, že 
žádný zubař nemůže být odborníkem na všechno. Proto v Dolidentu pracuje několik 
specialistů, aby se pacientovi dostalo péče přesně jemu na míru. Lékaři v klinice spolu 
zároveň sdílejí své zkušenosti, čímž se tým zubařů profesně zdokonaluje. 
Vcházíme do jedné z dvanácti ordinací, ve kterých mě zaujmou velké obrazovky. 
„Všechny naše ordinace jsou vybaveny mikroskopem, který je propojený s dvěma 
obrazovkami. Jedna je pro sestřičku, aby věděla, kam má dát ruce, aby ošetřujícímu 
lékaři nepřekážela. Druhá obrazovka je na stropě a dívá se na ni pacient, který tak ce
lou dobu může zákrok pozorovat.“ Lucie Tošovská obrazovky pustí a promítne na ně 
fotografie z vyšetření. Zvětšené zuby pokryté zubním kamenem a plakem vypadají 
děsivě a vyjadřuji pochybnost, že bych takový obrázek chtěl u sebe vidět. „Totéž říkají 
skoro všichni – a skoro u všech nakonec zvítězí zvědavost,“ odpovídá mi zubařka 
potutelně. „Působí to skvěle motivačně. Když vidíte, jak špatně vyčištěný zub vypadá, 
budete ho čistit o to pečlivěji. Navíc často se nám stává, že k nám přicházejí pacienti 
od starších lékařů, kteří u nich nikdy žádný problém nezjistili. My jim ale řekneme, že 
ošetření potřebují. Takoví pacienti mívají pocit, že na nich chceme vydělat. Na těchto 
obrazovkách ale na vlastní oči uvidí, že problém skutečně mají.“
Velké obrazovky nejsou jediným speciálním technickým vybavením. Mezi poměr
ně vzácné přístroje patří například 3D CT, případně intraorální skener, který pořídí 
digitální otisk zubu a používá se při výrobě korunek a můstků. A jestli si pacienti našli 
cestu na okraj města do jedné z nejlepších klinik v Evropě? Odpovědí budiž, že nové 
pacienty už nepřijímá…

Sladká tečka na závěr
Pokud si někdo chce zkrátit čekání, než na něj přijde řada, případně se chce za pro
hlídku u zubaře odměnit, ocení kavárnu, nebo spíš restauraci Dolicafe. Je v první 
budově kliniky. Přecházím do ní a vítá mě příjemný, dřevěně obložený prostor. A také 
Josef Suska mladší: „Dolicafe jsme otevřeli v roce 2017 jako podporu jak Hokami, tak 
Dolidentu a Cleartexu, abychom si měli kde dát dobré jídlo. Servírujeme tu snídaně, 
obědy, zákusky, kávu… Všechno děláme vlastní, suroviny se snažíme odebírat z lokál
ních farem.“ 
Zmínka o vlastní kávě mě zajímá. „Myšlenka vznikla během covidu, kdy tady bylo 
prázdno a nikdo sem nemohl. Přemýšleli jsme, čím bychom kavárně mohli do bu
doucna pomoct, věděli jsme, že covid jednou skončí. Začali jsme se tedy zajímat 
o možnosti pražení kávy. Děláme to rok a už jsme si našli škálu zákazníků. Naši kávu 
si oblíbili i díky tomu, že pražíme jinou metodou než drtivá většina pražíren v Čes

KDYŽ K NÁM 
PŘIJELI ZÁSTUPCI 

ŠVÝCARSKÉ 
FIRMY A NÁŠ 

SENZOR VIDĚLI, 
ASI HODINU 
NEMLUVILI 

A ŽASLI, JAK 
JSME JE MOHLI 

PŘEDBĚHNOUT.
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   Veronika Kramaříková, prorektorka ČVUT
  archiv ČVUT

ÚLOHA DUŠEVNÍHO VLASTNICTVÍ 
PŘI PŘENOSU TECHNOLOGIÍ

STRAHOV SE ZMĚNÍ V LÍHEŇ ÚSPĚCHŮ
Duševní vlastnictví hraje při přenosu technologií zásadní roli. Když dvě organizace 
spolupracují na projektu, mohou sdílet duševní vlastnictví nebo společně vytvářet 
nové duševní vlastnictví. Aby podniky ochránily svá práva duševního vlastnictví, 
musí vypracovat jasné zásady a postupy týkající se duševního vlastnictví.

To může zahrnovat použití právních dohod 
na ochranu jejich práv duševního vlastnictví, jako 
jsou dohody o mlčenlivosti a licenční dohody. 

Podniky by také měly zajistit, aby jejich zaměstnanci 
znali zásady a postupy týkající se duševního vlastnictví 
a aby rozuměli tomu, jak duševní vlastnictví chránit 
a účinně spravovat.

Strahov Startup Stadium and 
Sandbox
S4! Toto je místo, kde se střetávají inovace a podnikání 
a vytvářejí centrum kreativity a úspěchu. Jako podnika-

PŘÍNOSY TRANSFERU 
TECHNOLOGIÍ PRO 
PODNIKY

   URYCHLENÍ INOVACÍ
   PŘÍSTUP K NOVÝM TRHŮM A ZÁKAZNÍKŮM
   ZLEPŠENÝ VÝVOJ PRODUKTŮ
   SNÍŽENÍ NÁKLADŮ
   ZVÝŠENÁ KONKURENCESCHOPNOST

tel pravděpodobně znáte výzvy, které s sebou přináší založení nového podniku. Vyža-
duje to tvrdou práci, odhodlání a podpůrný ekosystém, který podporuje růst a rozvoj. 
A právě zde přichází na řadu Strahov. Je to platforma, která poskytuje prostředí pro 
začínající startupy z řad univerzit, aby se jim dařilo a uspěly.
Na Strahově v budoucnu najdete jedinečnou kombinaci zdrojů, mentoringu a příle-
žitostí k navazování kontaktů. Budete mít přístup ke všemu, co potřebujete, aby se 
výzkum proměnil v reálně používaná řešení – od počátečního financování až po vývoj 
produktu. Inovační centrum je navrženo tak, aby podporovalo kreativitu a inovace 
a pomáhalo startupům růst a rozšiřovat jejich podnikání.
Sandbox je pak zkušební prostor pod dohledem regulačních institucí (pozn. státní 
instituce jako ČNB nebo ministerstva), kde mohou společnosti testovat své produkty 
a služby s částečnou nebo úplnou výjimkou z některých pravidel a se závazkem re-
gulačních orgánů, že účastníkům nebudou ukládány žádné sankce, pokud splní určité 
požadavky.
Mít finanční a AI sandbox v Evropě by bylo jedinečné a do celkové mozaiky inovační-
ho centra tato služba velmi dobře zapadá, protože sandboxy využívají většinou velké 
firmy.

Proč si pro svůj startup vybrat Startup Stadium?
Existuje mnoho důvodů, proč je Strahov ideálním místem pro spuštění vašeho dalšího 
velkého nápadu. V první řadě bude inovační centrum navrženo s ohledem na startupy 
a zaměřeno na studenty. Poskytuje podpůrné prostředí, kde se studenti a budoucí 
podnikatelé mohou spojit s podobně smýšlejícími lidmi, sdílet nápady a spolupraco-
vat na projektech. Tento typ ekosystému je pro startupy, které chtějí růst a uspět, 
nezbytný.
Další klíčovou výhodou práce na Strahově bude přístup ke zdrojům. Inovační centrum 
má partnerství s investory, akcelerátory a dalšími organizacemi, které mohou startu-
pům poskytnout financování a podporu. Podnikatelé tak budou mít přístup k široké 
škále zdrojů, které mohou využít k rozvoji svého podnikání.
Kromě zdrojů nabízí Strahov také možnosti mentoringu. Podnikatelé se mohou spojit 
se zkušenými mentory, kteří jim mohou poskytnout vedení a podporu při řešení 
problémů spojených se zahájením a rozvojem podnikání. Toto mentorování může být 
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STRATEGIE PRO 
ÚSPĚŠNÝ TRANSFER 
TECHNOLOGIÍ 
V PODNICÍCH
Pro úspěšnou realizaci transferu technologií si 
podniky musejí vytvořit jasnou strategii a přístup. 
Zde je několik klíčových strategií pro úspěšný 
transfer technologií v podnicích:

   IDENTIFIKUJTE PŘÍLEŽITOSTI KE SPOLUPRÁCI 
Podniky by měly vyhledávat organizace, které 
mají doplňující se odborné znalosti a zdroje, 
a zkoumat možnosti spolupráce.

   VYPRACUJTE JASNOU DOHODU 
Ta by měla definovat podmínky spolupráce 
a obsahovat podrobnosti, jako jsou práva 
duševního vlastnictví, rozdělení zdrojů 
a časový harmonogram projektu.

   ZDROJE PŘIDĚLUJTE EFEKTIVNĚ 
Je důležité mít jasno o vyčlenění pracovníků 
na projekt, poskytnutí finančních prostředků 
a zajištění dostupnosti všech potřebných 
zdrojů.

   PODPORUJTE EFEKTIVNÍ KOMUNIKACI 
Efektivní komunikace je pro úspěch transferu 
technologií zásadní. Podniky by měly zavést 
jasné komunikační linky a zajistit, aby všechny 
zúčastněné strany byly v průběhu celého 
procesu informovány.

   CHRAŇTE DUŠEVNÍ VLASTNICTVÍ 
Na akademické půdě je toto obzvlášť 
komplikované, protože výzkumníci mnohdy 
nejdříve publikují svůj výzkum a výsledky, 
a to bohužel neumožňuje následnou ochranu 
a velmi komplikuje úspěšnou komercionalizaci.

   ŘEŠENÍ KULTURNÍCH ROZDÍLŮ 
Může zahrnovat rozvoj společného chápání 
obchodních postupů a komunikačních stylů 
a vytvoření jasných komunikačních linek.

PROBLÉMY, KTERÝM 
PODNIKY ČELÍ PŘI 
ZAVÁDĚNÍ TRANSFERU 
TECHNOLOGIÍ

   NEDOSTATEK POROZUMĚNÍ
   OMEZENÉ ZDROJE
   OBAVY TÝKAJÍCÍ SE DUŠEVNÍHO VLASTNICTVÍ
   KULTURNÍ ROZDÍLY

neocenitelné, pomáhá vyhnout se běžným nástrahám a činit lepší rozhodnutí.
A konečně, Strahov bude příležitostí k navazování kontaktů. Podnikatelé se mohou 
spojit s investory, dalšími startupy a odborníky z různých oborů. To může být nesmír-
ně cenné, protože to může podnikatelům pomoci navázat vztahy, které mohou vést 
ke klíčovým příležitostem a partnerstvím.

Výhody práce v S4
Práce v inovačním centru, jako je Strahov Startup Stadium and Sandbox, nabízí 
začínajícím podnikatelům mnoho výhod. Jednou z klíčových výhod je přístup k pod-
půrnému ekosystému. Tento ekosystém je navržen tak, aby pomáhal startupům růst 
a uspět tím, že jim poskytuje přístup ke zdrojům, mentorství a možnostem navazová-
ní kontaktů.
Další výhodou práce v inovačním centru je přístup ke zdrojům. Startupy, které pracují 
v inovačním centru, mají přístup k široké škále zdrojů, které jim mohou pomoci v růs-
tu a rozšiřování jejich podnikání. Patří sem přístup k financování, mentorství a dalším 
podpůrným službám.
Kromě zdrojů může práce v inovačním centru začínajícím podnikům pomoci také 
vybudovat si důvěryhodnost. Díky práci ve známém inovačním centru, jakým Strahov 
bezpochyby bude, mohou startupy získat viditelnost a uznání v rámci startupové 
komunity. To může být neocenitelné při získávání investorů, zákazníků a partnerů.
Práce v inovačním centru může startupům také pomoci udržet si motivaci. Cesta 
startupu může být někdy náročná a osamělá, ale práce v inovačním centru může pod-
nikatelům poskytnout komunitu, která chápe jejich problémy a mohou jim poskyt-
nout podporu a povzbuzení.
Přidejte se ke komunitě Strahov Startup Stadium and Sandbox. Strahov bude ideál-
ním místem pro podnikatele, kteří chtějí proměnit své nápady ve skutečnost. Tam, 
kde se dříve posilovalo tělo a zdravý duch, se díky renovaci budou posilovat mozek 
a možnosti nápadů. Určitě se nevytratí ani sport, ale reálné výkony budou monitoro-
vány a vylepšovány skrz technologie a inovace.
Pokud jste tedy začínající podnikatel nebo zkušený profesionál, sledujte proměnu Stra-
hov Startup Stadium and Sandbox a pojďme společně budovat budoucnost. Se správ-
nou podporou a zdroji neexistuje žádné omezení toho, čeho můžeme dosáhnout.  
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  Judita Hrubešová         archiv Jaroslava Vaníčka

KDYŽ JSOU INVESTICE 
V DOBRÝCH RUKOU
Investuje především bezpečně. Dává přednost dlouhodobé spolupráci, 
která funguje a kterou lze s každým dalším obchodem dále rozvíjet. Investor 
a majitel holdingu SPA-RE Jaroslav Vaníček je vizionář, o kterém ještě bude řeč.

Minule jste mi tvrdil, že počkáte, až všechny figur
ky spadnou, až se krize prožene všemi úrovněmi 
byznysu. Pak teprve nastoupíte do „investičního“ 
výtahu a vydáte se směrem vzhůru. Už jsme tedy 
na tom pomyslném dnu?
Co se týče byznysu, jsme už dokonce ve fázi, kdy 
ekonomika pomalu začíná nabírat dech. Pro inves-
tiční svět je to vynikající doba. Vláda zastropovala 
energie, následně došlo k jejich poklesu. To je velmi 
dobrý ukazatel toho, že krize nakonec nedosáhne 
tak velkého rozměru, jak by mohla. Atmosféra se 
uvolňuje a my se začínáme vézt na nové a pozitivní 
vlně ekonomiky. 

Co je dobré pro svět investic, nemusí být až tak 
dobré pro reálný život většiny lidí. Co se týče infla
ce, jsme už konečně za vrcholem?
Určitě ano. Vysoká inflace vznikla v souvislosti s náku-
pem ropy a plynu ze zahraničí. Ceny energií v Evropě 
ovlivnily zejména sankce Ruska. Pak se ale našly ná-
hradní zdroje energie a inflační vlna, která k nám přišla 
ze zahraničí, se s novými dealy pomalu uklidňuje. Jsou 
zde nové státy, které nám plyn budou i v budoucnu 
dovážet, což znamená, že inflace je uchopena a bude 
klesat. I když osobně si myslím, že se nějakou dobu 
bude držet výše, než je nutné, a to kvůli inflačnímu 
očekávání. 

Vyplatí se být spekulantem a ještě vyčkat? 
To je dobrá strategie. Zvláště v některých investicích to 
bude obrovská výhoda, což se týká například nemo-
vitostí. I když nás krize zasahuje, neznamená to, že 
nás zasahuje všechny ve stejnou chvíli stejně. Je proto 
dobré zaměřit se důsledně na to, jakou setrvačnost 
vůči krizi má daný ekonomický sektor. Pokud se bude-
me bavit o nemovitostech, tam se jedná o setrvačnost 
v horizontu jednoho až dvou let. 

Kdo před rokem předpokládal, že inflace dosáhne 18 procent a úrokové sazby 
budou na 7 procent, nemluvě o válce na Ukrajině. Jak se dá vůbec na ekono
mickou krizi připravit?
V roce 2009 jsem si krizí prošel, s tou druhou jsem se setkal s příchodem covidu, kdy 
se zastavil celý svět. Přišlo to nečekaně, intenzivně a velice rychle. Záhy se přidala 
energetická krize spojená s válkou na Ukrajině. Čelit se tomu dá pouze tak, že máte 
našetřeno a jste připraven na to, co krize přinese. V podstatě jsem na podobnou 
příležitost čekal zhruba pět let, během kterých jsem se připravoval. Využil jsem úderu 
první krize a koupil servis Auto Papoušek a historický dům v Kadani. Krize jsem tedy 
patřičně využil, a stejně tak je tomu i teď.

Už se něco rýsuje?
Mám teď celou řadu zcela nádherných příležitostí připravených uchopit, jen si 
uvolňuji ruce dotažením a ukončením investic minulých. Zároveň nabírám investiční 
kapitál. Pokud by se chtěl někdo přidat, může například prostřednictvím dluhopisů.

Máte na mysli nějakou konkrétní nabídku?
Na webu dluhopisy.cz je možné v tuto chvíli koupit dluhopisy společnosti Auto Pa-
poušek, a podílet se tak na jeho rozvoji.

Takže se teď autoservisu věnujete naplno?
80 procent mého času teď věnuji autoservisu a v 20 procentech se připravuji na to, co 
má přijít. Nejdříve je potřeba uvolnit si ruce. Proto se chystám vyladit investici do au-
toservisu, abych v budoucnu využil naplno jeho potenciálu. Konkrétně dovybavuji 
autoservis potřebnými přístroji, starám se o personální záležitosti, stabilizuji tým – rád 
bych totiž spolupracoval s profesionály, kteří odvádějí kvalitní práci. V neposlední 
řadě domlouvám dodavatelská a zákaznická partnerství, která stojí za to dlouhodobě 
udržovat. 

Které signály teď jako investor sledujete?
Pro mne bylo zásadní, že Poslanecká sněmovna rozhodla o zdanění nestandardních 
zisků komerčních bank. To je impuls k tomu, aby banky opět začaly půjčovat lidem 
a neukládaly své peníze do ČNB bez zdanění. Peníze zase půjdou lidem, což do roku 
2023 představuje velmi pozitivní ekonomický nádech. Sleduji také největší inzertní 
portál s realitami, kde je v současnosti něco přes 90 tisíc inzerátů. Za covidu, kdy trh 
velmi rychle rostl, tam bylo zhruba 60 tisíc inzerátů. To znamená, že nabídka vzrost-
la skoro o 50 procent, což je skvělé. Nicméně si dovolím nesouhlasit s médii, která 
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JAROSLAV VANÍČEK
„Své investice si hýčkám, pečuji o ně, dodávám jim třpyt a lesk,” 
říká investor Jaroslav Vaniček. Dlouhodobě se pohybuje v oblasti 
nemovitostí, automotive a energetiky. Je majitelem holdingu 
SPA-RE, jehož součástí je také servis Auto Papoušek, stavební 
a účetní firma, ale i správní a realitní servis. Jako investor pomáhá 
ostatním s budováním úspěšných firem. Svého podnikatelského 
ducha nezapře. Už v 21 letech vlastnil 5 bytů, které pronajímal. 
Ví, co znamená pád. Ví, co znamená vrátit se zpět na výsluní. V roce 
2008, kdy začala velká krize, přišel vlivem okolností o stavební 
firmu, do které investoval všechny své úspory. Pokud se chcete 
o Jaroslavu Vaníčkovi dozvědět více, sledujte jeho webové stránky 
vanicek.one a profil na LinkedIn.

trvají rok, dva roky, protože se čeká, až uzrají. Jindy je 
zase potřeba jednat rychle a já jsem schopen jednat 
důsledně i za 15 minut. Domluvíme se, plácneme si 
a jde se realizovat.

Tomu nevěřím. Vždyť za čtvrt hodiny není možné 
ani přečíst si smlouvu. 
Hovořím o případech, kdy se jedná o obchod, inves-
tici nebo partnerství, která jsou nám oběma dlouho 
dopředu známa. Víme o sobě, jen zde nebyla touha 
nebo důvod se spojit a obchod realizovat. Jakmile ten 
důvod přijde, je pak možné reagovat velice rychle. Ale 
je potřeba o sobě vědět už dopředu.  

Kolik obchodních partnerů v současnosti máte?
V tuto chvíli se mnou úzce spolupracuje více než deset 
významnějších investorů, se kterými se osobně stýkám. 
Pak jsou tu další neméně důležití partneři, se kterými 
není třeba se tak často vídat. Těch je několik desítek. 

V čem je váš přístup investora výjimečný?
Já investice opravdu spravuji. Mám jich sice menší 
množství, ale osobně se o ně starám. A co je nejdůle-
žitější – nikdy nedávám peníze investorů cizím lidem, 
nepřenáším rizika, beru kapitál, investuji a hlídám. 

Tedy investor s konzervativním přístupem a sty
lem?
Extrémně konzervativním. Jsou to pouze fyzické věci – 
na hever si můžete sáhnout a přikurtovat ho k zemi, 
nemovitost stojí na pevných betonových základech – 
nic z toho nikdo neodnese. I když komunistům v Mostě 
se podařilo přestěhovat celý kostel. Jde o věci stabil-
ní, věci trvalé hodnoty, uchopitelné a zcela fyzické. 
Nakupuji je pod cenou, upgraduji je na maximum svého 
potenciálu, a tím zvyšuji jejich zhodnocení. O své inves-
tice se starám, chci, aby dlouhodobě fungovaly.

Podle čeho si vybíráte své investiční partnery?
Musí být v klidu a musí mne nechat pracovat. To je 
pro mne asi nejpodstatnější. Pokud spolu děláme 
obchod, bavíme se o obchodu, který dělám a řídím já. 
A takhle to musí zůstat, protože já nemohu zodpovídat 
za investice, které si vymyslí někdo jiný. Výsledky mohu 
garantovat pouze v případě, že nejsem omezovaný 
ve výkonu funkce.

Říkáte svým obchodním partnerům vždy pravdu?
Na tom je to celé založené. 

I když přijdou s nápadem, který je naprosto ne
uchopitelný?
Ano. S některými investory jsem se i pohádal. Pro 
některé to byl důvod odejít, a pro jiné naopak zinten-
zivnit spolupráci. Důvěra je základní kámen jakékoliv 
spolupráce s mými partnery. A musím říci, že mám 
na kvalitní důvěryhodné partnery opravdu štěstí.  

informují o tom, že trh s nemovitostmi je na bodu mrazu. V osmiletém rostoucím trhu 
před vypuknutím pandemie koronaviru inzerce obsahovala něco přes 90 tisíc nabídek. 
Takže o zamrznutí nemůže být řeč, čísly se pohybujeme na rostoucím realitním trhu. 
Můj střednědobý investiční plán tedy bude stát zejména na nákupu reziden čních 
nemovitostí. 

Jak dlouho obvykle trvá domluvit obchod? 
Já jsem zvyklý reagovat velice rychle, pokud to stojí za to. Jsem schopen domluvit 
se na obchodu i za 15 minut. To, že jsem schopný se domluvit na obchodu za čtvrt 
hodiny, ale neznamená, že většina obchodů čtvrt hodiny trvá. Jsou obchody, které 
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Stavební firmy řeší nemalý problém. Při bouracích pracích se potřebují zbavit 
stavebního odpadu. Zatímco o zbytky betonů je na trhu relativně zájem, 
protože poslouží jako suroviny pro další výrobu, cihlová drť většinou končí jako 
nevyužitelný odpad na skládkách. Jenže to už brzy kvůli legislativě na ochranu 
životního prostředí nebude možné.

ČESKÉ PLUS PRO ZELENÉ 
STAVEBNICTVÍ

  Daniel Mrázek      
   archiv VPMI, Daniel Mrázek 
a Shutterstock.com O dosud málo chtěný materiál teď projevuje zájem nadějný český startup. „To-

hle je z více než poloviny vyrobené z cihlové drti.“ Pavel Wenig, jednatel Vý-
zkumného pracoviště materiálového inženýrství, mi ukazuje drobnou černou 

kostku. „Ostatně celé je to vyrobené z odpadu,“ pokračuje. Zatím probíhá vývoj, ale 
jednou by se materiál, ze kterého je kostka vyrobená, mohl používat místo dnešních 
pálených cihel. Dosavadní výsledky testování mluví slibně.
Ačkoliv název vyvolává dojem vědecké instituce, Výzkumné pracoviště materiálové-
ho inženýrství, zkráceně VPMI, je startupem, tedy soukromou firmou. Úzce ale spo-
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lupracuje s Ústavem anorganické chemie Akademie věd České republiky. A jak název 
napovídá, specializuje se na vývoj nových materiálů. Hodně teď sází na beton vyro-
bený bez cementu. „Technologii mají na svědomí kolegové z Akademie věd, kteří nás 
přivzali do projektu. Jedná se o technologii využití odpadních průmyslových surovin. 
Cílem je vrátit odpadní suroviny zpátky do oběhu,“ představuje Wenig. Přiznávám, 
že beton bez cementu mi zní jako chléb bez mouky. „Cement je pojivem stavebního 
materiálu. My ho nahrazujeme jiným typem pojiva. Proto může vzniknout beton bez 
cementu,“ přidává se Karel Eminger, který má ve VPMI na starosti vědu a vývoj.

Razantní snížení uhlíkové stopy
Výroba cementu patří mezi největší emitenty skleníkových plynů. Uvádí se, že 
produkce jedné tuny cementu vypustí do atmosféry tunu oxidu uhličitého. To je asi 
tolik, kolik je osobní uhlíková stopa při letu z Prahy do Jakarty. Betony z VPMI svou 
uhlíkovou stopu dokážou oproti klasickým betonům snížit až o sto procent, tedy ji 
kompletně smazat. „V našem stavebním pojivu je většinou odpadní materiál, který 
má svou uhlíkovou stopu už za sebou. Až na malé výjimky nepoužíváme kvalifikované 
suroviny,“ objasňuje Pavel Wenig.
Pokud se někdo pochybovačně ušklíbne, že stoprocentnímu snížení uhlíkové stopy 
nevěří, upozorníme na „marketingové“ slůvko „až“. Karel Eminger upozorňuje, že zále-
ží na tom, co od výrobku očekáváme: „Při použití odpadních materiálů, plně nahrazu-
jících cement, se skutečně bavíme o stoprocentním snížení uhlíkové stopy, zatímco 
u našich betonů s vysokou pevností je to kolem šedesáti procent oproti srovnatelným 
produktům z cementu.“
Když už je řeč o pevnosti, měli bychom zmínit ještě další zajímavou vlastnost. „Beto-
ny, které vyrobíte z portlandského cementu, mají nějaký pevnostní náběh. Ten potom 
setrvává dál a už se pevnost nezvětšuje. U našich ekobetonů pevnost stále roste. 
V tom vidíme výhodu. Betony z portlandského cementu po čase začnou degradovat, 
naše betony jsou s časem naopak stále pevnější,“ prozrazuje technik procesu Petr Pilc.

Na počátku byla radioaktivita
Ekologické betony jsou v podstatě až „druhosledovým“ produktem VPMI. Což ale 
samozřejmě nemíníme nijak pejorativně. Naopak to svědčí o schopnosti přípravu 
jednoho produktu přetavit ve vývoj něčeho dalšího. Počátky činnosti výzkumného 
startupu sahají k přípravě materiálů stínících radioaktivitu. „Kdysi jsme se podíleli 

na přípravě projektu řešeného na Ministerstvu průmy-
slu a obchodu, který vytvářel stanoviště, které by bylo 
balisticky a radiačně odolné vůči vnějším zásahům. 
S kolegou jsme začali uvažovat o tom, že problém 
radiačního stínění pronikavé radiace je větší, než se 
původně uvažovalo v rámci řešení zmíněného projektu. 
Tak jsme se mu začali věnovat podrobněji. Zajímalo 
nás, jaké druhy stínění je nezbytné použít, aby to bylo 
účinné a dostatečně to chránilo živou sílu. V první fázi 
se ukázalo, že hlavním problémem je stínění neutronů 
ze spektra tepelného záření. Takže jsme se zaměřili 
na řešení stínicího materiálu, který bude schopen stínit 
tepelné (tzv. pomalé) neutrony. Postupně jsme zjistili, 
že nestačí stínit jen tepelné neutrony, ale že je potřeba 
vyvinout i materiály pro moderaci (zpomalení) rychlých 
neutronů a úroveň tepelného záření, jehož absorbci 
jsme měli již vyřešenu. Současně se ukázalo, že se při 
absorbci tepelných neutronů objevuje další problém, 
a to sekundární gama záření. Takže bylo nutno řešit 
další materiály, které zachytí ještě gama záření,“ 
vzpomíná Karel Eminger na počátky projektu Anorgan 
v roce 2014.
Podařilo se. Výzkumníci úspěšně zjistili, které suroviny, 
v jakém množství a jakým způsobem použít, a tak dnes 
už jsou s laboratorním výzkumem hotovi. „Vypracovali 
jsme technologie laboratorní výroby vzorků, které byly 
podrobeny experimentálnímu měření. Ukazuje se, že 
naše materiály jsou efektivnější než dosavadní stínicí 
materiály z polyetylenu. Navíc jsou nehořlavé a zejmé-
na jsou ekologické. Neutronové záření je nedegraduje 
a po použití je lze bez problémů zlikvidovat. Tím se liší 
od současných materiálů, ve kterých vznikají radionuk-
lidy, to znamená, že září, a je potřeba s nimi zacházet 
jako s radioaktivním odpadem,“ přibližuje Eminger.
Přesné složení závisí od zamýšleného využití. V prin-
cipu ale jde o pevný, porézní, nehořlavý a ve vodě 

Petr Pilc, Karel 
Eminger a Pavel 
Wenig u vzorků 
svých materiálů
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i finanční náklady na výrobu,“ vyzdvihuje Karel Eminger. Protože materiály dosud vzni-
kaly jen v malém množství v laboratorních podmínkách, v současné chvíli probíhají 
přípravy na ověření technologií pro výrobu ve větších objemech.

Spokojeni budou všichni
Vraťme se ale k ekologickým betonům. Ačkoli to na první pohled nevypadá, s pří-
pravou stínicích materiálů mají podle Karla Emingera hodně společného: „Při vývoji 
stínicích materiálů jsme objevili princip, že existuje matrice, do které přidáváme prv-
ky, díky kterým můžeme záření stínit, moderovat nebo zachycovat. Tento princip – 
matrice a přidání prvků – jsme použili v projektu Betonext. Cement jsme nahradili 
vhodnou anorganickou matricí, kterou jsme aktivovali, a dosáhli jsme tak vlastností 
srovnatelných s použitím cementu.“
Už jsme zmínili, že ekologické betony se vyrábí z odpadu. Nejenže je to ekologické, 
ale podle technika procesu Petra Pilce také oboustranně výhodné. VPMI má surovi-
ny, producenti odpadu mají po starostech: „Legislativa, jak evropská, tak národní, se 
neustále zpřísňuje. To znamená, že producenti odpadu a sutí jsou čím dál více hnáni 
do situace, že už jim legislativa neumožňuje odpady ukládat. Tím vznikl tlak na to, 
aby se tyto odpady zpracovávaly. Zároveň orgány státní ani místní správy už nejsou 
ochotny povolovat nové lomy na štěrk nebo vápenec, čímž tyto materiály z trhu po-
stupně zmizí. Klasické stavebnictví – tak, jak ho známe – musí doznat změny, protože 
jednoho dne cement mít nebudeme. Proto musíme intenzivně hledat způsoby, čím 
cement nahradit.“
Výzkumníky z VPMI zajímají všechny odpady – stavební i průmyslové. Chybí snad jen 
odpad komunální, který nalézá uplatnění v jiných oborech. „Věříme, že dokážeme 
využít veškerý průmyslový odpad. Akorát se to musí dostatečně podrobit zkoumá-
ní. Betonext v současnosti využívá tři ověřené technologie a na další dvě sháníme 
dotace a investory,“ uvádí Pavel Wenig a vrací se k cihelné drti zmíněné v úvodu: 
„Ta nás teď zajímá nejvíce. Snažíme se využít cihelné odpadní drti v různých kvalitách 
a do oběhu je vrátit v podobě bezvýpalové cihly.“ V cihelné odpadní drti nejsou jen 
samotné cihly, ale také zbytky omítek, betonů malt. „Betonová drť z bouracích prací 
mizí rychle, ale cihelná drť tam zůstává, o ni velký zájem není. A o to víc zajímá nás. 
Chceme najít využití pro materiály, které nikdo jiný nechce,“ dodává Pavel Wenig. 
Očekává, že vyvíjené produkty budou mít podobné vlastnosti, a tedy i podobné 

V NAŠEM STAVEBNÍM POJIVU JE 
VĚTŠINOU ODPADNÍ MATERIÁL, 
KTERÝ MÁ SVOU UHLÍKOVOU STOPU 
UŽ ZA SEBOU. AŽ NA MALÉ VÝJIMKY 
NEPOUŽÍVÁME KVALIFIKOVANÉ 
SUROVINY.
Pavel Wenig

nerozpustný materiál, s měrnou hustotou cca 1,2 g/cm3, 
teplotně stabilní do 1 000 °C, v prostředí ionizující-
ho záření nedegradující. Jeho polovrstva pro stínění 
pronikavé radiace ve spektru tepelného záření je cca 
6 mm a při střední hodnotě bóru vykazuje o 50 % vyšší 
účinnost stínění pronikavé radiace než u používaných 
materiálů (dříve Atabor nebo nyní Neutronstop). Vý-
znamných výsledků celkového stínění je dosahováno 
u energií pronikavého záření nad 10 MeV. Tvar koneč-
ného výrobku závisí od uvažovaného konstrukčního 
použití, mohou to být deska, cihla, tvárnice, možné 
jsou i lité výrobky s oblými tvary.
Podle inženýra Emingera materiál najde využití ve sta-
cionárních i mobilních konstrukcích, kde je zapotřebí 
stínit ionizující záření: „Díky své nehořlavosti by byl 
náš materiál velmi vhodný pro plazmové reaktory, 
při jejichž provozu se předpokládá v jejich okolí silný 
tok rychlých neutronů. Hodí se i do malých modulár-
ních reaktorů. V nich dosahujeme daleko příznivějších 
polotlouštěk stínění, než které se dnes používají. Pro 
současné stínění se používá většinou polyetylen, který 
je ale hořlavý, a proto se k němu musí přidat betonová 
ochrana. Tím ještě výrazněji narůstá tloušťka stínění, 
a tedy i hmotnost.“ Významnou možností je uplat-
nění v mobilních úložištích radioaktivních odpadů 
nízké intenzity, například na platformě kontejnerů pro 
zdravotnická a další zařízení. Ve zdravotnictví poslouží 
i k ochraně personálu pracujícího s radioaktivním mate-
riálem. A velmi vhod přijde i při případných jaderných 
haváriích. „Výroba je velice jednoduchá, není k ní potře-
ba žádná složitá technologie ani vysoce kvalifikovaný 
personál. Naše materiály vyrobíte přímo na místě 
za použití velmi jednoduchých nástrojů. S návodem 
v ruce to zvládne každý. Samozřejmě s tím klesají 

Jedním z možných využití 
ekologických betonů z odpadu 

je zahradní architektura, jako 
třeba psí patník
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využití, jako klasické cihly. „Dokonce si myslíme, že by 
se z nich daly dělat i různé zahradní prvky. Možná by 
se z toho dala dělat i maltová směs. To všechno bude 
předmětem našeho zkoumání,“ pokračuje. Stovky nebo 
spíše tisíce vzorků tak projdou mechanicko-fyzikálními 
testy, dále testy, které prokážou, jak se materiály cho-
vají v čase, výzkumníky bude zajímat i to, jak produkty 
z cihelné drti fungují s ostatními stavebními hmotami.
Cihelná drť ale není jediným obecně nechtěným mate-
riálem, o který VPMI naopak stojí. Pavel Wenig ukazuje 
dvě betonové homole, jednu světle šedou, druhou tma-
vě béžovou: „Rozdíl je jenom v použitém písku. Světlejší 
je obyčejný písek z pískoven v Polabí, ten okrový je ze 
Slánské pánve a obsahuje více železa. Pro stavebnic-
tví se moc nehodí, ale zdá se, že s naším stavebním 
pojivem si rozumí dobře, takže díky nám by se mohl 
ve stavebnictví na některé druhy aplikací používat.“
Na stolku před sebou vidíme hodně vzorků. Na prv-
ní pohled se liší barvou, kdybychom je ale zkoumali 
podrobněji, zjistíme, že rozdíl je i v množství použitého 
odpadního materiálu, v jeho druhu a také v pevnosti. 
Kostky s nižším obsahem odpadu jsou obecně pevnější 
než ty, které obsahují odpadu více. Ve výsledku tak 
jsou některé vzorky křehčí než klasický beton z ce-
mentu, jiné jsou srovnatelné a některé co do pevnosti 
klasický beton předčí. Využití ale mohou najít všechny 
druhy. Když ne ve stavebnictví, tak jako okrasa zahrad 
a parků. „Také je zajímavé sledovat, jak se materiály 
chovají vůči solím. Ukazuje se, že naše ekobetony jsou 
v tomto směru odolnější než betony z portlandského 
cementu. Těch sledovaných hledisek je ale více. Určitě 
netvrdíme, že portlandský cement nahradíme stopro-
centně. Jeho vlastnosti jsou trochu jiné. Ale alespoň 
v některých aplikacích ho adekvátně nahradit doká-

žeme,“ věří Pavel Wenig. Z ekobetonů podle něj půjdou vyrobit lavičky, obrubníky, 
odpadkové koše či atrakce na dětských hřištích atd.
V pokročilejším stadiu vývoje než betonové směsi jsou ve VPMI směsi maltové. I ty 
se připravují z odpadu a mají jednu velmi zajímavou a zvlášť důležitou vlastnost. 
Nevytváří výkvěty, tedy nežádoucí bílé skvrny, „mapy“, na stěnách, kterým se musí 
předcházet složitými stavebními postupy. „Mohou se použít jako malty zdící nebo 
omítkové. Dokonce by se daly použít jako malty štukové a po dotažení technolo-
gie snad dosáhneme vzhledu mramoru. Od laboratorní technologie jsme už přešli 
ke čtvrtvýrobě a nechali jsme provést zkoušky v Technickém a zkušebním ústavu 
stavebním. Výkvěty malt jsou dost velkým problémem. Řeší se to většinou omývá-
ním stěn. Vápno, které se tam dostává z cementu, se smyje. To ale narušuje povrch 
a vzhled stěny se ničí. To s naší směsí odpadá. Zejména to ocení restaurátoři památek, 
případně tvůrci freskové výzdoby. Pokud použijete klasickou vápennou směs a nama-
lujete na ni obraz, tak po čase ho výkvěty zničí,“ říká Karel Eminger.

Najde se investor?
Výzkumné pracoviště materiálového inženýrství není jedinou firmou vyvíjející ekolo-
gické stavební materiály. Jednatel Pavel Wenig ale věří, že produkty jeho společnosti 
dokážou v konkurenci uspět: „Většina nových technologií ve stavebnictví, které spoří 
CO2, je založena na tom, že do cementového pojiva dají např. stavební betonovou 
drť. Někteří odvážnější dokážou nahradit až deset procent cementu. Od toho odvíjejí 
svou úsporu uhlíkové stopy. My ale spoříme skleníkové plyny při výrobě portlandské-
ho cementu. Jak jsme řekli, ty spoříme až ze sta procent. Naše materiály není třeba 
vypalovat. Tomu se při výrobě portlandského cementu nevyhnete.“ Produkty z VPMI 
jsou zkrátka výrazně ekologičtější než jiné výrobky se sníženou uhlíkovou stopou.
A jestli se materiály, vyvinuté na VPMI, dostanou na trh? To záleží i na tom, jestli se 
najde vhodný komerční partner, investor. „Silný partner se zájmem o životní prostředí 
a nové technologie by byl přínosem a mohli bychom díky němu výrazně urychlit naši 
cestu na trh,“ je přesvědčen jednatel Pavel Wenig. Rád by proto oslovil například vý-
robce zahradní architektury, výrobce umělého kamene, ale také producenty odpad-
ních materiálů, kteří by tak ušetřili náklady na likvidaci a uložení odpadu. Výrobní linka 
by navíc mohla vzniknout přímo v místě vzniku odpadu, čímž se ušetří jak náklady 
na dopravu, tak emise s dopravou spojené. Další plus pro ekologii.  

Výkvěty malt jsou 
velmi vážným 
problémem. Produkty 
z VPMI mohou tento 
problém vyřešit
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Přes čtyři stovky odborníků a nadšenců do nejnovějších technologií sdružuje 
skupina Principal Group. Už dvacet let pomáhá firmám a institucím nejen v ni-
čem nezaostat, ale naopak udávat směr a sledovat nejnovější trendy v daném 

segmentu. Zákazníci leckdy využívají starší technologie, a tak nevyužívají potenciál 
nových systémů, které jim mohou zefektivnit činnost a zvýšit konkurenceschopnost 
na trhu. 
„Jsme tady jak pro velké společnosti, jako jsou banky, utility nebo telekomunikační 
operátoři, tak pro státní správu, která se v posledních letech intenzivně digitalizuje. 
Máme ale i zákazníky z řad startupů. Dodáváme komplexní řešení a specializované 
IT služby, zajišťujeme outsourcing vývoje, podpory a celého IT jak onsite, tak formou 
nearshore centra. Vybudovali jsme vlastní síť IT specialistů, zajišťujeme kvalifikované 
odborníky a nabízíme nejrychlejší způsob, jak získat zkušený tým pro zákaznické pro-
jekty,“ představuje společnost Principal její generální ředitel a zakladatel Miloš Tkáčik. 
„V roce 2003 jsme vznikli jako malá firma dodávající několik lidí na bodyshop. Dnes 
jsme systémovým integrátorem, softwarehousem i konzultační firmou. Máme zázemí 
v Evropě, USA i Kanadě. To stálo nemalé úsilí, vyzkoušení několika slepých uliček 
a potřebu kontinuálně firmu posouvat, nejen z pohledu čísel, ale hlavně kompetencí, 
myšlení, profilace,“ pokračuje Tkáčik.
To by se samozřejmě neobešlo bez lidí. „Snažíme se, aby naši pracovníci měli patřičný 
rozvoj, takže investujeme do vzdělávání. Naši kolegové nám také pomáhají mapo-
vat trendy, přinášet relevantní informace z trhu, získávat zpětnou vazbu od klientů, 
abychom věděli, kam naši firmu směřovat,“ přidává se manažer marketingu Zdeněk 
Culek. Věří, že každý jednotlivec je nezastupitelným dílkem do mozaiky úspěchu 
firmy: „Jsme otevřeni novým nápadům a projektům, které se zrodí v hlavách našich 
pracovníků, a proto jsme založili tzv. Principal inkubátor, kde podporujeme lidi v jejich 
podnikavosti a rozvíjíme jejich nápady. Vytváříme tak prostředí, které pomáhá nastar-
tovat inovace a podporuje růst startupů.“

Být mezi stovkou nejlepších? To je málo!
Že vedení společnosti zvolilo správný směr, dokazuje fakt, že Principal se v loňském 
roce zařadil mezi stovku nejlepších ICT společností u nás. Vyplývá to z výsledků pres-

tižní ankety, která mapuje trh technologických firem 
v České republice. Každoročně ji organizuje vydavatel-
ství IDG a česko-anglickou publikaci připravuje redakce 
časopisu CIO Business World. Na vavřínech ale Miloš 
Tkáčik neusíná: „Několik let zpátky jsme měli možnost 
uspokojit se, zpomalit, najít si svoje teplé místo na trhu 
a tam zůstat. To ale není úplně můj styl, takže jsem 
zvolil opačnou cestu. Top 100 zdaleka není splněný cíl, 
z lokálně vlastněných IT firem jsme už v top 10, možná 
top 5,“ věří. 
A Zdeněk Culek doplňuje: „Máme špičkové konzul-
tanty, kteří přicházejí s nápady, jak klientům pomoci 
v jejich podnikatelských záměrech. Díky šíři našeho 
portfolia a s využitím partnerských řešení jsme schop-
ni jako systémový integrátor nabídnout opravdu 
komplexní služby a řešení. Snažíme se také vyplňovat 
tržní mezery a přizpůsobovat naše portfolio potřebám 
trhu.“ 
Velkou výzvou současnosti je digitální transformace, 
a to jak v komerčním, tak státním sektoru. Měla by 
zajistit komunikaci mezi vládou, veřejnými i soukro-
mými institucemi a občany pomocí informačních 
systémů. „V praxi to znamená, že agendu, která se 
často roky řešila manuálně, musíme převést do on-
line světa. Náš tým konzultantů je schopen pomoci 
s nastavením procesů a výběrem vhodných nástrojů 
pro vytvoření digitálního pracoviště, kde hodně 
využíváme Microsoft cloud platformy a sady nástrojů 
Microsoft 365. Pomocí no-code a low-code platforem 
zjednodušujeme práci s digitálními nástroji a zrych-
lujeme vývoj interních aplikací,“ přibližuje generální 
ředitel.

Vývoj technologií, softwarů, aplikací a různých počítačových systémů se nedá 
zastavit. Pro řadu firem a společností je čím dál obtížnější vlastními silami udržet 
krok s dobou. To ale nemusí být sebemenší problém. Stačí mít dobrého partnera.

BÝT KROK  
PŘED BUDOUCNOSTÍ

  Daniel Mrázek       Jakub Hněvkovský
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Už to není sci-fi
Největší zájem společnost Principal pozoruje o externí 
dodávky vývoje a testování, což je pro zákazníka často 
levnější i flexibilnější než nábor programátorů do inter-
ních týmů na pracovní poměr. Vývojáři se nezaleknou 
ani nečekaných výzev. „V neposlední řadě nás čím dál 
častěji oslovují zákazníci i v oblastech, ve kterých jsme 
se historicky neprofilovali – například jedna z bank nás 
poptala na poradenství při výběru nového core ban-
king systému. Vyhráli jsme a teď řešíme obdobnou akci 
pro další banku,“ pochvaluje si Tkáčik.
Přestože Principal není vyloženě produktovou firmou, 
má na svém kontě několik zajímavých aplikací. Ještě 
nedávno bychom jejich využití očekávali jen ve sci-fi 
románech. Například ActiVeRsum. Jde o rehabilitační 
hru ve virtuální realitě, která osobám s handicapem 
či jiným znevýhodněním nabízí možnost rehabilitace 
v domácím prostředí zábavnou formou. Zaměřuje se 
na úzké propojení herní zábavy s klasickou rehabilita-
cí. Využívá pozitivní vliv virtuální reality na psychický 
i fyzický stav rehabilitovaných osob, a tím podporuje 
soběstačnost klientů v běžném životě. Hra vzniká 
ve spolupráci s Centrem Paraple, které pomáhá lidem 
s míšní lézí a jejich rodinám. „S klienty Centra Paraple již 
probíhá funkční testování hry. Další spolupráci v tomto 
ohledu chceme navázat s centry pečujícími o seniory, 
kteří by si virtuální realitu mohli také vyzkoušet a po-
mocí ní se zaktivizovat. Toto řešení je unikátní a věřím, 
že o něm trh ještě uslyší,“ nepochybuje Culek. 
Zajímavé počiny má Principal také na poli telemedicíny. 
Zvyšuje efektivitu zdravotnických provozů, sbírá data 
o vitálních funkcích pacienta a o parametrech prostře-

dí, umožňuje zavést nové služby pro poskytování zdravotní péče a ulehčuje digita-
lizaci zdravotnických systémů. „Máme například univerzální řešení pro nemocnice, 
kde typicky dokážeme monitorovat pacienty ve všech oblastech, na které má věda 
k dispozici senzory. Dají se k tomu využít chytré hodinky nebo náramky, případně 
speciální IoT senzory. Pomáháme i pacientům s Alzheimerovou nemocí v domácí péči 
nebo v domě s pečovatelskou službou. A teď dokončujeme specializované řešení 
pro těhotné s rizikem preeklampsie,“ vypočítává Tkáčik. Preeklampsie je dnes jedním 
z nejzávažnějších stavů, který postihuje až deset procent těhotných žen. Projevuje se 
nezvladatelnými změnami krevního tlaku, které mohou vést k předčasnému porodu. 
Vyvíjená platforma umožní vzdálené měření krevního tlaku, hlášení symptomů pre-
eklampsie a sdílení dalších informací s ošetřujícím lékařem. S vyhodnocením sympto-
mů lékaři pomůže umělá inteligence. 
Miloš Tkáčik je však nejvíce hrdý na PCRF. Ačkoliv zkratka málokomu co řekne a téměř 
nikdo ani neví, že tento produkt existuje, využívá ho dnes každý zákazník jedno-
ho českého a slovenského mobilního operátora. „Znamená to Policy and Charging 
Rules Function, což je platforma pro mobilní operátory, která umožňuje poskytování 
mobilních dat ve 4G i 5G, nastavování datového limitu a počítání dat v roamingu. Bez 
této služby si dnes prakticky nezavoláte a já mám radost, že naše řešení už šest let 
poskytujeme operátorovi v Česku i na Slovensku.“

Sdílení zkušeností
Principal se rád o své know-how a zkušenosti podělí, a proto podporuje i vznikající 
startupy. Například do nich vstupuje jako podílový vlastník a nabízí své know-how. Je 
to výhodné pro všechny strany. Startupy získají přístup ke svým potenciálním zákaz-
níkům, Principal pak ještě více rozšíří své portfolio služeb. 
A jaké má společnost plány dále? „Aktuálně se snažíme co nejvíc etablovat v USA 
a Kanadě, kde už máme pobočky a dobře nakročeno na největší relevantní IT trh 
na světě. Pokračujeme v rozvoji byznysu i zázemí na Slovensku, kde chceme dosáh-
nout podobně silné pozice na trhu, jako máme v Česku. Daří se nám získávat i projek-
ty jinde v EU, například v Německu, a chceme tam vytvořit prostor pro další projekty 
a získání nových zákazníků,“ vyhlíží budoucnost Miloš Tkáčik.  

Miloš Tkáčik  
a Zdeněk Culek
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JARNÍ SEZONA V PVA EXPO PRAHA NABÍZÍ 
VELETRHY PRO REKLAMNÍ OBORY I BYDLENÍ

SEZONA PLNÁ LÁKADEL
Výstavní areál PVA Expo Praha 
v Letňanech je českým srdcem nejen 
veletržního oboru. Za více než dvacet 
let existence se stal nejmodernějším 
a největším veletržním komplexem 
v Praze, který je místem 
mezinárodního významu a zázemím 
pro konání klíčových událostí. 
Již na jaře se na výstavišti konaly 
zásadní akce, například výstava 
obytných automobilů a karavanů 
FOR CARAVAN, veletrhy cestovního 
ruchu a regionální turistiky HOLIDAY 
WORLD & REGION WORLD, rybářský 
veletrh FOR FISHING nebo výstava 
motocyklů, čtyřkolek a příslušenství 
MOTOCYKL PRAHA.

  Lucie Bártová        archiv ABF

Architekti, projektanti, dodavatelé, investoři, 
developeři nebo výrobci stavebních materiá-
lů – u nich je počátek legendy výstaviště PVA 

Expo Praha, když se půl roku po sametové revoluci 
začala psát historie dnes nejvýznamnějšího stavebního 
veletrhu FOR ARCH. Středoevropská událost oboru ne-
vystačila s původními prostory a dala impuls k položení 
základního kamene areálu v Letňanech. V září 1998 se 
poprvé otevřely brány PVA Expo Praha. 

Jediný multifunkční areál Prahy
Prostory výstaviště svou strategickou polohou a do-
pravní dostupností nabízejí komfort pro vystavovatele 
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i návštěvníky a dokáží v sedmi multifunkčních halách 
zabezpečit podmínky pro jakýkoliv rozsah a typ akce. 
Před covidovou pandemií hostilo výstaviště 116 akcí, 
kterých se zúčastnil až milion návštěvníků. Nabízí 
hrubou výstavní plochu 105 000 m2 a plochu téměř 
40 000 m2 v moderních ocelových halách. Letos zaháji-
lo PVA Expo Praha provoz také v nové hale, která byla 
vybudována nejen pro veletržní akce, ale např. pro kon-
certy, konference, valné hromady, semináře, fashion 
shows či pro natáčení filmových produkcí.
Letňanský areál je často místem pro prezentace 
klíčových produktů. Například veletrh čisté mobility 
e-Salon představil letos Česku v národní premiéře vozy 
světových značek jako Volkswagen, Renault, Citroën 
nebo Hyundai. Technologické novinky v PVA Expo 
Praha každoročně představují také společnosti z oborů 
gastronomie, bydlení, designu, sportu, videoher či 
interaktivní zábavy. Díky zázemí, které areál dokáže 
poskytnout, se staly Letňany dějištěm kulturních akcí 
evropského významu. S jeho podporou se představily 
kapely Muse, Metallica, Rolling Stones, Rammstein 
nebo zpěvák Ed Sheeran. 

Jaro plné klíčových událostí
Již během ledna odstartovala v PVA Expo Praha jarní 
veletržní sezona. Pod taktovkou organizátora, společ-
nosti ABF, se zde v jejím průběhu uskuteční desítky 
klíčových akcí pro rozmanitá odvětví. Velkému zájmu 
odborné i široké veřejnosti se těšily již uskutečněné 
události, například veletrh dekorací, bytových a ku-
chyňských doplňků a dárkového zboží FOR DECOR 
& HOME, veletržní souběh nízkoenergetického bydlení 
FOR PASIV, FOR WOOD A FOR THERM, který nabídl nej-
více produktů, novinek i poradců pro úsporné bydlení 
na jednom místě, nebo populární rybářský veletrh FOR 
FISHING.
Velkou premiérou byla pro Prahu výstava MOTOCYKL 
PRAHA, kterou slavnostně zahájil prezident republiky 
Petr Pavel. Její oborové členění nabídlo motocykly, 
skútry, čtyřkolky, sportovní a závodní motocykly, 
přípojná vozidla k motocyklům, díly a příslušenství, do-
plňky a výstroj nebo technologie pro provoz a opravy. 
„Souběžně s touto událostí proběhla akce Bohemian 
Custom Motorcycles. Ta se přesunula z Liberce do Pra-

hy, kde veřejnosti představila stavby a přestavby motorek od špičkových stavitelů 
z tuzemska i zahraničí,“ řekl generální ředitel ABF Martin František Přívětivý. 
Na své si v Letňanech na jaře přišli také odborníci na oblast cestovního ruchu a tu-
zemské turistiky, ale i milovníci cestování z řad široké veřejnosti. Veletrhy HOLIDAY 
WORLD & REGION WORLD uvedly novinky a trendy oboru pro milovníky exotiky 
i regionální turistiky, profesionálové i široká veřejnost se mohli zúčastnit konferencí, 
setkání s cestovateli i zajímavých workshopů. Již počtrnácté se v PVA Expo Praha 
uskutečnila také výstava obytných automobilů a karavanů FOR CARAVAN probíhající 
souběžně s výstavou lodí a vodních sportů FOR BOAT. 

Pro bydlení i profesionály z reklamy
Veletržní sezona v PVA Expo Praha tím však nekončí, návštěvníkům nabídne ještě na-
příklad největší souběh veletrhů bydlení, interiérového designu a bytové či zahradní 
architektury s tradičním přehledem novinek a trendů pro proměny domovů a zahrad. 
Veletržní trojlístek FOR INTERIOR, FOR GARDEN a DESIGN SHAKER se koná ve dnech 
30. března až 2. dubna. Již 15. dubna se také v Letňanech koná prodejní výstava mo-
delářské a kreativní tvorby FOR MODEL & CREATIVE, v termínu 13. až 16. dubna zase 
veletrh chovatelských potřeb pro domácí zvířata FOR PETS. Profesionálové z oborů 
reklamy, polygrafie, obalů a inovativních technologií se ve dnech 25. až 27. dubna 
sejdou na již 28. ročníku veletrhu REKLAMA POLYGRAF OBALY.  

Zatímco veletrhy bydlení, designu 
či gastronomie mají už na výstavišti 
v Letňanech každoročně své místo, 

výstava MOTOCYKL PRAHA zde 
měla letos svou premiéru
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NEPŘEHLÉDNUTELNÝ  
VÝZNAM TŘETÍ ROLE
Když jsem se v únoru 2022 stal 
děkanem největší ekonomické 
fakulty v ČR, Provozně ekonomické 
fakulty České zemědělské univerzity 
v Praze, s téměř 10 000 studenty, 
měl jsem za sebou již 6 let ve funkci 
prorektora pro strategii a informační 
systémy České zemědělské univerzity 
v Praze a spoustu vizí v hlavě, jak 
fakultu v poměrně dobré kondici 
posunout ještě mnohem výš. Jsem 
velmi pyšný na to, že moje dosavadní 
práce je vidět a jako taková byla 
oceněna cenou Gentleman Pro 2022 
společnosti Comenius.

Jako vystudovaný informatik a posléze systémový inženýr jsem se vždy snažil 
vidět jednotlivosti v co nejširším kontextu, matematiku v informatice, informatiku 
v ekonomii, ekonomii v odvětvích, odvětvové problémy holisticky v intencích 

systémového pohledu. Díky svému vzdělání mám k tomuto pohledu blízko, a tak se 
směle pokouším své vize z pozice děkana prosadit. 

Když se teorie snoubí s praxí
Je velmi dobře, že kromě vysokých škol univerzálně zaměřených na výuku a výzkum 
ekonomie a ekonomiky, existují i fakulty ekonomické původně ryze oborových škol 
a škol regionálních. Mají svůj velký význam a Provozně ekonomická fakulta je jednou 
z nich. Právě zde je možné velmi kvalitně provazovat manažerské a ekonomické teo-
rie s praxí. Každá vysoká škola by totiž měla mít více rolí působení, vedle základních 
rolí vzdělávací a výzkumné i roli působení na společnost, onu takzvanou třetí roli. Tou 
se myslí jednak propojení s podniky, samosprávou a státní správou v místě působení 
školy, ale i populárně vzdělávací aktivity, ochrana přírody či rozvoj společenské od-
povědnosti obecně. Provozně ekonomická fakulta ČZU, myslím, plní i tuto roli velmi 
dobře. Naši studenti jsou vzděláváni jednak v ekonomii a ekonomice, ale i v informa-
tice, systémovém inženýrství a humanitních oblastech v programech zaměřených 
na regionální rozvoj. Fakulta si velmi zakládá na své třetí roli. Jako jediná z šesti fakult 
ČZU má Provozně ekonomická fakulta sedm takzvaných center vzdělávání v jednotli-
vých regionech republiky, kde se vzdělává několik set studentů v kombinované formě 
studia. Klenotem pak je Virtuální univerzita třetího věku, kde ve více než 300 stře-
discích v České republice, na Slovensku a od letošního roku i v USA studuje téměř 
6 000 seniorů celkem ve 40 tematických kurzech.
Fakulta má také největší podíl zahraničních studentů ze všech ekonomických fakult 
ČR, je jich více než 2 000 z celého světa. V současné době se snažíme rozšiřovat 
portfolio zemí, ze kterých tito studenti pocházejí, a to i za pomoci panevropské 
společnosti Comenius. Vedle propagace fakulty a motivace ke studiu v evropských 
zemích, bylo v letošním roce otevřeno kontaktní centrum v Novém Dillí, chystá se 
mise do Thajska a Latinské Ameriky a na dalších se pracuje.

Inkubátor má výsledky
Absolventi ekonomických fakult by měli mít co nejširší uplatnění, od zaměstnanců 
až po aktivní podnikatele či startupisty. V roli prorektora se mi podařilo na univerzitě 
založit již v roce 2015 podnikatelský inkubátor PointOne, který stále poskytuje profe-
sionální služby a zázemí pro začínající i zaběhlé podnikatele. Začínajícím podnikate-
lům pomáhá přeměnit nápady ve skutečné podnikání, těm zkušenějším pak pomáhá 
s akcelerací jejich byznysu. To vše v několika komplexních inkubačních programech 
složených z odborných konzultací, workshopů a mentoringu. Některé inkubované 
firmy se již zařadily k firmám s nemalým obratem na trhu, například PálíTo či Dogsie. 
Na fakultě také existuje profesní studijní program Inovativní podnikání, určený aktiv-
ním studentům, kteří chtějí získávat dovednosti i znalosti zejména prostřednictvím 
vlastní aktivity, a i v rámci neprofesních studijních programů jsou začleněny předměty 
typu Podnikatelské dovednosti a Dovednosti v řízení vedoucí mladé lidi k samostat-
nosti a podnikavosti. Na Provozně ekonomické fakultě, stejně jako na všech fakultách 
ČZU, je také rozvíjeno Centrum Inovací a transferu technologií, pomáhající přenosu 
know-how akademiků do praxe.  

   Tomáš Šubrt, Česká zemědělská univerzita
   archiv ČZU
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Prague aesthetic Clinic
CESTA K DOKONALOSTI
MUDr. Ali Amiri
Zakladatel kliniky, 
specialista estetické 
a korektivní dermatologie, 
odborník na lifting plně 
vstřebatelnými nitěmi
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ULÍTLI JSME S PETREM NIKLEM
Křty titulů agentury COT group

OBJEVTE ZELENÝ RÁJ  
VE STÍNU HOR
Z hustého porostu stromů ční pestrobarevné trsy květin, nad nimiž zní 
oslavné písně drozdu. Stačí se jen na chvíli zastavit, rozhlédnout a zapo-
slouchat. Sami uvidíte, jestli vás vaše kroky zavedou na horské vrcholy 
či do tichých lesních zákoutí s odpočinkovými místy.

WWW.ZIVYKRAJ.CZ

Národní přírodní památka Křížky

  Petr Lněnička
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KŘEST TITULŮ AGENTURY COT GROUP

ULÍTLI JSME 
S PETREM NIKLEM

1   Křest ozdobila 
performance 
Petra Nikla. A jak 
je u něj zvykem, 
překvapoval 
přítomné i sám sebe

2   Gabriela Ben 
Ahmed, Eva 
Frindtová (obě COT 
group) a Jaroslav 
Vaníček (Auto 
Papoušek) pokřtili 
Komoru

  Petr Karban 
  Aleš Funke

Bývá pravidlem, že tradiční křest časopisů vydavatelské divize nabídne nějaké 
jedinečné překvapení. Trojitý křest, který se odehrál 16. ledna v pražském hotelu 
Marriott, nebyl v tomto smyslu výjimkou. Byl docela ulítlý…

Trojitý křest proto, že tentokrát jsme vedle pravidelných titulů Be the Best 
a Komora křtili opět i environmentálně orientovaný magazín Futu. A ulítlý proto, 
že oním překvapením se tentokrát stala výstava obrazů a úvodní performance 

respektovaného všestranného umělce Petra Nikla, v němž se spojují talenty výtvar-
níka, spisovatele, hudebníka, herce i fotografa. Petr při svých vystoupeních zpravidla 
překvapuje a baví nejen diváky, ale i sebe. Ale především dokáže mistrně balancovat 
na hraně mezi poetikou a banální trapností, aniž by k té trapnosti sklouzl.  

2
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3   Křest magazínu Be the Best – Petr 
Karban (COT group), Gabriela Ben 
Ahmed, Karel Muzikář (Comenius), 
Eva Frindtová a tvář z obálky, Jan 
Odehnal (Inten group)

4   Jako obvykle příjemně zaplněný sál 
a dobře naladěná společnost

5   Karel Muzikář a Ivo Skřenek (Energy 
financial group)

6   Jan Zitko (ALUKOV) a Jan Odehnal

3

4

5 6
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7   Gastronomická tajemství večera představil hostitel, obchodní 
a marketingový ředitel hotelu Marriott Štěpán Malý

8   Petr Nikl a René Rohan (Galerie Artefin)
9   Manželé Novákovi (Trustav)
10   Eva Frindtová, Martin Holcát (FN Motol) a Tomáš Zima
11   Jan Streblov (3DK dentální klinika)

11

9 10
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12   Jaroslav Vaníček a Miloslava Procházková (AVANTI FLOORS)
13   Vratislav Strašil (Volkswagen Financial Services) s manželkou 

a fotograf Jadran Šetlík
14   Eduard Bláha (Svaz léčebných lázní ČR) a Tomáš Zima 
15   Petr Nikl

12

13

14 15
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16   Ivana Holcátová a manželé Cikánovi 
(ESO travel)

17   Janové Zitko a Odehnal s Alešem 
Duzbábkem (ALUKOV)

18   Irena Kolárová (AK Eppinger 
& Kolárová legal) 

19   Manžele Kocourkovi (À la Maison), 
Ladislava Fialová (ALTRO 
Management Consultants) 
a Miloslava Procházková

18

17
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19
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ABF .....................................................  86
Rosmarin Business Center
Dělnická 12
170 00 Praha 7
www.abf.store

AK EPPINGER 
A KOLÁROVÁ LEGAL  ..  16
Bucharova 1314/8
158 00 Praha 5 
www.eak.legal

ALFA 24  ......................................... 26
Štefánikova 203/23
150 00 Praha 5
www.alfa24.eu

ANGLICKO-ČESKÉ 
GYMNÁZIUM  
AMAZON  .................................... 50
Rytířská 406
110 00 Praha 1 
www.gymnazium-amazon.cz

BDO  ..................................................... 12
Nádražní 344/23
150 00 Praha 5
www.bdo.cz

BCG  .....................................................  14
Panská 854/2
110 00 Praha 1
www.bcg.com

CENTRUM ART  
RUBIKON ....................................  60
Dobnerova 1375/24a
779 00 Olomouc 
www.artrubikon.com

COT GROUP  ............................. 92
Táboritská 23/1000
130 00 Praha 3
www.cot.cz

ČESKÁ ZEMĚDĚLSKÁ 
UNIVERZITA  ..........................  88
Kamýcká 129
165 00 Praha 6
www.czu.cz

ČVUT  ................................................. 76
Jugoslávských partyzánů 
1580/3
160 00 Praha 6 
www.cvut.cz

DOLIDENT  ..................................  72
Ampérova 649 
463 12 Liberec 
www.dolident.cz

ENSANA  ........................................  37
Masarykova 22/5
353 01 Mariánské Lázně
www.ensanahotels.com

ESO TRAVEL  .................  2, 100
Korunovační 22
170 00 Praha 7 
www.esotravel.cz

FIT VUT BRNO  .....................  46
Božetěchova 1/2
612 00 Brno
www.fit.vut.cz

FN MOTOL  ................................. 28
V Úvalu 84
150 06 Praha 5
www.fnmotol.cz

FOSFA  .............................................  54
Hraniční 268/120, Poštorná
691 41 Břeclav 
www.fosfa.cz

GALERIE RUBIKON  .......  60
1. máje 24
779 00 Olomouc 
www.galerierubikon.cz

HOKAMI  .......................................  72
Ampérova 464
463 12 Liberec 
www.hokami.cz

CHRÁNÍME MOŘSKÉ 
ŽELVY  .............................................  42
Žižkova 479/28
289 22 Lysá nad Labem
www.morskezelvy.cz

ISTYLE  ............................................  68
náměstí Republiky 1078/1
110 00 Praha 1
www.istyle.cz

KST FOSFA LVA  .................  54
Břeclavská 618
691 44 Lednice 
www.fosfasport.cz

LHOTSKÝ STUDIO  ..............  5
Pelechov 56
468 22 Železný Brod
www.lhotsky.cz

MEDESA  ......................................  54
Na Vyšehradě 1092
572 01 Polička
www.medesacare.cz

NÁRODNÍ ROZPOČTOVÁ 
RADA ...................................................  8
Holečkova 103/31
150 00 Praha 5
www.rozpoctovarada.cz

NEPOSEDA   38
Šimanovská 47
198 00 Praha 14
www.neposeda.org

ORLEN UNIPETROL  .......  99
Milevská 2095/5
140 00 Praha 4
www.unipetrol.cz

PRAGUE AESTHETIC 
CLINIC  ............................................  89
Višňová 1957/25
140 00 Praha 4
www.pragueclinic.cz

PRAGUE MARRIOTT 
HOTEL  .................................  64, 92
V Celnici 8
110 00 Praha 1
www.marriottprague.cz

PRINCIPAL  ................................  84
Na hřebenech II 1718/8
140 00 Praha 4
www.principal.tech

ROYAL SPA  ..............................  27
Pod Kamennou 1009
763 26 Luhačovice
www.royalspa.cz

SPA–RE  .......................................... 78
Koněvova 2397/178
130 00 Praha 3 
www.spa-re.cz

SPORTOVNÍ CENTRUM 
RUDOLFA KRAJE  .............  54
Bezručova 3819
276 01 Mělník
www.hotel-olympionik.cz

SULKO  ............................................  54
Československé  
armády 981/41
789 01 Zábřeh 
www.sulko.cz

SVAZ LÉČEBNÝCH  
LÁZNÍ  ...............................................  32
Jiráskova 17
351 01 Františkovy Lázně
www.lecebnelazne.cz

TRUSTAV  ..................................... 55
K Popelce 2399
150 00 Praha 5
www.trustav.cz

VPMI  ................................................  80
Petrská 1426/1
110 00 Praha 1
www.vpmi.eu

VÝSTAVIŠTĚ PVA 
LETŇANY  ...................................  86
Beranových 667
199 00 Praha 9
www.pvaexpo.cz

ZP MV ČR  ............................  1, 22
Vinohradská 2577/178
130 00 Praha 3
www.zpmvcr.cz

ŽIVÝ KRAJ  ................ 4, 6, 20,  
.......................  48, 58, 64, 70, 90
Závodní 379/84a
360 06 Karlovy Vary
www.zivykraj.cz
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